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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 8ης Μαρτίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 27 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Δεύτερο Κεφάλαιο, δηλαδή την κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατίθεται σήμερα και για το οποίο 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί 
της Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, θα 
προχωρήσω να το κηρύξω ως επείγον.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην κήρυξη αυτού του νομοσχεδίου ως επείγοντος;   

 Δεν υπάρχει ένσταση… 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το νομοσχέδιο κηρύσσεται ως επείγον, με ένσταση από τον κ. Περδίκη, και παραπέμπεται στην 
αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, που είναι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων.  
Παρακαλώ να συνέλθει η επιτροπή, να το μελετήσει και να ετοιμάσει σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν   
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Επεξεργασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του 
Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.053-2012). 

Εσωτερικών Νομικών 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.054-2012). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.055-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων 
και Διαιτολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.056-2012). 

Υγείας  Υγείας  

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2012 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.057-2012). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.058-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

7.  Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί 
Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη 
Θάλασσα (Κυρωτικός) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.059-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 
2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.060-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.062-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

10.  Οι περί του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.029-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

11.  Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Πρώτου 
Γεωργικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.030-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

12.  Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

13.  Οι περί Συμπαραγωγής Ηλεκτρισμού και 
Θερμότητας (Διαδικασία Έκδοσης Διαχείρισης 
και Μηχανισμού Διασφάλισης των Εγγυήσεων 
Προέλευσης της Ηλεκτρικής Ενέργειας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.009-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

14.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15.  Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικές Παροχές) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.011-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

16.  Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Γεωργίας, Φυσικών Γεωργίας και Φυσικών 
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Φαρμάκων Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.012-2012). 

Πόρων και Περιβάλλοντος  Πόρων  

17.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.013-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

18.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.014-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

19.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 71.197, ημερομηνίας 2 
Νοεμβρίου  2010. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις  επιτροπές 

 1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.023-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου και 
Λευτέρη Χριστοφόρου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και  
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

2. Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.024-2012). 

Νίκο Τορναρίτη,   
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
και  
Ευθύμιο Δίπλαρο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Παιδείας  

3. Ο περί Αναστολής της ισχύος του περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου του 2011 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.025-2012).                         

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί της Υποχρέωσης Διατήρησης 
Ισοσκελισμένων Κρατικών Εσόδων και 
Δημοσιονομικών Δαπανών και περί Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.026-2012). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. O περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.027-2012). 

Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου σε 
Οικογένειες με Τέσσερα και άνω Τέκνα 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.028-2012). 

Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κατά τον ίδιο τρόπο ζητούμε όπως ψηφιστεί σήμερα σ’ αυτή την ολομέλεια και ο 
αναπεμφθείς περί Υδρογονανθράκων Νόμος.  Ως πρόεδρος της Επιτροπής Εμπορίου θεωρώ ότι εξαντλήθηκε 
το όλο ζήτημα στις προηγούμενες συζητήσεις και, λαμβάνοντας υπόψη ότι ουσιαστικά δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε αλλαγή και μεταβολή, ταυτόχρονα δίδουμε και το μήνυμα της σταθερότητας και δε μένει σε 
εκκρεμότητα ένας νόμος περί Υδρογονανθράκων.  Οπότε, ζητούμε όπως ψηφιστεί στην παρούσα ολομέλεια, 
σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση να παραπεμφθεί, αφού κηρυχθεί ως επείγον; 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέρα από την -αν θυμούμαι καλά- πρόνοια που παρεμποδίζει κάτι τέτοιο, εγώ 
προσωπικά…  Τζιαι ερωτώ τζιαι τους άλλους δηλαδή, αλλά να απαντήσουν με ειλικρίνεια, ποιος επρόλαβε να 
δκιαβάσει!  Έκρινε ο κ. Χριστοφόρου το άλφα ή το βήτα.  Αν πάμε μετά από μια βδομάδα δηλαδή, εννά καεί η 
Κύπρος;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ακούσουμε, βεβαίως. 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, έχουμε δει στην κοινοβουλευτική μας ομάδα την αναπομπή, κρίναμε ότι δεν 
υπάρχουν συνταγματικά κωλύματα και συνταγματικά προβλήματα στην ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου και 
πράγματι, για να εξυπηρετήσουμε και το σκοπό που αναγράφεται μέσα, ότι θα πρέπει να υπάρξει μια 
σταθερότητα σ’ αυτό τον τομέα, για να μην υπάρχει η ασάφεια περί τίνος πρόκειται, είμαστε υπέρ του να γίνει 
κατεπείγουσα συζήτηση σήμερα του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην εισήγησή του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας για αναπομπή του συγκεκριμένου 
νόμου δεν αναφέρεται σε συνταγματικό κώλυμα, άρα αντιλαμβάνεστε ότι πιθανή καθυστέρηση εξέτασης του 
συγκεκριμένου θέματος από τη Βουλή μπορεί να δημιουργήσει και περαιτέρω προβλήματα.  Άρα, δε φέρουμε 
την οποιαδήποτε ένσταση να συζητηθεί ως κατεπείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στη συνέχεια. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ εμελέτησα την αναπομπή, κύριε Πρόεδρε, και η άποψη η δική μου είναι ότι στηρίζεται πάνω σε μια 
πολύ απλή επιχειρηματολογία, πολιτική επιχειρηματολογία, η οποία μάλιστα θα έλεγα ότι αντιστρατεύεται και 
το στόχο της ίδιας της αναπομπής, δηλαδή αναφέρεται σε σταθερό περιβάλλον το οποίο έχει διαταραχθεί λόγω 
ακριβώς της νομοθεσίας.  Εάν δε θέλουμε να μείνει διαταραγμένο το περιβάλλον για ακόμα μία βδομάδα και να 
γίνει περισσότερη ζημιά στην υπόθεση της Κύπρου, πρέπει να αποφασίσουμε σήμερα.  Ε, πιστεύω ότι 
μπορούμε και πρέπει να αποφασίσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλώς θα σχολιάσω το διαδικαστικό θέμα που τέθηκε από τον κοινοβουλευτικό 
εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ.  Να ενθυμίσω ότι πριν δύο περίπου μήνες αυτό το σώμα σε παρόμοια αναπομπή για 
το νόμο που ψήφισε η Βουλή μετά από πρόταση νόμου για τα μεταβιβαστικά τέλη αποφασίσαμε την ίδια μέρα 
και τοποθετήθηκε το σώμα επί της αναπομπής του Προέδρου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής, εμένα στα δικά μου τα αυτιά όλα αυτά τα οποία λέγονται από 
τους συναδέλφους ακούγονται έτσι πολύ εκπληκτικά!  Αναπέμπεται κάτι από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 
μας λένε το εξής εκπληκτικό για κοινοβουλευτικά δρώμενα: Η αναπομπή δεν πρέπει να πάει στην επιτροπή, να 
τη μελετήσουν τα μέλη της επιτροπής και να τη συζητήσουν, αλλά θα πρέπει εδώ, δίχως να τη διαβάσουμε, 
δίχως να τη μελετήσουμε, να αποφασίσουμε ότι η άποψή μας είναι η ίδια που είχαμε προηγουμένως!  Αυτός 
είναι ο σεβασμός στις διαδικασίες οι οποίες είναι θεσπισμένες! Δικαίωμα των συναδέλφων, επειδή έχουν την 
πλειοψηφία, να καταστρατηγούν τα πάντα.  Έχουν κάθε δικαίωμα να το κάμνουν.  Έχουμε άλλο τόσο δικαίωμα 
να λέμε και εμείς τη δική μας την άποψη όμως, ότι αυτή είναι απαράδεκτη κοινοβουλευτική πρακτική που 
δημιουργεί προηγούμενα, τα οποία θα δίδουν την ευκαιρία σε όποια μελλοντική πλειοψηφία, ευκαιριακή 
πλειοψηφία, να επιβάλλει την άποψή της έξω από κάθε πρακτική και έξω από κάθε λογική.  Εάν οι συνάδελφοι 
θέλουν να το κάμουν, ας το κάμουν.  Ο λαός θα μας κρίνει όλους κάποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν είναι να μας κρίνει ο λαός, θα μας κρίνει και από το πρώτο σχέδιο νόμου.  
Κηρύσσεται επείγον, θα παραπεμφθεί στην επιτροπή, θα εξεταστεί και εν συνεχεία το σώμα θα αποφανθεί.  
Κατά τον ίδιο τρόπο… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να γίνει έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Συγγνώμη, σας παρακαλώ! 

 Κατά τον ίδιο τρόπο εζητήθη να παραπεμφθεί ή να θεωρηθεί ως κατεπείγον με παραπομπή στην 
επιτροπή, με εξάντληση θεώρησης από πλευράς της επιτροπής, και εν συνεχεία θα επανέλθει πίσω στο σώμα, 
όμως δε θα περάσει αβασάνιστα.  Άστε που, για να περάσει από τη Βουλή, πριν να αναπεμφθεί από τον 
Πρόεδρο, είχε περάσει από τη βάσανο της επιτροπής.   

 Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω να ευσταθούν τα όσα ο συνάδελφος κ. Κυπριανού έχει αναφέρει.  
Για τούτο και πιστεύω ότι αυτό που είναι αρμόδιο να αποφανθεί είναι το σώμα της Βουλής και όχι η όποια 
κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Επιθυμώ να διασαφηνίσω τα εξής προς άρση κάθε παρεξήγησης:  Δεν υπάρχει διαδικασία κηρύξεως 
κατεπείγοντος, κατεπείγουσας της αναπομπής, ούτε στο σύνταγμα ούτε στους κανονισμούς.  Αυτό το οποίο 
επιθυμεί τώρα η Βουλή να κάνει είναι να επιληφθεί σήμερα της αναπομπής.  Περί αυτού πρόκειται.  Θέλω να 
είναι σαφές.  Εάν έτσι έχουν τα πράγματα, και έτσι αντιλαμβάνομαι από την πλειοψηφία, τότε να παραπεμφθεί 
βεβαίως στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, που είναι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και, εάν υπάρχουν οποιεσδήποτε νεότερες απόψεις επί του θέματος, να τεθούν ενώπιον της 
Βουλής.  Επαναλαμβάνω όμως ότι δεν είναι κήρυξη ως κατεπείγουσας της αναπομπής, δεν το προβλέπει το 
σύνταγμα ούτε οι κανονισμοί της Βουλής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ σε ένα θλιβερό γεγονός, στο θάνατο δύο πρώην 
συναδέλφων, του Ανδρέα Φάντη και του Κυριάκου Παπαδημητρίου. 

 Ο Ανδρέας Φάντης γεννήθηκε στο Καϊμακλί στις 19 Απριλίου 1919 και υπήρξε σημαντική πολιτική 
προσωπικότητα και εκ των πρωτοπόρων του συνδικαλιστικού κινήματος του τόπου μας. 

 Εξελέγη για πρώτη φορά βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου με το ΑΚΕΛ-Αριστερά το 1970 
και επανεξελέγη για άλλες τρεις συνεχόμενες θητείες.  Από το 1990 μέχρι το Μάιο του 1991 διετέλεσε 
βουλευτής του ΑΔΗΣΟΚ.  Διετέλεσε μέλος του Κομμουνιστικού Κόμματος Κύπρου και ήταν εκ των ιδρυτικών 
μελών του ΑΚΕΛ, το οποίο υπηρέτησε από τις θέσεις του επαρχιακού γραμματέα Αμμοχώστου και του 
κεντρικού οργανωτικού γραμματέα.  Υπήρξε βοηθός γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ από το 1960 έως το 1986.  
Επιπλέον, διετέλεσε από το 1962 έως το 1977 διευθυντής της εφημερίδας “Χαραυγή”.  

 Διακρίθηκε για την έντονη συνδικαλιστική του δράση από νεαρή ηλικία, καθώς το 1941 εξελέγη γενικός 
γραμματέας της Παγκύπριας Συντεχνιακής Επιτροπής και στη συνέχεια υπήρξε ηγετικό στέλεχος της ΠΕΟ, 
συμβάλλοντας ενεργά στην επίτευξη σημαντικών εργασιακών και κοινωνικών κατακτήσεων μέσα από τους 
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χρόνιους αγώνες του συνδικαλιστικού κινήματος. 

 Αξίζει να αναφέρουμε ότι ο Ανδρέας Φάντης κατετάγη εθελοντής στο Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και 
πολέμησε για την ελευθερία των λαών απέναντι στον Άξονα. 

 Ο Ανδρέας Φάντης αφήνει και πλούσιο συγγραφικό έργο, καθώς εξέδωσε σειρά βιβλίων με πολιτικό 
περιεχόμενο, που αποτελούν πολύτιμη προσωπική αναφορά τόσο στη σύγχρονη πολιτική ιστορία του τόπου 
όσο και στα δρώμενα του συνδικαλιστικού κινήματος.  

 Ο Κυριάκος Παπαδημητρίου γεννήθηκε στην Πέγεια της Πάφου το 1922 και υπήρξε επίσης σημαντική 
πολιτική προσωπικότητα, με αφοσίωση στα δημοκρατικά ιδεώδη.  Εργάστηκε αρχικά ως μετεωρολόγος και στη 
συνέχεια ως οδοντίατρος στο ιδιόκτητο οδοντιατρείο του στην Πάφο. 

 Εξελέγη για πρώτη φορά βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Πάφου με την Προοδευτική Παράταξη το 
1970 και επανεξελέγη για άλλες δύο συνεχόμενες θητείες με το Δημοκρατικό Κόμμα μέχρι το 1985.  Διετέλεσε 
μέλος σε αρκετές κοινοβουλευτικές επιτροπές, όπως η επιτροπή Επιλογής, η επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων και η επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Αξίζει να αναφερθεί ότι διετέλεσε αναπληρωτής δήμαρχος Κτήματος (Πάφου) από το 1966 μέχρι το 
1970. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκφράζοντας τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας προς τις οικογένειες του Ανδρέα Φάντη και του Κυριάκου 
Παπαδημητρίου και διερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων των μελών του σώματος τα καλώ να τηρήσουμε 
μονόλεπτη σιγή στη μνήμη τους. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στη σημερινή ημέρα, την Παγκόσμια Ημέρα της 
Γυναίκας, που καθιερώθηκε, για να θυμίζει και όχι μόνο την αιματηρή διαδήλωση των εργατριών της Νέας 
Υόρκης που ξεχύθηκαν στους δρόμους στις 8 του Μάρτη του 1857, διεκδικώντας τα εργασιακά τους 
δικαιώματα.  

 Από τότε μέχρι σήμερα στον ανεπτυγμένο κόσμο πολλά είναι αυτά που έχουν κατακτηθεί, αλλά είναι και 
άλλα τόσα, ίσως και περισσότερα, αυτά που σε χώρες του Τρίτου Κόσμου καταπατούνται, συχνά μάλιστα 
βάναυσα, θυμίζοντας μεσαίωνα.  Η εμπορία λευκής σαρκός, η σεξουαλική εκμετάλλευση, η βία, η ανισότητα, οι 
προκαταλήψεις συνεχίζουν να αποτελούν δυστυχώς την εφιαλτική καθημερινότητα εκατομμυρίων γυναικών σε 
πολλά μέρη του πλανήτη μας.  Στις χώρες του δυτικού κόσμου εξάλλου, όπου οι γυναίκες κατάφεραν με 
σκληρούς αγώνες να ενισχύσουν το ρόλο και την κοινωνική τους θέση, σήμερα, σε συνθήκες μιας 
πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης, φαίνεται να πλήττονται περισσότερο από κάθε άλλη ομάδα πληθυσμού.  Η 
ανεργία, η ανασφάλιστη εργασία, η μερική απασχόληση, η κατάργηση συμβάσεων εργασίας αποτελούν μερικά 
από τα πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι γυναίκες, και ιδιαίτερα οι νέες γυναίκες, εξαιτίας της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  

 Στα πλαίσια αυτά, η 8η του Μάρτη, η ημέρα με το ιστορικό και συμβολικό περιεχόμενο, γίνεται όσο ποτέ 
ίσως άλλοτε επίκαιρη.  Ο αγώνας για κατοχύρωση της ισοτιμίας, της ισονομίας, των ίσων ευκαιριών, της 
αξιοπρεπούς διαβίωσης, της ίσης κατανομής των οικογενειακών βαρών, ο αγώνας ενάντια σε κάθε μορφής βία, 
καταπίεση, εμπορία, ταπείνωση, εξευτελισμό, καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων πρέπει να είναι 
αγώνας συνεχής και συλλογικός.  Είναι ένας αγώνας που διευρύνει την έννοια της ελευθερίας, της δικαιοσύνης 
και της δημοκρατίας.  Στον αγώνα αυτό η Βουλή των Αντιπροσώπων επαναβεβαιώνει την προσήλωσή της.  
Τιμώντας την ημέρα αυτή, επαναβεβαιώνουμε τη δέσμευσή μας να εργαστούμε και να συνεργαστούμε ενάντια 
σε κάθε μορφής εκμετάλλευση, για να πάρει η γυναίκα τη θέση που της αξίζει και δικαιούται μέσα στην 
κυπριακή κοινωνία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην 
αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2012 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 
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 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 12 Ιανουαρίου, στις 23 Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2012.  Στις δύο πρώτες 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου 
Οικονομικών και ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 
παράγοντες.  Το Εθνικό Κέντρο Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2012, όπως αυτός αρχικά 
κατατέθηκε στη Βουλή, είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €1.650.000 και έσοδα του ίδιου 
ύψους, που προέρχονται αποκλειστικά από κρατική χορηγία. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας κατέθεσε σε μεταγενέστερο στάδιο αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου στην επιτροπή, με το οποίο επήλθε μείωση του ύψους του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ώστε 
αυτός να ανέρχεται στα €1.496.000.  Ειδικότερα, η αναπροσαρμογή του εν λόγω προϋπολογισμού κρίθηκε 
αναγκαία, λόγω των διάφορων νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή στα πλαίσια των 
ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία κοινοποιήθηκαν στους 
επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 18 
Ιανουαρίου 2012. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό 
αναφορά προϋπολογισμός, όπως αυτός έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, προβλέπει λειτουργικά 
έξοδα ύψους €1.486.000, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας των μελών του συμβουλίου ύψους 
€8.000, σε αποδοχές προσωπικού ύψους €571.448 (ποσό ύψους €286.409 για το προσωπικό του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και ποσό ύψους €285.039 για το προσωπικό του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου) και 
σε διάφορες άλλες δαπάνες ύψους €906.552 (ποσό ύψους €743.800 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου 
και ποσό ύψους €162.752 για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου).  Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό 
ανέρχονται σε €10.000.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, οι πρόνοιες στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό για 
αποδοχές προσωπικού αφορούν μία θέση Εκτελεστικού Γραμματέα, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση 
Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, καθώς και μία θέση 
Προϊσταμένου, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για το ΕΚΤΕΠΝ 
Κύπρου.  Η δαπάνη για μία θέση Λογιστικού Λειτουργού και μία θέση ωρομίσθιου Αχθοφόρου/Κλητήρα 
επιβαρύνει κατά το ίδιο ποσοστό το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η κρατική χορηγία που προβλέπεται στον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό είναι μεγαλύτερη κατά €300.000 από τη σχετική πρόνοια που είχε εγκριθεί και περιλαμβάνεται 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, η οποία έχει ήδη ψηφιστεί 
από τη Βουλή και ανέρχεται στα €1.196.000.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι το εν λόγω υπουργείο συμφώνησε με την κατάρτιση του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού κατά τρόπο που η κρατική χορηγία προς το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου για το 2012 
να είναι μεγαλύτερη κατά €300.000 σε σχέση με αυτήν που είχε εγκριθεί και προβλέπεται στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012, λαμβάνοντας υπόψη τις δραστηριότητες του συμβουλίου.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος 
εκπρόσωπος διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι η διαφορά αυτή θα καλυφθεί με τη διάθεση εξοικονομήσεων που 
ενδεχομένως να προκύψουν σε άλλα κονδύλια ή σε κονδύλια του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας για 
το 2012.  

 Ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα ζητήματα 
που άπτονται της λειτουργίας του συμβουλίου, ενώ τα μέλη της επιτροπής είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν 
σχετικές ερωτήσεις.  

 Αναφερόμενος στα διάφορα θέματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής ο πρόεδρος του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου δήλωσε, μεταξύ άλλων, ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός συντάχθηκε 
στα πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης για οικονομική περισυλλογή, λαμβάνοντας υπόψη 
τις δραστηριότητες του συμβουλίου που ιεραρχούνται ως προτεραιότητα.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι η απόφαση για αυξημένη χορηγία προς το συμβούλιο σε σχέση με το 2011 λήφθηκε δεδομένης 
της ανάγκης υλοποίησης νέων προγραμμάτων για στήριξη και θεραπεία των χρηστών ναρκωτικών.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις δραστηριότητες του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, αλλά και του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου, με την επιφύλαξη της θέσης των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις που αναφέρεται πιο κάτω, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012». 

 Πέραν της πιο πάνω θέσης της επιτροπής, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις σημειώνουν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα διαφωνεί με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου σύμφωνα με τις οποίες προβλέπεται απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου προσωπικού και 
απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 
2012, οι οποίες επήλθαν έπειτα από ανάλογες τροπολογίες στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, που 
ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ποσού ύψους που δεν 
υπερβαίνει τα €1.496.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.   Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7.  

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
8.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
του 2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου, και «Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
«Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Διεθνών 

Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 



1503 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πρώτη πρόταση νόμου 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 10 Οκτωβρίου 2011 και 5 Μαρτίου 
2012, και τη δεύτερη πρόταση νόμου σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 29 
Φεβρουαρίου και στις 5 Μαρτίου 2012.  Στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και άλλοι εκπρόσωποι του γραφείου του, ο διευθυντής 
του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) και άλλοι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η υπεύθυνη 
της ΜΟΚΑΣ, εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων 
Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του κυπριακού κλάδου 
του Συνδέσμου Εμπιστευμάτων και Διαχειριστών Περιουσίας (STEP), του Συνδέσμου Ανεξάρτητων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΑΛΚ), του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Διεθνών Εμπιστευμάτων και Διαχειριστών Περιουσίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων 
(CIPA) και του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ). 

 Με την πρώτη πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Άγγελο Βότση, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, σκοπείται η τροποποίηση και ο εκσυγχρονισμός του περί Διεθνών Εμπιστευμάτων 
Νόμου, ώστε το περιβάλλον σε σχέση με μελλοντικές ξένες επενδύσεις να καταστεί ελκυστικότερο, αφού πολλά 
διεθνή οικονομικά κέντρα και ξένες δικαιοδοσίες προσφέρουν ευκαιρίες για επενδύσεις και δομές 
εμπιστευμάτων που προς το παρόν δεν είναι διαθέσιμες στην Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Με τη δεύτερη πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σκοπείται επίσης η τροποποίηση του περί 
Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα σε περίπτωση σύστασης διεθνών 
εμπιστευμάτων να γίνονται επενδύσεις και σε ακίνητη περιουσία που βρίσκεται στη Δημοκρατία. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρώτη πρόταση νόμου, ο περί Διεθνών 
Εμπιστευμάτων Νόμος του 1992 αποτελούσε κατά τη χρονική περίοδο που είχε τεθεί σε ισχύ ένα σημαντικό 
νομοθέτημα διεθνώς που είχε συνταχθεί, ώστε να προσελκυσθούν στην Κυπριακή Δημοκρατία επιχειρήσεις και 
επενδύσεις που σχετίζονται με τον τομέα των εμπιστευμάτων από το εξωτερικό.  Έκτοτε, σε ένα αυξημένα 
ανταγωνιστικό περιβάλλον αναφορικά με την αγορά των διεθνών εμπιστευμάτων πολλές δικαιοδοσίες 
παγκοσμίως προέβησαν σε αναθεώρηση των νομοθεσιών τους, ώστε να προσφέρουν ένα ελκυστικότερο 
περιβάλλον σε επίδοξους επενδυτές.  Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, πολλά τέτοια διεθνή οικονομικά κέντρα και 
δικαιοδοσίες προσφέρουν ευκαιρίες για επενδύσεις και δομές εμπιστευμάτων που επί του παρόντος δεν είναι 
διαθέσιμες στην Κυπριακή Δημοκρατία και οι οποίες περιλαμβάνουν συγκεκριμένα διεθνή οικονομικά κέντρα, 
όπως για παράδειγμα τα νησιά Jersey και British Virgin Islands.   

 Εισάγοντας την πρώτη πρόταση νόμου, ο πρόεδρος της επιτροπής και ένας εκ των εισηγητών της, κ. 
Νικόλας Παπαδόπουλος, ανέφερε ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, εάν ψηφιστεί σε νόμο, θα αποβεί πολύ 
χρήσιμη για την κυπριακή οικονομία, αφού με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις θα διασφαλιστεί κυρίως η 
δικαιοδοσία των κυπριακών δικαστηρίων σε περιπτώσεις διεθνών εμπιστευμάτων.  Ο ίδιος ανέφερε ότι η 
υφιστάμενη βασική νομοθεσία παρουσιάζει σοβαρά κενά σε ό,τι αφορά την προσέλκυση ξένων επενδύσεων 
στην Κύπρο, καθ’ ην στιγμήν είναι παραδεχτό ότι θα πρέπει να ενθαρρύνονται τέτοιου είδους επενδύσεις, οι 
οποίες θα αποβούν επωφελείς για την κυπριακή οικονομία. 

 Το μέλος της επιτροπής, βουλευτής κ. Άγγελος Βότσης, επίσης ένας εκ των δύο εισηγητών της 
πρότασης νόμου, ανέφερε στην επιτροπή ότι η κατάθεσή της στη Βουλή είχε προκύψει από πρωτοβουλία της 
τέως βουλευτού κ. Μαρίας Κυριακού, η οποία ήταν επίσης μία εκ των εισηγητών της, τονίζοντας ότι οι 
προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις θα αποβούν πολύ χρήσιμες για την κυπριακή οικονομία.   

 Εκ μέρους του Υπουργείου Οικονομικών, ο παριστάμενος εκπρόσωπός του δήλωσε ότι το υπουργείο 
συμφωνεί με την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, αφού θα εκσυγχρονίσει και θα βελτιώσει το 
υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο, ενώ ακολούθως ο Υπουργός Οικονομικών κ. Κίκης Καζαμίας με επιστολή του, 
ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2011, τόνισε την ανάγκη ψήφισης των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων το 
ταχύτερο, δεδομένου ότι θα διευκρινίζονταν πρώτα από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
ορισμένα ζητήματα, τα οποία είχε επισημάνει στην επιστολή του ως ακολούθως: 

1. Η ρύθμιση του ζητήματος της μεταχείρισης στη Δημοκρατία εμπιστευμάτων που διέπονται από ξένες 
νομοθεσίες. 

2. Η μη δυνατότητα να εγερθούν αξιώσεις αναφορικά με στοιχεία ενεργητικού που έχουν μεταβιβαστεί σε 
διεθνή εμπιστεύματα σε περίπτωση πτώχευσης ή εκκαθάρισης. 
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3. Η μη εκτέλεση ή μη αναγνώριση αποφάσεων αλλοδαπών δικαστηρίων που αντίκεινται στη δημόσια τάξη 
της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται επίσης αναφορικά με διαδικαστικά ζητήματα, ότι στο κείμενο της πρώτης πρότασης νόμου, 
που είχε αρχικά κατατεθεί στη Βουλή, επήλθαν στο μεταξύ τροποποιήσεις μέσα από έναν κύκλο 
διαβουλεύσεων που έγιναν μεταξύ του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  Συναφώς, ο 
Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας με επιστολή του, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2011, υπέβαλε στην 
επιτροπή νέο κείμενο σχεδίου νόμου στο οποίο, μετά από δεύτερο κύκλο διαβουλεύσεων μεταξύ διάφορων 
εμπλεκόμενων πλευρών, επήλθαν και πάλιν νέες τροποποιήσεις/βελτιώσεις σε σχέση με προηγουμένως 
τεθέντα ειδικά ζητήματα, για τα οποία γίνεται αναφορά στην επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2011. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, στα πλαίσια της όλης συζήτησης, έθεσε 
επιτακτικά διάφορα διαδικαστικά ζητήματα, αναφέροντας ότι από την ημερομηνία κατάθεσης της πρώτης 
πρότασης νόμου στη Βουλή, στις 25 Οκτωβρίου 2010, επήλθε στο αρχικό κείμενο σωρεία τροποποιήσεων, 
έπειτα από σειρά διαβουλεύσεων που έγιναν εκτός της επιτροπής, με αποτέλεσμα η επιτροπή σε κάποιο 
στάδιο να έχει ενώπιόν της ένα τελείως διαφορετικό κείμενο σχεδίου νόμου, σε σχέση με την αρχικά 
κατατεθείσα στη Βουλή πρώτη πρόταση νόμου, γεγονός το οποίο θεωρεί ως αντιδεοντολογικό. 

 Συναφώς, ο ίδιος πιο πάνω βουλευτής τόνισε επίσης ότι υφίστανται επιμέρους ζητήματα που πρέπει να 
υποβληθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση για γνωμοδότηση, αναφέροντας ότι η βασική νομοθεσία που θεσπίστηκε 
το 1992 [Αρ. Νόμου 69(1) του 1992] δεν έτυχε της λεπτομερειακής διαδικασίας εξέτασης άλλων 
εναρμονιστικών νομοσχεδίων (screening), ενώ η νομοθεσία για το ξέπλυμα βρόμικου χρήματος (money 
laundering) θεσπίστηκε σε μεταγενέστερο της νομοθεσίας για τα διεθνή εμπιστεύματα στάδιο, και ενδεχομένως 
να δημιουργούνται προβλήματα συμβατότητας των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων με την εν λόγω 
νομοθεσία. 

 Ο ίδιος βουλευτής τόνισε επίσης την ανάγκη να προηγηθεί διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
για την εξασφάλιση της τελικής της θέσης περί της συμβατότητας των προτεινόμενων ρυθμίσεων με το 
κοινοτικό κεκτημένο, ενώ ανέφερε ακόμη ότι η επιτροπή πρέπει να αναμένει την κατάθεση του νομοσχεδίου για 
τους service providers, καθότι, εάν η πρώτη πρόταση νόμου υποβληθεί ως έχει για ψήφιση, ενδεχομένως να 
υπάρξουν προβλήματα και περιπλοκές.   

 Καταθέτοντας τις θέσεις τους επί των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων στην πρώτη πρόταση 
νόμου, οι κληθέντες κυβερνητικοί αρμόδιοι και εκπρόσωποι των κυριότερων οργανώσεων και συνδέσμων 
ανέφεραν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς της 
πρώτης πρότασης νόμου και με τη διαμόρφωσή της κατά τρόπο που η υπό ψήφιση νομοθεσία να είναι 
συμβατή με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου χαιρέτισε την προώθηση της τροποποίησης του 
περί Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμου αναφέροντας ότι, υπό τις παρούσες συνθήκες, η θέσπιση μιας τέτοιας 
νομοθεσίας θα υποβοηθήσει την προσέλκυση ξένων κεφαλαίων και θα σταματήσει τις εκροές κεφαλαίων προς 
ξένα ανταγωνιστικά κέντρα.   

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ δήλωσε ότι η Κύπρος, μέσα από σχετικές νομοθεσίες, θα πρέπει να 
προωθηθεί ως αξιόπιστο επενδυτικό κέντρο, λαμβάνοντας υπόψη ότι ανταγωνιστικές χώρες έχουν 
προχωρήσει και έχουν ήδη εκσυγχρονίσει τις νομοθεσίες τους, οι οποίες αφορούν τα διεθνή εμπιστεύματα.   

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ δήλωσε ότι ο σύνδεσμος διάκειται θετικά σε σχέση με την ευρύτερη 
εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας για τα διεθνή εμπιστεύματα, ειδικότερα σε σχέση με την ανάγκη απόκτησης 
ακίνητης ιδιοκτησίας στα πλαίσια σύστασης διεθνών εμπιστευμάτων για όλους όσοι επιλέγουν να γίνουν 
φορολογικοί κάτοικοι της Κύπρου.   

 Ο εκπρόσωπος του STEP, ο οποίος αντιπροσωπεύει όλους όσοι ασχολούνται με διεθνή εμπιστεύματα, 
με έδρα το Λονδίνο και δεκαεπτά χιλιάδες (17 000) μέλη, ανέφερε ότι με την προώθηση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου θα δημιουργηθεί το κατάλληλο νομικό περιβάλλον που θα ευνοήσει την πώληση του 
συγκεκριμένου προϊόντος, αλλά και την προστασία τόσο των εμπιστευματοδόχων όσο και των 
εμπιστευματοπαρόχων.  Ανέφερε επίσης ότι το προϊόν αυτό (trust) θα αποτελέσει νέα πηγή εισοδημάτων τόσο 
για τις τράπεζες όσο και για τον κόσμο που θα εργοδοτηθεί σε τέτοιας φύσεως επαγγελματικά γραφεία.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή προχώρησε σε κατ’ άρθρο συζήτηση των ρυθμίσεων που προτείνονται με 
την πρώτη πρόταση νόμου, θεωρώντας ότι οι προτεινόμενες με τη δεύτερη πρόταση νόμου ρυθμίσεις 
καλύπτονται από τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης, η επιτροπή, στην παρουσία κυβερνητικών αρμοδίων, προχώρησε σε 
διευκρίνιση επιμέρους ζητημάτων που προκύπτουν από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και τα οποία αφορούν 
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ειδικότερα τον τρόπο φορολόγησης των εισοδημάτων και των κερδών διεθνούς εμπιστεύματος και την 
αναγνώριση ή μη της ταυτότητας του πραγματικού δικαιούχου του διεθνούς εμπιστεύματος και συνεπακόλουθα 
τη διαμόρφωση των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τρόπο που η υπό ψήφιση νομοθεσία να μην αντιβαίνει με 
τις διατάξεις της Οδηγίας 2005/60/ΕΚ σχετικά με την πρόληψη της χρησιμοποίησης του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος για τη νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και τη χρηματοδότηση της 
τρομοκρατίας, όπως και με την εθνική νομοθεσία για το ξέπλυμα βρόμικου χρήματος.  Η επιτροπή προχώρησε 
επίσης σε διασαφήνιση ζητημάτων που σχετίζονται με την αναγνώριση ξένων δικαστικών αποφάσεων κατά 
τρόπο που να διασφαλισθεί ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δε θα αντιβαίνουν στον Κανονισμό (ΕΚ) 44/2011, 
ειδικά σε σχέση με τον ορισμό του όρου “δημόσια τάξη”. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο οποίος κλήθηκε και παρέστη κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος στις 29 Φεβρουαρίου 2012, απάντησε σε σωρεία ερωτημάτων που 
υποβλήθηκαν από μέρους μελών της επιτροπής σε σχέση με πτυχές του θέματος που άπτονται της 
αναγνώρισης ξένων δικαστικών αποφάσεων και του καθορισμού του όρου “δημόσια τάξη” όπως και για τη 
συμβατότητα των ρυθμίσεων με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, διευκρινίζοντας ότι, μετά από δική του παρέμβαση 
και την τελική σύμφωνα με τις εισηγήσεις του διαμόρφωση του υπό συζήτηση σχεδίου νόμου, δεν κρίνει ότι 
υφίσταται οποιοδήποτε ζήτημα σύγκρουσης με το κοινοτικό κεκτημένο.  Παράλληλα, ο ίδιος αξιωματούχος 
τόνισε ότι σε περίπτωση που θα εγερθεί στο μέλλον οποιοδήποτε ζήτημα αναγνώρισης ξένων δικαστικών 
αποφάσεων στην Κύπρο όπως και το ενδεχόμενο σύγκρουσής τους με τις πρόνοιες της υπό ψήφιση 
νομοθεσίας, το όλο ζήτημα είναι δυνατό να κριθεί τελεσίδικα από το Δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 
(ΔΕΚ). 

 Σημειώνεται ότι για τα πιο πάνω εγερθέντα σημεία, όπως και για άλλα ζητήματα που προκύπτουν από 
τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας είχε καταθέσει στην επιτροπή 
επιστολή, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, από την οποία προκύπτουν ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση σε σχέση με τον ορισμό του όρου “Επίτροπος”, 
όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή με την πρώτη πρόταση νόμου, όντως υφίσταται πρόβλημα σε 
σχέση με την αναγνώριση του πραγματικού δικαιούχου κατά τρόπο που να μην αντιβαίνει προς την 
Οδηγία 2005/60/ΕΚ για την πρόληψη της χρησιμοποίησης του χρηματοπιστωτικού συστήματος για τη 
νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες δραστηριότητες. 

Υπό το φως της πιο πάνω επισήμανσης, έγινε εισήγηση για τροποποίηση των ορισμών των όρων 
“Δικαιούχος” και “Επίτροπος”, ώστε να μην υφίσταται οποιαδήποτε αμφιβολία σε σχέση με τη 
συμβατότητα των ορισμών αυτών με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ταυτόχρονα, έγινε εισήγηση για περίληψη 
νέας πρόνοιας στην υπό ψήφιση νομοθεσία, η οποία να υποχρεώνει τον επίτροπο εμπιστεύματος να 
συμμορφώνεται και να εφαρμόζει τις διατάξεις της εθνικής νομοθεσίας για την καταπολέμηση του 
ξεπλύματος βρόμικου χρήματος.   

2. Αναφορικά με τον τρόπο φορολόγησης των εισοδημάτων και των κερδών διεθνούς εμπιστεύματος, 
διευκρινίστηκε ότι η υπό ψήφιση νομοθεσία θα εφαρμόζεται για όλα τα διεθνή εμπιστεύματα, 
ανεξαρτήτως του χρόνου που αυτά έχουν συσταθεί, χωρίς αυτό να προσδίδει αναδρομικότητα στην ισχύ 
σχετικών φορολογικών διατάξεων, οι οποίες να επηρεάζουν το φορολογικό καθεστώς οποιουδήποτε 
δικαιούχου εμπιστεύματος κατά τρόπο που να δημιουργείται το ενδεχόμενο αντισυνταγματικότητας.   

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με σχετική επιστολή του ΤΕΠ, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2011, ο δικαιούχος 
εμπιστεύματος υπόκειται σε φορολόγηση, εάν είναι κάτοικος Κύπρου, για όλα τα εισοδήματα και τα 
κέρδη του διεθνούς εμπιστεύματος τα οποία αποκτώνται ή θεωρείται ότι αποκτώνται από πηγές εντός 
και εκτός της Δημοκρατίας και ότι, αν πρόκειται περί μη κατοίκου Κύπρου, για όλα τα εισοδήματα και 
κέρδη διεθνούς εμπιστεύματος τα οποία αποκτώνται ή θεωρείται ότι αποκτώνται από πηγές εντός της 
Δημοκρατίας.  Διευκρινίζεται περαιτέρω ότι το ΤΕΠ μπορεί να ζητήσει στοιχεία για τα εμπιστεύματα από 
οποιοδήποτε πρόσωπο είναι δυνατό να κατέχει τέτοια στοιχεία, χωρίς το πρόσωπο αυτό να μπορεί να 
προτάξει θέματα εμπιστευτικότητας. 

Σημειώνεται περαιτέρω ότι με μεταγενέστερη επιστολή του, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2011, το ΤΕΠ 
πληροφόρησε και πάλι την επιτροπή ότι δεν υφίστανται οποιαδήποτε προβλήματα σε σχέση με τη 
φορολόγηση των διεθνών εμπιστευμάτων, καθότι η είσπραξη των εν λόγω φορολογιών θα διέπεται από 
τις διατάξεις του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, ο οποίος θα εφαρμόζεται ανάλογα 
για όλους τους φορολογικούς κατοίκους της Κύπρου. 

3. Αναφορικά με το ζήτημα της αναγνώρισης ξένων δικαστικών αποφάσεων και της συμβατότητας των 
σχετικών προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων με τον Κανονισμό (ΕΚ) 44/2011, διευκρινίζεται ότι 
αρμόδια για να καθορίσουν τους κανόνες δημόσιας τάξης που ισχύουν στην επικράτειά τους είναι τα ίδια 
τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ότι οι εν λόγω κανόνες μπορούν να καθοριστούν είτε από 
την ίδια τη νομολογία των εθνικών δικαστηρίων είτε και νομοθετικά, όπως ακριβώς προβλέπεται στην 
πρώτη πρόταση νόμου με την περίληψη ρητής πρόνοιας.  Όπως ειδικότερα έχει προβλεφθεί, στα διεθνή 
εμπιστεύματα που περιλαμβάνουν ρήτρα επιλογής υπέρ του κυπριακού δικαίου θα ισχύουν οι διατάξεις 
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του περί Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμου, όπως αυτός τροποποιείται με την υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου, ανεξαρτήτως εάν οι διατάξεις του συγκρούονται με τους κανόνες σύγκρουσης νόμων που 
ισχύουν στη Δημοκρατία, και συναφώς η σχετική πρόνοια θα αποτελεί κανόνα δημόσιας τάξης για το 
εθνικό δίκαιο.   

 Μετά την ολοκλήρωση της κατ’ άρθρον συζήτησης από την επιτροπή οι  βουλευτές μέλη της επιτροπής 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Νίκος Κουτσού και Γιώργος Περδίκης με επιστολές τους προς τον πρόεδρο της 
επιτροπής ζήτησαν όπως το τελικό κείμενο της υπό ψήφιση πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τις εισηγήσεις του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, αποσταλεί 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για διαβούλευση σχετικά με τη συμβατότητα των προνοιών της με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, προτού το θέμα υποβληθεί στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση σε νόμο.  Η επιτροπή, αφού 
συζήτησε την εν λόγω εισήγηση, κατέληξε, κατά πλειοψηφία των παρόντων μελών της, δηλαδή του προέδρου 
και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, ότι στο παρόν στάδιο δεν ενδείκνυται η παραπομπή του θέματος στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ενώ ειδικότερα ο βουλευτής κ. Νίκος Νικολαΐδης, παρά το γεγονός ότι, όπως ανέφερε, δε θεωρεί ότι 
η παραπομπή του θέματος στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα αποτελούσε πλήγμα στην αξιοπιστία της 
Δημοκρατίας, συμπλήρωσε ότι ο χρόνος κρίνεται πιεστικός για τη θέσπιση ανάλογης νομοθεσίας στη 
Δημοκρατία, η οποία κατά την κρίση του θα αποβεί επωφελής, και ότι οποιαδήποτε καθυστέρηση στην ψήφισή 
της θα προκαλούσε βλάβη στην κυπριακή οικονομία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει 
διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί από 
ουσιαστικής και νομοτεχνικής πλευράς και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Σημειώνεται ότι η υποβολή της δεύτερης πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος δεν κρίνεται 
σκόπιμη, αφού θεωρείται ότι καλύπτεται όσον αφορά τους σκοπούς της κατάθεσής της από τις πρόνοιες της 
πρώτης πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ενημερώσω την ολομέλεια ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Συναγερμού έχει αποφασίσει να υπερψηφίσει την πρώτη πρόταση νόμου και θα μπορούσα εν συντομία από τη 
θέση μου να εξηγήσω και τους λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός τασσόταν και τάσσεται υπέρ του εκσυγχρονισμού της περί των Διεθνών 
Εμπιστευμάτων νομοθεσίας, πιστεύοντας ότι πρόκειται για μια καίρια νομοθεσία, που επηρεάζει άμεσα τις 
προοπτικές της κυπριακής οικονομίας.  Είχαμε ομόφωνα ως κοινοβουλευτική ομάδα διαβιβάσει μέσω της 
αρμόδια επιτροπής την άποψη ότι θα ήταν χρήσιμο να ελεγχθεί η συμβατότητα της συγκεκριμένης πρότασης 
νόμου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, παρά το γεγονός ότι είχαν δοθεί διαβεβαιώσεις από το Γενικό Εισαγγελέα, 
τη Νομική Υπηρεσία, ότι είναι απειροελάχιστες οι πιθανότητες αποκλίσεων της συγκεκριμένης πρότασης νόμου 
από το κεκτημένο, χωρίς βεβαίως να αποκλείει και ένα μικρό ενδεχόμενο κατηγορηματικά. 

 Παρά ταύτα δεν κατέστη δυνατό να υιοθετηθεί η θέση μας αυτή από την πλειοψηφία, συνεπώς θα 
υπερψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, έχοντας συνεκτιμήσει το πιεστικό αίτημα του τραπεζικού 
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τομέα το οποίο προβάλλεται για την υπερψήφιση της συγκεκριμένης νομοθεσίας και βεβαίως το γεγονός ότι 
πλείστες όσες από τις θέσεις που έχει καταθέσει ο Δημοκρατικός Συναγερμός και συμπεριλαμβάνονταν στη 
δεύτερη πρόταση νόμου καλύπτονται από τις πρόνοιες της παρούσης προτάσεως νόμου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, σύντομα. 

 Ως ένας εκ των εισηγητών αυτής της πρότασης νόμου, η οποία θεωρούμε ότι είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση, οφείλω να πω, έτσι και για χάρη της ιστορίας, ότι αυτή η πρόταση είχε ξεκινήσει με πρωτοβουλία 
της συνάδελφου της Μαρίας της Κυριακού, όταν ήταν στη Βουλή.  Θα ήθελα να την ευχαριστήσω για ακόμα μια 
φορά για όλα όσα είχε κάνει στο να καταφέρουμε να φτάσουμε εδώ που έχουμε φτάσει σήμερα.  Είναι μία 
κίνηση προς τη σωστή κατεύθυνση για τον εκσυγχρονισμό των διεθνών εμπιστευμάτων.  Χαρακτηριστικά να 
πω ότι και το Υπουργείο Οικονομικών και η Νομική Υπηρεσία και η Κεντρική Τράπεζα και ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών και το ΚΕΒΕ και ο ΣΕΛΚ και ο ΣΤΕΠ, όλοι οι εμπλεκόμενοι ήταν πολύ θετικοί στο να περάσει το 
συντομότερο δυνατό αυτή η πρόταση, η οποία θεωρείται ότι θα βοηθήσει τον τόπο μας αυτή τη δύσκολη 
περίοδο στα θέματα της οικονομίας. 

 Πιστεύουμε ότι καταφέραμε και με τις εισηγήσεις όλων των βουλευτών στην επιτροπή Οικονομικών -
καλόπιστες, λέω, εισηγήσεις, τροποποιήσεις που είχαν τεθεί- να φτάσουμε στο καλύτερο δυνατό κείμενο, αλλά 
και με τη βοήθεια του Γενικού Εισαγγελέα, ο οποίος θεωρεί ότι το κείμενό μας έχει φτάσει στα επίπεδα εκείνα 
που δεν κινδυνεύει, αν θέλετε, από οποιαδήποτε προοπτική να σταθεί αυτή η πρόταση νόμου στο ευρωπαϊκό 
στερέωμα. 

 Πιστεύουμε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, χαιρετίζουμε το ότι και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, 
όπως και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις που έχουν ήδη τοποθετηθεί, είναι θετικός προς αυτή την 
κατεύθυνση και πιστεύω ότι θα βοηθήσουμε τον τόπο μας σ’ αυτή τη δύσκολη ώρα ψηφίζοντας αυτή την 
πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται από τη θέση μου, γιατί έχω διαφορετική άποψη από την κοινοβουλευτική 
μου ομάδα και την ευχαριστώ που γίνεται σεβαστό το δικαίωμα της διαφορετικής άποψης.  Επειδή η 
παρέμβασή μου θα είναι τρία λεπτά, αν επιτρέπεται, να την κάνω από τη θέση μου, για να μην τρώω 
περισσότερο χρόνο. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πρώτα να κάνω τρεις, κατά την ταπεινή μου άποψη, γενικές, αλλά 
απαραίτητες παρατηρήσεις και διευκρινίσεις, που δεν έχουν άμεση σχέση με το συγκεκριμένο θέμα.  Πρώτον, 
πιστεύω ότι, όταν υποβάλλονται προτάσεις νόμου από οποιοδήποτε συνάδελφο σε οποιαδήποτε χρονική 
στιγμή, δεν έχουν οποιαδήποτε σχέση με επαγγελματικές δραστηριότητες και διασύνδεση με τις συγκεκριμένες 
τροπολογίες, αν και όλοι κατανοούμε ότι ένα νομοσχέδιο ή μια πρόταση νόμου αναπόφευκτα κάποιους με την 
ψήφισή τους θα τους επηρεάσουν θετικά και κάποιους άλλους αρνητικά. 

 Δεύτερον, η Βουλή θωρακίζει το κύρος της, αλλά και το κύρος της χώρας, διασφαλίζοντας ότι δεν 
παρεμβαίνει ή δεν επιτρέπει να γίνονται παρεμβάσεις νομοθετικές που επηρεάζουν εν εξελίξει διαδικασίες, και 
ιδιαίτερα εκκρεμούσες δικαστικές αποφάσεις. 

 Τρίτον, η πολιτεία διασφαλίζει στο βαθμό που αυτό είναι δυνατό τη συμβατότητα των νομοθεσιών που 
θεσπίζει, για να είναι, όπως είπα και προηγουμένως, συμβατές με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και το ευρωπαϊκό 
γίγνεσθαι. 

 Τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο προκείμενο.  Είμαστε μια χώρα που η οικονομία της βασίζεται στις 
υπηρεσίες, γι’ αυτό και η νομοθεσία για τα διεθνή εμπιστεύματα του 1992 έχρηζε και χρήζει εκσυγχρονισμού, γι’ 
αυτό και γι’ αυτή τη συγκεκριμένη θέση αρχής δεν ήμουν και δεν είμαι ενάντια στον εκσυγχρονισμό της 
νομοθεσίας του 1992.  Επιπλέον, είναι απόλυτα κατανοητή και απόλυτα λογική η πολιτική θέση σχεδόν της 
ολότητας της Βουλής να υπερψηφίσει τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, ιδιαιτέρως όταν αυτή υποστηρίχτηκε 
από την κυβέρνηση, κρίθηκε από τη Νομική Υπηρεσία ότι ελαχιστοποιεί τους κινδύνους ασυμβατότητας με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, αλλά και στηρίχτηκε ανεξαίρετα σχεδόν από όλους τους επαγγελματικούς φορείς και 
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συνδέσμους και πολύ πιο έντονα, όπως λέχθηκε, και από το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα. 

 Πού είναι όμως η ουσιαστική διαφορά που προσωπικά έχω και ποιοι οι λόγοι της δικής μου 
καταψήφισης;  Δεν είναι γιατί δεν επιθυμώ τις επενδύσεις στον τόπο μου, αλλά αντιθέτως επειδή τις επιδιώκω, 
όπως πιστεύω ακράδαντα και το σύνολο των υπόλοιπων συναδέλφων.  Η ολότητα σχεδόν της κυπριακής 
πολιτείας κρίνει -και αυτό είναι απόλυτα σεβαστό- ότι για την ενίσχυση της Κύπρου ως επενδυτικού κέντρου 
είναι απαραίτητη η διατήρηση και ενίσχυση της νομικής κατοχύρωσης ότι η δικαιοδοσία για τα διεθνή 
εμπιστεύματα είναι κυπριακή μη αναγνωρίζοντας οποιεσδήποτε αποφάσεις οποιουδήποτε άλλου δικαστηρίου, 
συμπεριλαμβανομένων και ευρωπαϊκών, που αφορούν απαιτήσεις επί της περιουσίας η οποία είναι ενταγμένη 
σε διεθνές εμπίστευμα εγγεγραμμένο στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Οι ειδικοί έχουν τοποθετηθεί ότι, με βάση τον κανονισμό 44/2001 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μπορούμε 
κατ’ επίκλησιν της δημόσιας τάξεως να μην αναγνωρίζουμε αποφάσεις ξένων δικαστηρίων, ακόμα και 
ευρωπαϊκών.  Σεβαστή η άποψη των ειδικών.  Εγώ δηλώνω ως μη ειδικός ταπεινά, με την κοινή λογική που 
διαθέτω, ότι κρίνω ότι δεν είναι δυνατόν αυτή η προσέγγιση με αυτούς τους τοίχους προστασίας για θωράκιση 
οποιασδήποτε περιουσίας ενταγμένης σε διεθνές εμπίστευμα στην Κυπριακή Δημοκρατία να μπορεί να 
ερμηνευτεί ότι προστατεύει τη δημόσια τάξη της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Εύχομαι, κύριε Πρόεδρε, για το καλό του τόπου, η άποψη του συνόλου της κυπριακής πολιτείας να είναι 
η ορθή και η δική μου εύχομαι να είναι η λανθασμένη και απεύχομαι το ΔΕΚ να αποφανθεί σε οποιοδήποτε 
μεταγενέστερο στάδιο ότι αυτή η νομοθεσία είναι ασύμβατη με το κοινοτικό κεκτημένο, που, αν κάτι τέτοιο 
συμβεί, θα στιγματίσει τη χώρα μας. 

 Ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω με ένα μήνυμα που δεν αφορά το κοινοβούλιο ούτε το 
νομοθετικό σώμα.  Εύχομαι οι εκπρόσωποι του χρηματοπιστωτικού συστήματος, που πολύ πολύ 
καλοπροαίρετα και με την έγνοια τους για το μέλλον του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος και του 
χρηματοπιστωτικού μας τομέα ήθελαν διακαώς να περάσει αυτή η νομοθεσία, να μην την αναθεματίζουν την 
επομένη γι’ αυτά που πιθανώς να επισυμβούν τους επόμενους μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ.  Και ο Παπαγεωργίου στη συνέχεια. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θεωρώ ότι αυτή ήταν η έγνοια των όσων ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Νεοφύτου, αλλά 
θέλω να ξεκαθαρίσω και να δηλώσω απερίφραστα ότι, επειδή είμαι και δικηγόρος, δεν έχω εγώ προσωπικά 
οποιαδήποτε επαγγελματική σχέση με οποιονδήποτε που ενδεχομένως να επηρεάζονται τα συμφέροντά του 
απ’ αυτές τις τροπολογίες ούτε και γνωρίζω να υπάρχουν αυτή τη στιγμή οποιεσδήποτε εν εξελίξει δικαστικές 
διαδικασίες οι οποίες επηρεάζονται απ’ αυτές τις τροπολογίες.  Εγώ καλοπροαίρετα μαζί με το συνάδελφο τον 
κ. Βότση συνυπογράψαμε αυτή την πρόταση νόμου, γιατί ακριβώς θεωρούμε ότι αυτές οι τροπολογίες 
εκσυγχρονίζουν έναν πάρα πολύ σημαντικό τομέα της οικονομίας μας για τους λόγους που ανέφερε 
προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Βότσης και γιατί ακριβώς θεωρούμε ότι με αυτό τον τρόπο θα 
προσελκύσουμε περισσότερες ξένες επενδύσεις. 

 Σε ό,τι αφορά τις επιμέρους παρατηρήσεις του κ. Νεοφύτου, εγώ απλά θα περιοριστώ να πω το εξής:  Σ’ 
ό,τι αφορά τον Κανονισμό 44, τον ευρωπαϊκό Κανονισμό που αφορά την εγγραφή ξένων αποφάσεων, ξένων 
δικαστικών αποφάσεων, αυτός έχει απευθείας εφαρμογή στο κυπριακό δίκαιο όποιο νόμο ενδεχομένως 
ψηφίσει η κυπριακή Βουλή.  Και υπερισχύει αυτός ο Κανονισμός οποιουδήποτε νόμου ψηφίσει η κυπριακή 
Βουλή.  Επομένως, αν είναι λανθασμένος ο νόμος που ψηφίζουμε σήμερα, θα έχει απευθείας εφαρμογή ο 
Κανονισμός 44 και εξαίρεση της εφαρμογής της πρόνοιας για τη δημόσια τάξη υπάρχει σήμερα και στο 
κυπριακό δίκαιο, αλλά και στον Κανονισμό 44. 

 Το τι σημαίνει δημόσια τάξη είναι μια περίπλοκη και πολύπλευρη νομική αρχή και έννοια η οποία, 
νομίζω, θα αποτελούσε ματαιοπονία από πλευράς της Βουλής να ερμηνευθεί στα πλαίσια αυτής της 
νομοθεσίας ή οποιασδήποτε άλλης νομοθεσίας.  Είναι μία έννοια η οποία, νομίζω, θα πρέπει να αφεθεί στο 
δικαστήριο να ερμηνευθεί στην πορεία και μέσα από νομολογία.  Επομένως, όλα αυτά είχαν συζητηθεί ενώπιον 
της επιτροπής Οικονομικών, υπάρχουν και τα καταγεγραμμένα πρακτικά, ήταν εποικοδομητική, θεωρώ, η 
συζήτηση σε ό,τι αφορούσε όλες αυτές τις νομικές πτυχές και εγώ με τη σειρά μου ελπίζω ότι αυτός ο νόμος θα 
βοηθήσει στη βελτίωση και του χρηματοπιστωτικού συστήματος της Κύπρου και του θεσμικού πλαισίου που 
χρειάζεται αυτή τη στιγμή η κυπριακή οικονομία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγεωργίου και ο κ. Νικολαΐδης 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα υπερψηφίσουμε τη σχετική πρόταση νόμου.  Η πρόταση νόμου αυτή 
αποτελεί εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας η οποία ισχύει από το 1992.  Πρέπει να πω ότι η Κύπρος ήδη 
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αποτελεί κέντρο διεθνών εμπιστευμάτων και δέχεται ανταγωνισμό από αντίστοιχα κέντρα στην Ευρώπη.  Η 
προηγούμενη νομοθεσία μας δεν επέτρεπε την επένδυση σε ακίνητα στην Κύπρο αυτών των εμπιστευμάτων 
ούτε επέτρεπε σ’ αυτούς που δημιουργούν τα εμπιστεύματα, τους εμπιστευματοπάροχους, αλλά και σε αυτούς 
που ωφελούνται από τα εμπιστεύματα να κατοικούν στην  Κύπρο.  Επίσης, επέβαλλε όριο ζωής στα διεθνή 
εμπιστεύματα, κάτι που δεν υπάρχει πλέον σε ξένες ανταγωνιστικές δικαιοδοσίες.  Είναι γεγονός ότι ηγέρθησαν 
πολλά και εύλογα εν πολλοίς ερωτήματα σχετικά με την αρχική πρόταση νόμου, όμως η πρόταση αυτή 
συζητήθηκε επί μήνες στην επιτροπή Οικονομικών και έχουμε καταλήξει σε ένα σημείο στο οποίο συμφωνούν 
και το Υπουργείο Οικονομικών και η Γενική Εισαγγελία και οι επηρεαζόμενοι φορείς. 

 Ένα τελευταίο, αν μου επιτρέπετε, όσον αφορά το θέμα της τυχόν απόκλισης από το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  Ούτως ή άλλως, σε περίπτωση που υπάρξει δικαστηριακή διαμάχη, το θέμα θα εγερθεί ενώπιον 
του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του πρώην Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  Όμως είναι 
μια δραστηριότητα πολύ σημαντική για την οικονομία μας η δραστηριότητα των διεθνών οικονομικών 
υπηρεσιών, επηρεάζει πάρα πολύ κόσμο, δικηγορικά γραφεία, ελεγκτικούς οίκους, παρεμφερείς υπηρεσίες, και 
αυτός ο εκσυγχρονισμός μέσα στα πλαίσια του κεκτημένου, κατά τη γνώμη μας, είναι κάτι το οποίο ήταν 
απαραίτητο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ΕΔΕΚ θα στηρίξει την πρόταση νόμου, γιατί θεωρούμε ότι μέσω της πρότασης αυτής 
εκσυγχρονίζεται ένας τομέας, ο τομέας των εμπιστευμάτων, ο οποίος χρειάζεται να εκσυγχρονιστεί σε μια 
συγκυρία που επιτάσσει την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της χώρας μας απέναντι σε ανταγωνιστικές 
προς εμάς χώρες σε ό,τι αφορά τον τομέα.  Αυτό θα συμβάλει στην προσέλκυση των απαραίτητων κεφαλαίων, 
που είναι τόσο χρήσιμα και απαραίτητα στη συγκυρία αυτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση, αλλά, λαμβάνοντας πολύ σοβαρά υπόψη αυτά τα 
οποία κατ’ επανάληψη, πρέπει να ομολογήσω, έχει πει ο κ. Αβέρωφ, αντιλαμβάνομαι την αναγκαιότητα αυτή η 
πρόταση να ψηφιστεί σήμερα και να μην καθυστερήσει για διάφορους λόγους που εξήγησαν οι του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος.  Από την άλλη όμως, αντί να περιμένουμε πότε θα υπάρξει δικαστική 
απόφαση άλλη, νομίζω είναι καλά η Βουλή -και έχει το δικαίωμα, νομίζω, και τον τρόπο- να ζητήσει, έστω και 
εκ των υστέρων, απόψεις γι’ αυτό θέμα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δε βλέπω άλλη χείρα να επιζητεί το λόγο, γι’ αυτό θα προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση. 

 Βεβαίως, όταν ψηφιστεί η νομοθεσία, μπορεί να διαβιβαστεί για μελέτη στην κατάλληλη υπηρεσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μπορούσε να γίνει βεβαίως αυτό πολύ πιο νωρίς, αφού συζητιέται για τόσο πολύ καιρό 
αυτό το θέμα.  Εν πάση περιπτώσει, δεν έγινε, δε θα εξετάσουμε γιατί δεν έγινε μέχρι τώρα, αλλά μπορεί 
ασφαλώς να παραπεμφθεί πλέον η νομοθεσία η οποία σήμερα θα υιοθετηθεί. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 2 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 2Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του  βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 4Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 11Α.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου μέρους.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 16.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Φεβρουαρίου και στις 5 Μαρτίου 2012.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο διευθυντής του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2012, όπως αρχικά είχε κατατεθεί, προέβλεπε συνολικές δαπάνες 
ύψους €8.842.915 και συνολικά έσοδα του ίδιου ποσού. Σημειώνεται ότι ενώπιον της επιτροπής υποβλήθηκε 
νέο αναθεωρημένο κείμενο, σύμφωνα με το οποίο οι συνολικές δαπάνες των οποίων ζητείται έγκριση 
πληρωμής πρέπει να μειωθούν σε €8.206.915. 

 Η μείωση των δαπανών στον υπό αναφορά προϋπολογισμό οφείλεται στην αναγκαία αναπροσαρμογή 
που επήλθε λόγω των διάφορων νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία 
κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα του ΘΟΚ θα προέλθουν κυρίως από χορηγίες και 
συνεισφορές (€7.343.025), καθώς και από παραστάσεις και περιοδείες (€741.980). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΘΟΚ αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Έξοδα διαχείρισης (€1.227.714), τα οποία περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων: 

α. αποδοχές προσωπικού (€1.009.977) και 

β. έξοδα λειτουργίας γραφείου (€67.510). 

2. Λειτουργία σκηνών (€4.616.876), η οποία αφορά κυρίως: 

α. αποδοχές προσωπικού (€2.571.870), 

β. παραγωγή και προβολή θεατρικών έργων (€721.630), 

γ. λειτουργικά έξοδα νέου θεάτρου ΘΟΚ (€252.300), 

δ. έξοδα λειτουργίας γραφείου θεάτρου (€187.196) και 

ε. έξοδα δημόσιων και διεθνών σχέσεων (€175.010).  

3. Θεατρική ανάπτυξη (€2.122.585), με κυριότερες πρόνοιες τις εξής: 

α. διάφορες επιχορηγήσεις θεάτρων και άλλων οργανισμών (€1.588.285) και 

β. αποπεράτωση του νέου θεάτρου και των γραφείων του ΘΟΚ (€392.550). 

4. Αποπληρωμή δανείων (€60.000). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€179.740). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή σχετικά με το νέο κτίριο του ΘΟΚ, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του οργανισμού δήλωσε ότι το έργο έχει ολοκληρωθεί και έχει ήδη παραδοθεί στον οργανισμό. 
Σημείωσε επίσης ότι έχει ολοκληρωθεί και η κατασκευή του Θεατρικού Μουσείου Λεμεσού, τα εγκαίνια του 
οποίου θα πραγματοποιηθούν εντός του Μαρτίου του 2012. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή έθεσε ερωτήματα σε σχέση με τα αίτια και 
τις ευθύνες που προέκυψαν από την πτώση της στέγης του προηγούμενου κτιρίου του ΘΟΚ, του Δημοτικού 
Θεάτρου Λευκωσίας.  Όπως ανέφερε ο πρόεδρος του οργανισμού, έχει διενεργηθεί έρευνα, για την οποία 
όμως ο ΘΟΚ δεν έχει οποιαδήποτε ενημέρωση. Η επιτροπή ζήτησε επίσης όπως κατατεθούν ενώπιόν της οι 
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τελικοί λογαριασμοί, καθώς και στοιχεία για το μελλοντικό κόστος συντήρησης και τα λειτουργικά έξοδα που 
αφορούν το νέο κτίριο του ΘΟΚ. Ο πρόεδρος του οργανισμού ανέφερε ότι τα στοιχεία αυτά θα κατατεθούν 
ενώπιον της επιτροπής μόλις ετοιμαστούν.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής 
και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
υιοθετεί  τους σκοπούς του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΘΟΚ για το 
2012, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί βάσει του υποβληθέντος αναθεωρημένου κειμένου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται τέλος ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις επιμέρους αναπροσαρμογές που επήλθαν στο νομοσχέδιο ύστερα από 
εισήγηση της πλειοψηφίας της επιτροπής αναφορικά με την απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου 
προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 
2012. Σημειώνεται ότι οι προσαρμογές αυτές είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012, που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος, με 
τη διαφωνία των βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού ύψους €8.206.915 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Χρηματικά ποσά για υλοποίηση συγκεκριμένων σκοπών και/ή προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
8. 

 Υπερωριακή αποζημίωση.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2012 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού  Αγροτικών Πληρωμών του 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού  

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Φεβρουαρίου και στις 5 Μαρτίου 2012. Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το έτος 2012 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €11.137.240, οι οποίες αφορούν δαπάνες προσωπικού (€8.213.840), λειτουργικές 
δαπάνες (€2.496.280) και κεφαλαιουχικές δαπάνες (€427.120), και συνολικά έσοδα ύψους €9.474.000, τα 
οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία ύψους €9.200.000 και από τόκους ύψους €199.000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προϋπολογισμός του οργανισμού για το 
2012 θα καλυφθεί κυρίως από κρατική χορηγία, κονδύλια από ευρωπαϊκά ταμεία και από άλλες πηγές εσόδων 
και χρηματικά διαθέσιμα του οργανισμού. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κατά το 2012 αναμένεται ότι ο ΟΑΠ θα κληθεί να καταβάλει τις ακόλουθες 
πληρωμές: 

1. Ποσό ύψους €7,5 εκατομ. για τη στήριξη των κοινών οργανώσεων αγοράς, τo οποίo θα καλυφθεί κατά 
92% από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και 8% από εθνικούς πόρους.  

2. Ποσό ύψους €58 εκατομ. για την καταβολή των άμεσων ενισχύσεων στα πλαίσια εφαρμογής του 
Σχεδίου Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης, του μεταβατικού καθεστώτος ενίσχυσης της μεταποίησης των 
εσπεριδοειδών και των άμεσων ενισχύσεων για την κτηνοτροφία. Σημειώνεται ότι για τις εκταρικές 
επιδοτήσεις αναμένεται ότι το ποσοστό συγχρηματοδότησης από την ΕΕ θα ανέλθει στο 90%, ενώ οι 
άμεσες πληρωμές για την κτηνοτροφία θα καλυφθούν εξ ολοκλήρου από εθνικούς πόρους. 

3. Ποσό ύψους €48 εκατομ. για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης στα πλαίσια του προγράμματος 
‟Αγροτική Ανάπτυξη 2007-2013”, το οποίο θα συγχρηματοδοτηθεί κατά 50% από πόρους της ΕΕ.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι κατά το 
2011 η υποβολή αιτήσεων από το κοινό σε ηλεκτρονική μορφή ανήλθε στο 25% του συνόλου των αιτήσεων, 
ενώ ο στόχος για το 2012 και το 2013 είναι η ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων να ανέλθει σε 50% και 100%, 
αντίστοιχα. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή αναφορικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
ο οργανισμός σε σχέση με τη στελέχωσή του και επισήμαναν την ανάγκη άμεσης πλήρωσης δύο θέσεων 
Ανώτερου Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών (Κλίμακα Α13), οι οποίες είναι κενές και κρίνονται αναγκαίες για 
τη στελέχωση των Τεχνικών Υπηρεσιών και του Τμήματος Πληροφορικής του οργανισμού, με στόχο την 
εύρυθμη λειτουργία του ΟΑΠ και την ικανοποίηση ορισμένων απαιτήσεων της ΕΕ.   Συναφώς, ζήτησαν από 
την επιτροπή να μην απαγορεύσει την πλήρωση των εν λόγω θέσεων στα πλαίσια της επικρατούσας 
περιοριστικής πολιτικής. 

 Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό έχουν ενσωματωθεί όλες οι νομοθετικές ρυθμίσεις που 
ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και 
οικονομικής λιτότητας, τα οποία κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική 
εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κ.Σ. ΕΔΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς του νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την 
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ψήφισή του για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΑΠ για το 2012.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις ρυθμίσεις για απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου προσωπικού 
και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 2012 στον 
προϋπολογισμό, οι οποίες είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2012, που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με τη διαφωνία των 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, ποσού ύψους €11.137.240 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
του Προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Διάθεση ειδικώς εισπραττόμενων/εμβαζόμενων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιανουαρίου και 5 Μαρτίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (ΑΛΚ).   

 Ο προϋπολογισμός της ΑΛΚ για το 2012, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, προέβλεπε δαπάνες 
ύψους €95.941.805 και έσοδα ύψους €65.800.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από τη λειτουργία των 
λιμανιών (€58.820.010) και από επενδύσεις και τόκους τραπεζών (€6.350.000). 

 Σημειώνεται ότι ενώπιον της επιτροπής υποβλήθηκε νέο αναθεωρημένο κείμενο, σύμφωνα με το οποίο 
οι συνολικές δαπάνες για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής πρέπει να μειωθούν στα €94.146.318. 

 Η μείωση των υπό έγκριση δαπανών στον προϋπολογισμό οφείλεται στην αναγκαία αναπροσαρμογή 
που επήλθε λόγω των διάφορων νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία 
κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προβλεπόμενες δαπάνες της 
Αρχής για το 2012 αφορούν τακτικές δαπάνες (€41.680.775), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€50.761.030), δαπάνες 
χρηματοδότησης (€3.000.000) και απρόβλεπτες δαπάνες (€500.000).   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το αποθεματικό της ΑΛΚ υπολογίζεται να ανέλθει σε 
€265.650.000.   

 Με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό προτείνεται επίσης η δημιουργία πέντε νέων θέσεων και η 
παράλληλη κατάργηση έντεκα υφιστάμενων θέσεων.  Ειδικότερα, προτείνεται η δημιουργία δύο νέων θέσεων 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, μιας θέσης Κυβερνήτη Ρυμουλκού και δύο θέσεων Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
έναντι κατάργησης μίας θέσης Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (1ης και 2ης τάξης), τριών θέσεων Τεχνικού και επτά 
θέσεων Λιμενικού Λειτουργού. 

 Για το σκοπό αυτό η ΑΛΚ προέβη στην εκπόνηση σχετικής μελέτης αναφορικά με την αναγκαιότητα των 
εν λόγω θέσεων, οι οποίες αποτελούν προϊόν εκτενούς διαβούλευσης με τις συντεχνίες της Αρχής.  Η 
δημιουργία των θέσεων αυτών επιτυγχάνεται με τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων και του Υπουργείου Οικονομικών. Tο Υπουργείο Οικονομικών με σχετική επιστολή του προς την 
ΑΛΚ, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2011, συμφωνεί με την προώθηση του θέματος, εφόσον με την αντίστοιχη 
κατάργηση των έντεκα θέσεων δε θα υπάρξει καμία απολύτως αύξηση των κονδυλιών που απαιτούνται για 
κάλυψη των δαπανών. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η συμπερίληψη των 
θέσεων αυτών στον προϋπολογισμό του 2012 είναι ύψιστης και άμεσης αναγκαιότητας (σύμφωνα και με τη 
σχετική μελέτη που διεξήχθη) και η μη δημιουργία τους ή η προώθησή τους σε μεταγενέστερο στάδιο θα 
μειώσει ουσιαστικά τη χρησιμότητά τους, καθότι πολλά έργα της Αρχής για τα οποία είναι απαραίτητοι οι 
Ηλεκτρολόγοι Μηχανικοί και οι Λειτουργοί Εσωτερικού Ελέγχου βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη. 

 Στον προτεινόμενο προϋπολογισμό περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια ύψους €5.000.000 η οποία αφορά 
μέρος της υποχρέωσης της Αρχής προς το Ταμείο Συντάξεων των υπαλλήλων της, σύμφωνα με την τελευταία 
αναλογιστική μελέτη στην οποία καταγράφεται ότι η υποχρέωση της Αρχής προς το Ταμείο ανέρχεται μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2009 γύρω στα €88.000.000.  Συναφώς, βάσει της συμφωνίας με τις συντεχνίες, η Αρχή θα 
αποπληρώσει το πιο πάνω ποσό με ετήσιες πληρωμές μέχρι το 2013 και για το σκοπό αυτό έγιναν όλες οι 
πρόνοιες στους λογαριασμούς και προϋπολογισμούς της Αρχής κατά τα προηγούμενα χρόνια. 

 Σημειώνεται ότι από το κονδύλι αυτό δε θα γίνει οποιαδήποτε δαπάνη, προτού εγκριθούν οι σχετικοί 
κανονισμοί που θα διέπουν τη λειτουργία του εν λόγω Ταμείου. 

 Περαιτέρω, στον προτεινόμενο προϋπολογισμό περιλαμβάνονται προβλεπόμενες δαπάνες για τα 
λιμάνια, σύμφωνα με τα πιο κάτω: 

1. Λιμάνι Λεμεσού: Συνολικές δαπάνες ύψους €38.930.010 οι οποίες, μεταξύ άλλων, περιλαμβάνουν: 

α. πρόνοια για μελέτη και κατασκευαστικές εργασίες του νέου κτιρίου επιβατών ύψους €7.000.000, 
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β. επέκταση κρηπιδωμάτων €17.000.000, 

γ. αναβάθμιση και αγορά εξαρτημάτων για γερανογέφυρες €2.050.000, 

δ. αγορά νέου ρυμουλκού €6.500.000. 

2. Παλιό λιμάνι Λεμεσού: Πρόνοια ύψους €10.000.000 για την αναβάθμιση και ανακατασκευή των 
εγκαταστάσεων του λιμανιού και για την πληρωμή των μελετητών του έργου. 

3. Λιμάνι Πάφου: Συνολικές δαπάνες ύψους €361.000, οι οποίες αφορούν αναβάθμιση και ανασύνθεση του 
χερσαίου χώρου του λιμανιού (€36.000) και διαμόρφωση του θαλάσσιου χώρου (€325.000). 

4. Λιμάνι Βασιλικού: Συνολικές δαπάνες ύψους €420.010, οι οποίες αφορούν δευτερεύοντα έργα όπως 
κατασκευή υπόγειων υπηρεσιών και δρόμων, κατασκευή υποσταθμού και αγορά εξοπλισμού. 

5. Λιμάνι Λατσιού: Συνολικές δαπάνες ύψους €150.000, οι οποίες αφορούν ηλεκτροφωτισμό και ηλεκτρικές 
εγκαταστάσεις στα νέα κρηπιδώματα (€50.000) και διαμόρφωση του χώρου (€100.000). 

 Σημειώνεται ότι για το λιμάνι Λάρνακας περιλαμβάνεται συμβολική πρόνοια ύψους €10 που αφορά 
επέκταση και αναβάθμιση του λιμανιού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό αναφορά προϋπολογισμού και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, βάσει 
του υποβληθέντος αναθεωρημένου κειμένου, και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις επιμέρους αναπροσαρμογές που επήλθαν στο υπό ψήφιση 
νομοσχέδιο, κατόπιν εισήγησης της πλειοψηφίας της επιτροπής, αναφορικά με την απαγόρευση πρόσληψης 
νέου έκτακτου προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής κατά το 2012.  Οι προσαρμογές αυτές είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012, που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με 
τη διαφωνία των βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €94.146.318 για τη χρήση 
του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου, 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2004 30(ΙΙ) του 
2004.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7.   

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 10. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ένσταση από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Ορίστε.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 10;   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ησυχία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου που αφορά τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2012 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
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το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2012 Νόμος του 
2012» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Φεβρουαρίου 2012 και στις 7 
Μαρτίου 2012.  Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το 2012 προβλέπει δαπάνες ύψους €549.770 και έσοδα του ίδιου 
ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από την ετήσια κρατική χορηγία (€525.000) και από εισφορές για τις 
συντάξεις (€24.770). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα κονδύλια 
εξόδων αφορούν τα ακόλουθα: 

 € 

• Μισθοδοσία υπαλλήλων 

• Επίδομα παραστάσεως                                                                   

321.822 

1.280 

• Ωρομίσθιο προσωπικό 

• Υπάλληλοι ειδικών ταμείων                                                                                                                                                 

 19.073 

101.500 

• Ενοίκια  28.000 

• Έξοδα εξετάσεων  10.000 

• Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής  15.000 

• Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο    5.000 

• Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στο εξωτερικό    5.000 

• Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού  12.000 

• Άλλες δαπάνες  29.095 

• Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό    2.000 

 Σύνολο 549.770 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στη συνέχεια γύρω από τις πρόνοιες του εν λόγω 
νομοσχεδίου, ο πρόεδρος της ΠΕΠ αναφέρθηκε στη μέχρι σήμερα δράση και το έργο της ΠΕΠ, το οποίο 
συνίσταται στην παρακολούθηση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και στην παρέμβαση της ΠΕΠ 
με εισηγήσεις προς τα αρμόδια όργανα, καθώς και στην προβολή του κυπριακού προβλήματος τόσο στην 
Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  Πρόσθεσε επίσης ότι η ΠΕΠ καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες, ώστε να 
καταστεί δυνατή η σωστή διαφώτιση στην Κύπρο και στο εξωτερικό για το εθνικό μας θέμα και τα προβλήματα 
που δημιουργήθηκαν στον προσφυγικό κόσμο εξαιτίας της τουρκικής εισβολής και κατοχής. 

 Για το σκοπό αυτό, όπως δήλωσε στη συνέχεια ο πρόεδρος της ΠΕΠ, πραγματοποίησε συνάντηση με 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, κατά την οποία συζητήθηκαν μεταξύ άλλων τρόποι περαιτέρω αξιοποίησης της 
ΠΕΠ σε θέματα διαφώτισης τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. 

 Συναφώς, η ΠΕΠ, σύμφωνα πάλι με τον πρόεδρό της, έχει ήδη εμπλακεί ενεργότερα στον τομέα της 
διαφώτισης πραγματοποιώντας συναντήσεις τόσο με ντόπιους όσο και με ξένους παράγοντες, αλλά και 
διοργανώνοντας συνέδρια και διαλέξεις γύρω από θέματα της αρμοδιότητάς της. Ο ίδιος δήλωσε επίσης 
ενημερωτικά ότι κατά το 2011 η ΠΕΠ αναδιαμορφώθηκε και αναδιοργανώθηκε με τη μηχανογράφηση των 
υπηρεσιών της μετά την παραλαβή καινούριου ηλεκτρονικού εξοπλισμού.    

 Όσον αφορά τη στελέχωση της ΠΕΠ, ο πρόεδρός της δήλωσε ότι έχουν εγκριθεί τα σχέδια υπηρεσίας 
και οι κανονισμοί που αφορούν το προσωπικό της ΠΕΠ από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ενώ αναμένεται η προώθηση της διαδικασίας και η πρόσληψη νέων λειτουργών και γραμματειακού 
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προσωπικού, για να φέρουν εις πέρας το δύσκολο έργο που καλείται να επιτελέσει η ΠΕΠ για τις ανάγκες του 
προσφυγικού κόσμου.  

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι η ΠΕΠ είναι έτοιμη και αναμένει την απόφαση της εκτελεστικής εξουσίας 
όσον αφορά το θέμα της διεξαγωγής των εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, συνεκτιμώντας όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, σημειώνει τα 
ακόλουθα: 

1. Το 2011 ολοκληρώθηκε πολύ θετικά ένας κύκλος αναδιοργάνωσης και εκσυγχρονισμού της λειτουργίας 
της ΠΕΠ, παρέχοντας έτσι την υποδομή για καλύτερη υλοποίηση των στόχων και σκοπών τους οποίους 
υπηρετεί. 

2. Η ΠΕΠ  θεωρεί αναγκαία τη διεξαγωγή των εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ, 
με απώτερο σκοπό μια πιο συγκροτημένη οργάνωση, με στόχο τη διευκόλυνση των δίκαιων αιτημάτων 
του προσφυγικού κόσμου. 

3. Υπό το φως του γεγονότος ότι η ΠΕΠ είναι η οργάνωση που καθιδρύθηκε με σκοπό την εκπροσώπηση 
και την προάσπιση των δικαιωμάτων και των συμφερόντων όλων των προσφύγων και των 
εγκλωβισμένων, πρέπει με τη συμβολή της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας να αναβαθμιστεί 
και να αναλάβει ενέργειες συμπόρευσης σε κοινούς αγώνες με τους κατεχόμενους δήμους και 
κοινότητες, με στόχο να διαδραματίζει ενεργότερο ρόλο διαφώτισης τόσο στο εσωτερικό όσο και στο 
εξωτερικό.  Στα πλαίσια αυτά πρέπει να ενημερώνει για το προσφυγικό πρόβλημα και για τους σκοπούς 
και τις αρμοδιότητές της, όπως προνοείται στις σχετικές διατάξεις του νόμου που τη διέπει. 

 Η πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε επιπροσθέτως των πιο πάνω όπως η ΠΕΠ εξετάσει την 
ετοιμασία προγράμματος επαφών στον ευρύτερο διεθνή χώρο για σκοπούς διαφώτισης. 

 Επίσης, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Σοφοκλής Φυττής, 
δηλώνοντας τη στήριξη του κόμματός του όσον αφορά τον προτεινόμενο προϋπολογισμό της ΠΕΠ και χωρίς 
να διαφωνεί με αυτόν, τονίζει τα ακόλουθα: 

• Η ΠΕΠ όφειλε να αντιδράσει δημοσίως ή ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων όσον αφορά τη σοβαρή μείωση που προέκυψε στον 
προϋπολογισμό του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που ψήφισε πρόσφατα η Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

• Επίσης δεν παρατηρήθηκε καμία αντίδραση από την ΠΕΠ όσον αφορά τη σοβαρή μείωση των 
χορηγιών, καθώς και την καθιέρωση εισοδηματικών κριτηρίων για τα στεγαστικά σχέδια της κυβέρνησης, 
που αποφάσισε πρόσφατα το Υπουργικό Συμβούλιο. 

• Οι συνεχείς εγκρίσεις αιτητών για στέγαση σε κυβερνητικούς οικισμούς, των οποίων ο αριθμός ανήλθε 
σε 891 τον περασμένο Ιανουάριο και που ραγδαία ο αριθμός αυτός αυξάνεται με νέες εγκρίσεις, καθώς 
και η στέγαση νέων ζευγαριών που μένουν ανύπαντροι χωρίς παιδιά έχουν δημιουργήσει αρκετά 
προβλήματα, χωρίς η ΠΕΠ να δείχνει ότι μπορεί να βοηθήσει να εξευρεθεί λύση στο πρόβλημα. 

• Η ΠΕΠ δε δείχνει παγκύπρια δυναμική παρουσία με το υφιστάμενο διοικητικό συμβούλιο που την 
εκπροσωπεί,  αλλά ούτε και με το προσωπικό που διαθέτει. 

 Σημειώνεται ότι η μείωση των υπό έγκριση δαπανών στον υπό αναφορά προϋπολογισμό, όπως τελικά 
κατατέθηκε στη Βουλή, οφείλεται στην αναγκαία αναπροσαρμογή που επήλθε λόγω των διάφορων 
νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια των ληφθέντων 
μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία κοινοποιήθηκαν στους 
επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 18 
Ιανουαρίου 2012. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΠΕΠ για το 
2012. 

 Πέραν της πιο πάνω θέσης της επιτροπής, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις σημειώνουν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα διαφωνεί με τις επιμέρους 
αναπροσαρμογές που επήλθαν στο υπό ψήφιση νομοσχέδιο ύστερα από εισήγηση της πλειοψηφίας της 
επιτροπής αναφορικά με την απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου προσωπικού και πλήρωσης κενών 
θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 2012.  Σημειώνεται ότι οι 
προσαρμογές αυτές είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, 
που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος, με τη διαφωνία των 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€549.770 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2012 Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως...  Αυτή είναι η περίπτωση ή όχι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να παρακολουθείτε!  Ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση.  Συνεπώς, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν την 21η και 28 Φεβρουαρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι της Διεύθυνσης Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης και Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ 
(Ιδιοκτήτες Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων), του Συνδέσμου Ιδιωτικών Εξατάξιων Σχολείων, του Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Επτατάξιων Σχολείων, του Συνδέσμου Ιδιωτικών Φροντιστηρίων Κύπρου και της Παγκύπριας 
Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου περί Ιδιωτικών Σχολείων και 
Φροντιστηρίων Νόμου για σκοπούς συμμόρφωσης και εναρμόνισής του με τα άρθρα 5(3), 13(3), 13(4) και 
14(6) της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης 
Δεκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, με βάση το άρθρο 13(4) της πιο πάνω Οδηγίας, 
παρέχεται η δυνατότητα άσκησης διακριτικής ευχέρειας για λόγους δημόσιου συμφέροντος που αφορούν την 
παροχή υψηλού επιπέδου εκπαίδευσης στους αποδέκτες των υπηρεσιών, καθώς και τη διασφάλιση της υγείας 
των αποδεκτών των υπηρεσιών και των εργαζομένων.  Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της πιο πάνω Οδηγίας 
προτείνεται ο εκσυγχρονισμός των διατάξεων του υφιστάμενου νόμου. 

 Συγκεκριμένα, με τις προτεινόμενες βελτιωτικές τροποποιήσεις του υφιστάμενου νόμου προνοούνται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Διαγράφονται τα στοιχεία που αφορούν την ιθαγένεια και το θρήσκευμα του ιδιοκτήτη και προστίθεται η 
υποχρέωση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού να ενημερώνει τον ενδιαφερόμενο ιδιοκτήτη ότι 
έχει παραληφθεί η δήλωσή του και, στις περιπτώσεις που υφίσταται ανάγκη για υποβολή 
συμπληρωματικών στοιχείων, να ενημερώνεται γραπτώς. 

2. Διαγράφεται η πρόνοια που αφορά την αποκλειστική ικανοποίηση κερδοσκοπικών σκοπών με τη 
λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων. 

3. Προστίθεται πρόνοια που αφορά τον καθορισμό χρονικής περιόδου μέχρι δέκα μηνών για την 
αξιολόγηση της αίτησης ίδρυσης ιδιωτικού σχολείου ή φροντιστηρίου από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, καθώς και την καταχώρισή της στο σχετικό Μητρώο Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
και την έκδοση του πιστοποιητικού ίδρυσης.  Επισημαίνεται ότι, σε περίπτωση μη ανταπόκρισης του 
υπουργείου εντός της πιο πάνω προθεσμίας, δε θα θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί το πιστοποιητικό 
ίδρυσης.  Επιπλέον, προβλέπεται η υποχρέωση του ιδρυτή να προβεί στην εξασφάλιση του 
πιστοποιητικού λειτουργίας σε χρονικό διάστημα ενός έτους μετά την έκδοση του πιστοποιητικού 
ίδρυσης, διαφορετικά θα πρέπει να υποβληθεί νέα αίτηση ίδρυσης. 

4. Προβλέπεται ο καθορισμός χρονικής περιόδου μέχρι δέκα μηνών για την αξιολόγηση της αίτησης 
λειτουργίας του ιδρυτή από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, την καταχώρισή της στο Βιβλίο 
Λειτουργίας των Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων και την έκδοση πιστοποιητικού λειτουργίας. 

5. Προστίθεται πρόνοια που αφορά την προσκόμιση πρωτότυπου πιστοποιητικού λευκού ποινικού 
μητρώου για τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων. 

6. Προστίθεται πρόνοια που αφορά την απαγόρευση άμεσης ή έμμεσης ανάμειξης των ανταγωνιστικών 
φορέων. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας τα εμπλεκόμενα και επηρεαζόμενα μέρη, αφού δήλωσαν ότι οι πρόνοιες του 
νομοσχεδίου δεν επιφέρουν ουσιαστικές αλλαγές στο υφιστάμενο νομικό καθεστώς, επισήμαναν την ανάγκη 
για ουσιαστικό εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, τόσο οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και των ιδιωτικών σχολείων όσο και του Συνδέσμου Ιδιωτικών 
Φροντιστηρίων Κύπρου αναφέρθηκαν πιο αναλυτικά στα κενά και τις αδυναμίες της υφιστάμενης νομοθεσίας 
και προέβησαν σε συγκεκριμένες εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσής της.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος του 
Συνδέσμου Ιδιωτικών Φροντιστηρίων Κύπρου εισηγήθηκε τη θέσπιση ξεχωριστής νομοθεσίας που να διέπει τη 
λειτουργία των ιδιωτικών φροντιστηρίων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού αναφορικά με τα πιο πάνω τόνισαν ότι ήδη το 
υπουργείο προωθεί την ετοιμασία ολοκληρωμένης και εκσυγχρονισμένης νομοθεσίας για το όλο θέμα και ότι 
έχει καλέσει σε διάλογο όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, ώστε να ακουστούν οι απόψεις όλων των πλευρών.  
Όπως επισήμαναν οι ίδιοι, αφού ολοκληρωθούν οι αναγκαίες διαβουλεύσεις, το κείμενο της νέας αυτής 
νομοθεσίας υπολογίζεται ότι θα είναι έτοιμο περίπου τον Απρίλιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας με βάση τα πιο πάνω, αφού επισήμανε ότι θα αναμένει σύντομα 
όπως της υποβληθεί η νέα αυτή νομοθεσία για σκοπούς μελέτης, δήλωσε ότι υιοθετεί το σκοπό και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Δεν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πώλησης 
Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Δημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 27 Ιανουαρίου, στις 17 και 23 Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2012.  Στα 
πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Επαρχιακής Διοίκησης 
Λευκωσίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ), του ΠΑΣΥΞΕ, του ΣΤΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ) και του ΚΟΤ.  Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών Διοικήσεων Λεμεσού, Λάρνακας, 
Αμμοχώστου και Πάφου δεν προσήλθαν στις εργασίες της επιτροπής, αλλά εκπροσωπήθηκαν από την 
Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας.  Επίσης, οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν 
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εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πώλησης Οινοπνευματωδών 
Ποτών Νόμου, έτσι ώστε να επιτευχθεί συμμόρφωση με τον περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών Νόμο του 2010 [Ν. 76(Ι)/2010], που είναι εναρμονιστικός με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά. 

 Οι ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά νομοσχέδιο πηγάζουν κυρίως από το άρθρο 13 
της σχετικής Οδηγίας και αφορούν τις διαδικασίες χορήγησης άδειας (εγκατάστασης παρόχου και παροχής 
υπηρεσιών) και τη διευκόλυνση αυτών.  Με το νομοσχέδιο αυτό απλοποιούνται οι διαδικασίες χορήγησης 
άδειας πώλησης οινοπνευματωδών ποτών μέσα σε πνεύμα διαφάνειας και χρηστής διακίνησης όσον αφορά το 
πλαίσιο λειτουργίας των τοπικών αρχών.   

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

1. Ο καθορισμός του χρονικού διαστήματος των τριών μηνών ως εύλογης προθεσμίας για τη χορήγηση 
άδειας για πώληση οινοπνευματωδών ποτών από την αρμοδία αρχή.  Η προθεσμία αρχίζει από το 
χρόνο παραλαβής όλων των απαιτούμενων στοιχείων και εγγράφων. 

2. Η σιωπηρή χορήγηση της πιο πάνω άδειας, σε περίπτωση που η αρμόδια αρχή δεν απαντήσει στον 
αιτητή εντός της καθορισμένης προθεσμίας, νοουμένου ότι θα έχουν υποβληθεί έγκαιρα όλα τα 
απαραίτητα έγγραφα από τον αιτητή. 

3. Η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να ενημερώνει τον αιτητή για όλα τα στάδια της διαδικασίας εξέτασης 
της αίτησής του, καθώς και για τα μέσα έννομης προστασίας που βρίσκονται στη διάθεσή του, σε 
περίπτωση αρνητικής απάντησης. 

4. Η διατήρηση του δικαιώματος της αρμόδιας αρχής να απαιτεί την παρουσίαση πρωτότυπων εγγράφων 
ή πιστοποιημένων αντιγράφων αυτών, στις περιπτώσεις που αυτά εκδίδονται από άλλη αρχή ή 
οργανισμό κράτους μέλους της ΕΕ, για σκοπούς χορήγησης της αιτούμενης άδειας. 

5. Η υποχρέωση δημοσιοποίησης τυχόν όρων και/ή προϋποθέσεων και/ή τελών και/ή δικαιωμάτων, που 
επιβάλλονται από τις αρμόδιες αρχές στα πλαίσια άσκησης της διακριτικής τους ευχέρειας, που 
σχετίζονται με τη χορήγηση της άδειας πώλησης οινοπνευματωδών ποτών. 

 Οι εκπρόσωποι των επαρχιακών διοικήσεων, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, του ΣΤΕΚ και του ΠΑΣΥΞΕ 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, γιατί με την υλοποίηση των 
προνοιών του αναμένεται να απλοποιηθούν οι διαδικασίες χορήγησης άδειας πώλησης οινοπνευματωδών 
ποτών.  Επιπρόσθετα, επιτυγχάνεται η ενσωμάτωση υποχρεωτικών προνοιών όσον αφορά τις εξουσίες της 
αρμόδιας αρχής, που μπορεί να λειτουργήσουν ως ασφαλιστικές δικλίδες στην όλη διαδικασία και να 
διασφαλίσουν τις αρχές της διαφάνειας και της χρήστης διοίκησης. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΚΑ, του ΠΑΣΥΠΕ και της ΠΟΒΕΚ συμφώνησαν μεν με τους σκοπούς και 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχέδιου, αλλά παράλληλα εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους όσον αφορά τη 
σιωπηρή χορήγηση άδειας, σε περίπτωση που η αρμόδια αρχή δεν απαντήσει στον αιτητή εντός της 
καθορισμένης προθεσμίας.  Όπως επισήμαναν ειδικότερα οι ίδιοι εκπρόσωποι ενώπιον της επιτροπής, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, η άδεια πιθανόν να χορηγείται ακόμα και σε περιπτώσεις 
όπου ο αιτητής υποβάλλει ελλιπή στοιχεία, γι’ αυτό και πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα ανάκλησης μιας 
τέτοιας σιωπηρώς χορηγηθείσας άδειας.  Επιπρόσθετα, η αλόγιστη χρήση της υπό αναφορά πρόνοιας 
ενδεχομένως να οδηγήσει στην ύπαρξη υπερβολικού αριθμού υποστατικών με εξασφαλισμένη άδεια πώλησης 
οινοπνευματωδών ποτών χωρίς πολλά από αυτά τα υποστατικά να πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις 
για τη χορήγηση τέτοιας άδειας. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΟΤ, αφού επισήμανε ότι το νομοσχέδιο βρίσκει σύμφωνο τον οργανισμό, κατέθεσε 
σχετικό υπόμνημα ενώπιον της επιτροπής με τις θέσεις του οργανισμού.  Συμφώνα με αυτό το υπόμνημα, 
ανάμεσα στα έγγραφα που πρέπει να υποβάλλει ο αιτητής, για να του χορηγηθεί άδεια, πρέπει να 
συμπεριλαμβάνεται η άδεια λειτουργίας του ΚΟΤ ή οι θετικές απόψεις του οργανισμού για εξασφάλιση της εν 
λόγω άδειας.  Παράλληλα, στο ίδιο έγγραφο εκφράζεται η θέση του οργανισμού όπως, σε περιπτώσεις 
επιχειρήσεων κέντρων αναψυχής όπου με βάση αστυνομικές καταγγελίες παραβιάζεται συστηματικά ο περί 
Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμος ή και ο περί Άδειας Χρήσεως Μεγαφώνων Νόμος, η αρμόδια αρχή 
εξασκεί το δικαίωμα που της παρέχεται με βάση τον Ποινικό Κώδικα και ανακαλεί τις εν λόγω άδειες.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του προτεινόμενου νόμου, η επιτροπή εξέφρασε τον 
προβληματισμό της για την ασάφεια που πιθανόν να προκύπτει από την ερμηνεία των όρων “χωρίς 
καθυστέρηση” και “το συντομότερο δυνατό”, γιατί ενδεχομένως αυτή να έχει ως αποτέλεσμα την 
καθυστερημένη ανταπόκριση των αρμόδιων αρχών στην εξέταση των αιτήσεων για εξασφάλιση τέτοιων 
αδειών.  Αντ’ αυτών, μέλη της επιτροπής πρότειναν όπως οι αιτητές πληροφορούνται άμεσα, κατά το στάδιο 
υποβολής της σχετικής αίτησης, κατά πόσο αυτή είναι ορθά συμπληρωμένη και αν συνοδεύεται από τα 
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απαιτούμενα έγγραφα, έτσι ώστε να αρχίζει από την ημερομηνία αυτή ο υπολογισμός της προθεσμίας των 
τριών μηνών.  Για το λόγο αυτό η επιτροπή ζήτησε από τον εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας όπως διευκρινιστούν οι πιο πάνω όροι στο εν λόγω νομοσχέδιο, καθώς και το αν αυτό είναι 
συμβατό με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ανταποκρινόμενος σε 
μεταγενέστερο στάδιο στο αίτημα της επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012, 
επισημαίνει τα ακόλουθα: 

1. Το εν λόγω λεκτικό συμβαδίζει με αυτό της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας, αλλά και με ανάλογο που 
υπάρχει ήδη σε άλλους νόμους που έχουν ήδη εναρμονιστεί με την ίδια Οδηγία. 

2. Το λεκτικό είναι συμβατό με τον περί Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου Νόμο του 1999 [Ν. 
158(Ι)/1999]. 

3. Από τις γενικότερες πρόνοιες του βασικού νόμου, αλλά και του άρθρου 11Α(5) του νομοσχεδίου, κάθε 
ενδιαφερόμενο πρόσωπο έχει τη δυνατότητα να γνωρίζει εκ των προτέρων ποιες προϋποθέσεις οφείλει 
να τηρεί, καθότι η αρμόδια αρχή έχει υποχρέωση να τις δημοσιοποιεί στο διαδίκτυο.  Άρα, η υποβολή 
μιας αίτησης που θα συνοδεύεται με τα ορθά έντυπα αποτελεί ευθύνη πρωτίστως του 
συναλλασσόμενου με τη δημόσια διοίκηση προσώπου. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο, στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κατάθεσε ενώπιον της επιτροπής 
σειρά εισηγήσεων, ώστε να ενσωματωθούν στο νομοσχέδιο αυτό, με τρόπο ώστε οι πρόνοιές του να 
καταστούν πιο ξεκάθαρες.  Οι τροπολογίες που εισηγείται το πιο πάνω μέλος έχουν ως ακολούθως: 

α. Προτείνεται όπως στο νομοσχέδιο γίνεται αναφορά στα εδάφια (3) έως (7) του περί της 
Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών Νόμου του 2010 και όχι μόνο στο εδάφιο (3) του 
νόμου αυτού, έτσι ώστε να είναι ξεκάθαρα τα χρονικά πλαίσια στα οποία έχει το δικαίωμα να 
ανταποκριθεί η αρμόδια Αρχή Άδειων. Επίσης, εναλλακτικά προτείνεται όπως οι αναφορές που 
υπάρχουν στα εδάφια (3) έως (7) στο σχετικό πιο πάνω νόμο συμπεριληφθούν αυτούσιες στο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο για λόγους διευκόλυνσης τόσο των αιτητών όσο και των αρμόδιων 
αρχών.  

β. Επίσης, προτείνεται όπως η προθεσμία των τριών (3) μηνών για τη χορήγηση άδειας από την 
αρμόδια αρχή για πώληση οινοπνευματωδών ποτών μπορεί να παραταθεί μονό μια φόρα και για 
περιορισμένο χρονικό διάστημα μετά από δέουσα αιτιολόγηση της αρμόδιας αρχής, η οποία 
κοινοποιείται στον αιτητή πριν από την εκπνοή της αρχικής προθεσμίας. 

γ. Επιπρόσθετα, προτείνεται όπως ο αιτητής ενημερώνεται χωρίς καθυστέρηση σχετικά με την 
ανάγκη υποβολής συμπληρωματικών εγγράφων, καθώς και σχετικά με τις πιθανές επιπτώσεις 
στην προθεσμία διεκπεραίωσης της αίτησής του, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 11Α(1) του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου. 

δ. Προτείνεται περαιτέρω όπως καθοριστεί συγκεκριμένα η προθεσμία κατά την οποία η Αρχή 
Αδειών αποστέλλει βεβαίωση παραλαβής της αίτησης για χορήγηση άδειας στις δεκαπέντε (15) 
εργάσιμες μέρες αντί του γενικότερου όρου “το συντομότερο δυνατό”, όπως αναφέρεται στο εν 
λόγω νομοσχέδιο. 

ε. Τέλος, προτείνεται όπως στη βεβαίωση παραλαβής της αίτησης για τη χορήγηση άδειας που 
αποστέλλει η αρμόδια αρχή αναγράφονται και τα έγγραφα που συνόδευαν την αρχική αίτηση. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε όπως αποστείλει τις εισηγήσεις αυτές στο 
αρμόδιο υπουργείο και στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, για να αποφανθούν αν αυτές 
μπορούν να γίνουν αποδεκτές.   

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ανταποκρινόμενο σε μεταγενέστερο στάδιο, υιοθέτησε  όλες τις υπό 
αναφορά τροπολογίες και, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα, διαμόρφωσε νέο κείμενο του 
εν λόγω νομοσχεδίου, το οποίο απέστειλε στη Βουλή στις 23 Φεβρουαρίου 2012. 

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 17 Νοεμβρίου 2011, ενώ, σύμφωνα με το 
άρθρο 44 της σχετικής Οδηγίας, καθορίζεται ως προθεσμία μεταφοράς της σχετικής Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο 
η 28η Δεκεμβρίου 2009.  Σημειώνεται περαιτέρω συναφώς ότι η ενσωμάτωση των διατάξεων της σχετικής 
Οδηγίας έχει ήδη γίνει σε μια σειρά νομοθετημάτων του εθνικού δικαίου, με βασικότερο τον περί της 
Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών Νόμο του 2010.  Ωστόσο, εξακολουθεί να υφίσταται η ανάγκη 
πλήρους προσαρμογής του εθνικού δικαίου με τον πιο πάνω νόμο και τη σχετική Οδηγία, ειδικότερα σε σχέση 
με τον περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμο.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι η σχετική προθεσμία έχει 
εκπνεύσει, θέτοντας την Κυπριακή Δημοκρατία υπό την παρακολούθηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Για το 
λόγο αυτό επίκειται η λήψη τιμωρητικών μέτρων.  Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη άμεσης ψήφισης του 
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νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και οι βουλευτές του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται στην 
ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού, αντιλαμβάνομαι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού υπάρχει τροπολογία!  Η τροπολογία 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

 Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ανδρέα Κυπριανού, Ιωνά Νικολάου και Κυριάκου Χατζηγιάννη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθεται στο βασικό 
νόμο το νέο άρθρο 11Α, ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (1) αυτού των λέξεων και του αριθμού “τριών (3) μηνών” (όγδοη και 
ένατη γραμμή) με τις λέξεις και τον αριθμό “τριάντα (30) ημερών” και 

(β) με την αντικατάσταση στο εδάφιο (3) αυτού της λέξης και του αριθμού “δεκαπέντε (15)” (τέταρτη 
γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό “επτά (7)”. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Δε σας ακούω! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αντί των τριών μηνών, να παραμείνει ένας μήνας.  Νομίζω είναι ένα εύλογο διάστημα, όπου η δημόσια 
διοίκηση μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της.  Το περαιτέρω μεγάλωμα του χρόνου αντιθέτως μας 
βγάζει έξω εντελώς από το πνεύμα της ευρωπαϊκής Οδηγίας.  Και μια ευρωπαϊκή Οδηγία θα πρέπει να τη 
σεβόμαστε, να σεβόμαστε το πνεύμα της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι κατανοητό. 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε θα συμφωνήσουμε τζιαι να εξηγήσω το γιατί.  Αντιλαμβάνομαι ότι όλοι θέλουμε 
να παταχθεί η γραφειοκρατία που υπάρχει στην αδειοδότηση του πολίτη, των επιχειρήσεων, κ.λπ.  Ε, δε θα το 
πετύχουμε αυτό μέσα από το στραγγαλισμό των ίδιων των θεσμών και την κατάργηση της διαδικασίας 
αδειοδότησης, με αποτέλεσμα στο τέλος να επιβάλουμε μια αδυναμία χρονική να διεκπεραιώνονται αιτήσεις 
αδειοδότησης για οτιδήποτε, δικαιολογία με την οποία ο αιτητής να παίρνει και την άδειά του.  Εδώ 
προβλέπεται ότι, αν σε τρεις μήνες δεν πάρει απάντηση θετική ή αρνητική, τότε θεωρείται η άδεια εκδομένη.  
Και εμείς το κάμνουμεν σ’ ένα μήνα.  Και πάρα πολύ απλά να πω το εξής:  Αιτείται ένας άδεια για πώληση 
οινοπνευματωδών ποτών, κάτι που έχει να κάνει με τη νεολαία, με το ποιος τα πουλά, με το πού τα πουλά και 
όλα τα σχετικά.  Και θα υποβάλει μία αίτηση στην τοπική αρχή.  Το προσωπικό της τοπικής αρχής θα την 
καταχωρίσει.  Μετά την καταχώρισή της θα πρέπει να αποταθεί στην αστυνομία, για να διακριβωθεί αν το 
άτομο είναι κατάλληλο και πληρεί τα κριτήρια, θα πρέπει πιθανότατα να αποταθεί στην πυροσβεστική, για το αν 
πληρεί το υποστατικό τα συγκεκριμένα κριτήρια, να πάει στην Πολεοδομία σε περιπτώσεις που οι τοπικές 
αρχές δεν είναι και πολεοδομικές αρχές, να επιστρέψει πίσω στην τοπική αρχή και να εκδώσει την άδεια.  Και, 
αν δεν τα καταφέρει σε τριάντα μέρες, λέμε ότι η άδεια θα είναι εκδομένη.  Νομίζω ότι είναι λάθος.  Ας το 
δοκιμάσουμε με τους τρεις μήνες και, αν δούμε ότι υπάρχουν τα περιθώρια, για να το βελτιώσουμε ακόμα 
περισσότερο, τότε να επιστρέψουμε.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι αυτή η νομοθεσία κάμνει την αρχή για την εφαρμογή μιας τάξης.  Είναι η 
αρχή του ξηλώματος του τέρατος της γραφειοκρατίας, που βασανίζει την κυπριακή διοίκηση.  Και ως αρχή 
νομίζω ότι πρέπει να είμαστε αρκετά προσεκτικοί, να μην παρασυρθούμε και στη βιασύνη μας να φέρουμε το 
αντίθετο αποτέλεσμα.  Είπα και στον εισηγητή, με τον οποίο συμφωνώ όσον αφορά την πρόθεσή του, ότι 
υπάρχει ένα σοβαρό ενδεχόμενο, εάν σμικρυνθεί το περιθώριο που η δημόσια διοίκηση θα πρέπει να 
απαντήσει, τελικά να καταφύγουν στο να δίνουν αρνητικές απαντήσεις.  Δηλαδή, εκεί που πάμε να πλύνουμε 
το μωρό, να το πνίξουμε το μωρό!  Υπάρχει ένας σοβαρός κίνδυνος πέρα απ’ αυτά που ανέφερε και ο κ. 
Λαμάρης. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι οι τρεις μήνες, όπως είναι και η βασική νομοθεσία, όπως είναι και η Οδηγία...  Η 
Οδηγία μιλά για τρεις μήνες, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι.  Να πάμε πρώτα με τους τρεις μήνες, να 
εφαρμόσουμε τη νομοθεσία, να εφαρμοστεί και σε άλλους τομείς...  Και έρχονται και άλλες νομοθεσίες στη 
συνέχεια που εφαρμόζεται αυτό το μέτρο των τριών μηνών, που είναι λογικό και συνάδει και με την πρακτική 
που υπάρχει στην Κύπρο.  Συμφωνώ με το δεύτερο σκέλος της τροπολογίας που λέει να απαντά η διοίκηση σε 
εφτά μέρες σχετικά με την πληρότητα των εγγράφων που παίρνει.  Έν’ σωστή αυτή η δεύτερη εισήγηση που 
κάνουν οι συνάδελφοι, αλλά να μείνουμε στο βασικό των τριών μηνών, τουλάχιστον στην αρχή της εφαρμογής 
αυτής της νομοθεσίας και των άλλων που έρχονται στη συνέχεια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου και μετά ο κ. Σαρίκας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άκουγα τον αγαπητό κ. Λαμάρη να εξηγεί τη διαδικασία, για να εκδοθεί τι.  Μια άδεια για 
οινοπνευματώδη ποτά!  Σκεφτείτε δηλαδή να εκδοθεί μια πολεοδομική άδεια, μια άδεια οικοδομής για ένα 
τεράστιο κτίριο.  Με την ίδια ακριβώς λογική της αναλογίας του χρόνου θα πρέπει να δικαιολογούμε μερικά 
χρόνια, για να εκδοθεί αυτή η άδεια.  Μιλούμε για μια άδεια για οινοπνευματώδη ποτά.  Εάν εμείς ουσιαστικά 
σήμερα καθορίσουμε τις τριάντα μέρες, όλες αυτές οι διαδικασίες οι οποίες υπάρχουν είτε θα βρεθεί τρόπος να 
σμικρυνθούν είτε κάποιες από αυτές θα απαλειφθούν.  Πραγματικά εκείνο που μας προβληματίζει ιδιαίτερα 
είναι το πώς θα αντιμετωπίσουμε τελικά αυτή τη γραφειοκρατία, εάν εμείς οι ίδιοι μέσα από αυτές τις 
διαδικασίες που κάμνουμεν θα δίνουμε τη δυνατότητα να συνεχίσει και να διαιωνίζεται.  Τρεις μήνες 
παρακαλώ, για να εκδοθεί η άδεια για οινοπνευματώδη ποτά.  Τι θα πρέπει να δικαιολογήσουμε για μια άλλη 
άδεια πολύ πιο πολύπλοκη;  Δηλαδή, θα πρέπει να θέλουμε έξι μήνες;  Ένα χρόνο;  Δύο χρόνια;  Και να 
θεωρούμε ότι ο χρόνος αυτός είναι εύλογος και ότι μπορούμε ουσιαστικά να συμμορφωθούμε με αυτή την 
Οδηγία, με την οποία έχουμε τη δυνατότητα να περιορίσουμε τη γραφειοκρατία;  Ναι, κύριοι, μπορούν να 
βρουν τη δυνατότητα και μπορούν να βρουν το χρόνο και τον τρόπο να συμμορφώνονται μες στες τριάντα 
μέρες.  Μόνο εάν εμείς με το νόμο τούς επιβάλουμε αυτή τη δυνατότητα, αυτή την υποχρέωση, θα 
συμμορφωθούν με τέτοια θέματα. 

 Ας δούμε και λίγο την άλλη πτυχή του θέματος.  Τελικά, τούτη η οικονομία πού θα πάει με αυτές τες 
γραφειοκρατικές διαδικασίες;  Πού δηλαδή θα πάει η οικονομία;  Δε θα τη στραγγαλίσουμε;  Αν κάποιοι 
ενδιαφέρονται δηλαδή να ανοίξουν έστω ένα κέντρο αναψυχής, κάποιος να κάμει μια ανάπτυξη, θα πρέπει 
εμείς να επιτρέπουμε διαδικασίες χρονοβόρες, τις οποίες εμείς κρίνουμε, και εμείς να θεωρούμε ότι αυτή η 
διαδικασία είναι εύλογη και ο χρόνος θα είναι εύλογος, είτε είναι έξι μήνες είτε είναι ένας χρόνος;   

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, επιμένουμε στην τροπολογία καθορισμού των τριάντα ημερών, γιατί 
πραγματικά, εάν δεν ξεκινήσουμε από κάτι τέτοιο, τότε δε θα μπορούμε στη συνέχεια να πούμε ότι θέλουμε 
δύο μήνες σε μια άλλη και τρεις μήνες σε μια άλλη διαδικασία.  Διαφορετικά, αν είναι τρεις μήνες που θα 
δικαιολογούν την έκδοση της άδειας για τα οινοπνευματώδη ποτά, διερωτώμαι τι πρέπει να πούμε σε κάποια 
άλλη άδεια στη συνέχεια.  Έξι μήνες;  Και ένα χρόνο;  Συνεπώς, με αυτά θα ξεκινήσουμε, για να δώσουμε τα 
μηνύματα που χρειάζονται στη γραφειοκρατία του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι.  Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα όλοι μας είμαστε υπέρ της άποψης ότι θα πρέπει να καταβάλουμε 
προσπάθεια να μειώσουμε τη γραφειοκρατία για τη σωστή και έγκαιρη εξυπηρέτηση του πολίτη.  Όμως, είναι, 
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κατά την άποψή μου, αδύνατο εντός ενός μηνός οι αρμόδιες αρχές, που γνωρίζουμε τον τρόπο με τον οποίο 
λειτουργούν, να πετύχουν αυτό το στόχο, γι’ αυτό εμείς δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Όμως, πιστεύω ότι θα πρέπει να δεσμευτούμε ότι θα παρακολουθήσουμε την εφαρμογή της νέας 
νομοθεσίας και μετά ’πού την πάροδο κάποιου χρονικού διαστήματος θα μπορούμε να επανέλθουμε και να 
προτείνουμε τη μείωση, σε μια προσπάθεια να πετύχουμε το στόχο που έχω προαναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε όλοι ότι ο στόχος είναι να αντιμετωπιστεί η γραφειοκρατία.  Το 
νομοσχέδιο προβλέπει τρεις μήνες.  Και πρέπει να υπενθυμίσω ότι η διαδικασία έκδοσης ξεκινά με την 
παραλαβή όλων των απαιτούμενων στοιχείων.  Επειδή ο στόχος είναι πράγματι η γραφειοκρατία και επειδή 
γίνεται έκκληση να δεχθούμε τους τρεις μήνες και μετά βλέπουμε πώς θα το αντιμετωπίσουμε, ειλικρινά εγώ 
προτείνω, εφόσον ο στόχος είναι η γραφειοκρατία, μια μέση λύση.  Γιατί να μη δεχθούμε όλοι τους δύο μήνες 
και να επανέλθουμε;  Γιατί να μη δεχθούμε τους δύο μήνες και να επανέλθουμε, αν παρουσιαστεί οποιοδήποτε 
πρόβλημα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η χρυσή τομή κατετέθη από τον κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου.  Η χρυσή τομή δεν ξέρω αν γίνεται 
αποδεκτή.  Άρα, τροποποιείται η τροποποίηση που κατέθεσε ο κ. Χατζηγιάννης εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Και τώρα έχουμε μία τροποποίηση η οποία κατατίθεται από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού 
και Δημοκρατικού Κόμματος.  Αναμένω τις τοποθετήσεις των υπολοίπων. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα τοποθετηθώ πάνω στην ουσία του νομοσχεδίου.  Βέβαια, η κοινοβουλευτική μας 
ομάδα, απ’ ότι αντιλαμβάνομαι, θα επιμείνει στους τρεις μήνες.  Εγώ δε θέλω να μπω στην ουσία.  Εγώ θέλω 
να μπω στη λογική, θέλω να αναφερθώ στη λογική που ακούγεται.  Έχουμε πρόβλημα με τη γραφειοκρατία εις 
την Κύπρο.  Πώς θα αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα της γραφειοκρατίας εις την Κύπρο;  Σε ό,τι αφορά την 
έκδοση άδειας για τα οινοπνευματώδη ποτά, αντί τρεις μήνες, να εκδίδεται σε δκυο μήνες και καταπολεμήσαμε 
τη γραφειοκρατία στην Κύπρο.  Έν’ εκπληκτικός ο τρόπος σκέψης της Βουλής, να μου επιτρέψετε να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Τίθεται σε ψηφοφορία η τροπολογία ως έχει διαμορφωθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή του διαστήματος των δύο μηνών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ουδεμία. 

 Άρα, η τροπολογία γίνεται αποδεκτή με είκοσι εννιά ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμία 
αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επειδή το ΑΚΕΛ εψήφισεν εναντίον, γι’ αυτό ρωτώ, κύριοι.  Και η ΕΔΕΚ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέτω το νομοσχέδιο ως έχει διαμορφωθεί σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Α, συγγνώμη, θεώρησα ότι είμαστε εναντίον. 

(Γελώντας) 

 Πενήντα ένας.  Δε βλέπω εύκολα στα αριστερά!  Πενήντα ένας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012».  Πρόκειται περί ομόφωνης έκθεσης, η οποία και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Τάσος Μητσόπουλος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 12 Οκτωβρίου 2011 και στις 22 Φεβρουαρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ), της 
ΠΑΣΥΔΥ και του κλάδου υπαλλήλων του ΟΓΑ. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι, όπως κατατέθηκαν, εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 13 του περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου, είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας 
για τη θέση Διευθυντή (Κλίμακα Α15 και Α16) στον ΟΓΑ, ώστε να καταστεί δυνατός ο διορισμός στη θέση αυτή 
με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση σχετική απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, που λήφθηκε το 2004, κα τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμο, οι γενικοί διευθυντές των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου 
διορίζονται με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας ή μικρότερης, ώστε να μην υπερβαίνει το καθορισμένο όριο 
ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης.  Ως εκ τούτου, με την αφυπηρέτηση των ήδη υπηρετούντων γενικών 
διευθυντών των οργανισμών δημόσιου δικαίου, ο διορισμός των νέων γενικών διευθυντών γίνεται με 
συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας σύμφωνα με τους όρους και τη διαδικασία που καθορίζεται στον εν λόγω 
νόμο.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ και του 
κλάδου υπαλλήλων του ΟΓΑ διαμαρτυρήθηκαν έντονα για τη μονομερή απόφαση, σύμφωνα με τους 
ισχυρισμούς τους, της εργοδοτικής πλευράς να τροποποιήσει το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας.  Ειδικότερα, 
σύμφωνα με τους ιδίους, ενώ είχε γίνει διαβούλευση μεταξύ συνδικαλιστικής και εργοδοτικής πλευράς και είχε 
επέλθει μια καταρχήν συμφωνία για τον καθορισμό της θέσης Διευθυντή του ΟΓΑ ως θέσης πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, έγιναν μονομερώς αλλαγές, ώστε στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας που εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο η θέση αυτή να καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού.  Περαιτέρω, ο κλάδος 
υπαλλήλων ΟΓΑ εξέφρασε την άποψη ότι η εν λόγω αλλαγή θα αποτρέπει τους υπηρετούντες υπαλλήλους 
στις Κλίμακες Α13 και Α14 να διεκδικήσουν τη θέση Διευθυντή, αφού αυτό θα συνεπάγεται μισθολογική 
υποβάθμιση και μείωση των συνταξιοδοτικών τους ωφελημάτων.  Ως εκ τούτου, έπειτα από σχετικό αίτημα των 
εμπλεκόμενων πλευρών, η συζήτηση του όλου θέματος αναβλήθηκε, για να δοθεί η δυνατότητα περαιτέρω 
διαβούλευσης στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ) ΟΓΑ και ακολούθως να κοινοποιηθεί το 
αποτέλεσμα της διαβούλευσης στην επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της εκ νέου διεξαγωγής της συζήτησης, ο εκπρόσωπος του ΟΓΑ δήλωσε στην επιτροπή ότι 
στα πλαίσια συνεδρίας της ΜΕΠ ΟΓΑ αποφασίστηκε να υποβληθεί στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος το αίτημα όπως η θέση Διευθυντή καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, 
όπως συμφωνήθηκε αρχικά, και, σε περίπτωση που δε γίνει αποδεκτό το αίτημα αυτό, να καθοριστεί ως θέση 
πρώτου διορισμού και προαγωγής για την πρώτη της πλήρωση μόνο.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, το διοικητικό 
συμβούλιο του ΟΓΑ ενημερώθηκε για την απόρριψη και των δύο εισηγήσεων από τον Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του κλάδου του ΟΓΑ υπέβαλαν αίτημα όπως ζητηθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο να εξαιρεθεί ο ΟΓΑ από την πρόνοια του σχετικού νόμου και να παραμείνει ο καθορισμός της θέσης 
του Διευθυντή ως θέσης πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω αίτημα, η εκπρόσωπος του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
δήλωσε ότι δεν μπορεί να γίνει καμιά παρέκκλιση από τις πρόνοιες του σχετικού νόμου, ο οποίος προβλέπει 
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ρητά το διορισμό με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, υιοθετώντας τη θέση της πιο 
πάνω εκπροσώπου σε σχέση με το ίδιο ζήτημα, ανέφερε ότι παλαιότερα εφαρμοζόταν ρύθμιση για εξαίρεση 
από τις πρόνοιες του πιο πάνω νόμου καθόσον αφορά την πρώτη και μόνο πλήρωση, όμως η ρύθμιση αυτή 
κρίθηκε ότι αντιβαίνει στην αρχή της ισότητας και απαλείφθηκε από όλα τα σχέδια υπηρεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφάσισε να διαμορφώσει 
το κείμενο των κανονισμών, ώστε αφενός να διαλαμβάνεται ότι οι κανονισμοί εκδίδονται δυνάμει του περί 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμου και αφετέρου να απαλειφθεί 
για λόγους ορθότερης διατύπωσης ο χαρακτηρισμός της θέσης ως θέσης πρώτου διορισμού, αφού αυτή 
αποτελεί θέση που καταλαμβάνεται με συμβόλαιο, όπως εφαρμόζεται σε όλα τα σχέδια υπηρεσίας για τις 
θέσεις Διευθυντή σε ημικρατικούς οργανισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των 
κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 11, 12 και 13 δεν είναι έτοιμα. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 14 μέχρι και τον αριθμό 21 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τώρα ερχόμαστε στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει ως επείγον, που είναι «Ο περί Πολιτικής 
Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Αντιλαμβάνομαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σας έχει 
διανεμηθεί η έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Νίκος Νικολαΐδης   

 Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, 
το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων συνοδευόμενος από τον αναπληρωτή 
γενικό διευθυντή και το διευθυντή Ελέγχου του υπουργείου του, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, ώστε 
να ρυθμιστεί το δικαίωμα της απεργίας σε υπηρεσίες διαχείρισης της ροής εναέριας κυκλοφορίας και 
ταυτόχρονα να υπάρξει συμμόρφωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις υποχρεώσεις της που πηγάζουν από 
τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 255/2010 της Επιτροπής της 25ης Μαρτίου 2010 για καθορισμό κοινών κανόνων 
διαχείρισης της ροής της εναέριας κυκλοφορίας.  Ο κανονισμός αυτός εναποθέτει στα κράτη μέλη την 
υποχρέωση να διασφαλίζουν τη συνεχή και απρόσκοπτη λειτουργία της διαχείρισης της ροής εναέριας 
κυκλοφορίας. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο καθορίζεται το ελάχιστο όριο παροχής υπηρεσίας διαχείρισης της ροής 
εναέριας κυκλοφορίας αφενός αναφορικά με υπηρεσίες σε αεροσκάφη που υπερίπτανται του εδάφους της 
Δημοκρατίας και αφετέρου αναφορικά με υπηρεσίες σε αεροσκάφη που βρίσκονται εν πτήσει ή κινούνται στην 
περιοχή ελιγμών ορισμένου αεροδρομίου.  Επιπρόσθετα, με το νομοσχέδιο καθίσταται αξιόποινη πράξη η 
άρνηση οποιουδήποτε προσώπου, το οποίο με βάση τους όρους εργοδότησής του έχει υποχρέωση να παρέχει 
υπηρεσίες διαχείρισης της ροής εναέριας κυκλοφορίας, να παράσχει τις υπηρεσίες αυτές, όταν του ζητηθεί από 



1531 

το διευθυντή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, επικαλούμενο το δικαίωμα της απεργίας, αν η άσκηση του 
δικαιώματος αυτού θα οδηγήσει σε υποβάθμιση των υπηρεσιών αυτών κάτω από το ελάχιστο όριο παροχής 
υπηρεσίας διαχείρισης της ροής εναέριας κυκλοφορίας, όπως αυτό καθορίζεται στον προτεινόμενο νόμο. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, η υπό αναφορά νομοθετική ρύθμιση του ειδικού θέματος του ελέγχου της εναέριας 
κυκλοφορίας κατέστη αναγκαία μετά τις πρόσφατες απεργιακές κινητοποιήσεις των ελεγκτών εναέριας 
κυκλοφορίας και την άρνησή τους να δεσμευτούν από τη Διαδικασία Επίλυσης Διαφορών σε Ουσιώδεις 
Υπηρεσίες του 2004, όπως όλοι οι άλλοι κοινωνικοί εταίροι.  Τα εν λόγω απεργιακά μέτρα, δήλωσε ο ίδιος, 
προκαλούν τεράστια προβλήματα στην οικονομία του κράτους σε μια εποχή που μαστίζεται από την οικονομική 
κρίση, επηρεάζουν διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας και παράλληλα αποκόπτουν την αεροπορική 
σύνδεση της Κύπρου με άλλες χώρες, δεδομένης της ιδιαιτερότητάς της ως νησιώτικου κράτους.  Ο ίδιος 
πρόσθεσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν καταργείται το δικαίωμα της απεργίας ούτε επηρεάζονται 
εργασιακά θέματα, αλλά γίνεται ειδική ρύθμιση του δικαιώματος αυτού. Παράλληλα, ο υπουργός πληροφόρησε 
τα μέλη της επιτροπής ότι η προτεινόμενη νομοθεσία δεν επηρεάζει καθ’ οιοδήποτε τρόπο άλλες ουσιώδεις 
υπηρεσίες, οι οποίες εξακολουθούν να ρυθμίζονται από την προαναφερόμενη διαδικασία. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας δήλωσε ότι οι προτεινόμενες 
διατάξεις δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε συνταγματικό κώλυμα και περιορίστηκε να εισηγηθεί επιμέρους 
τροποποιήσεις για βελτίωση του κειμένου του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τοποθετηθεί επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανεβαίνω στο βήμα, καταρχάς για να εκφράσω την πάγια θέση μας ως Δημοκρατικού Συναγερμού για 
τη δυνατότητα διεκδίκησης κάθε εργαζόμενου ανθρώπου καλύτερων ημερών στο χώρο εργασίας του.  Είναι 
ένα δικαίωμα το οποίο η φιλελεύθερη παράταξη το υπερασπίζεται καθημερινά, αλλά από την άλλη δε θέλουμε 
ποτέ αυτό το δικαίωμα να είναι εις βάρος των υπολοίπων συμπολιτών μας.   

 Το νομοσχέδιο για το οποίο συζητούμε σήμερα, που είναι ουσιαστικά τροποποίηση του περί Πολιτικής 
Αεροπορίας Νόμου, έχει σχέση με τις απεργίες των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας.  Είναι ένα ζωτικό θέμα για 
εθνικά συμφέροντα της πατρίδας μας, με μια Τουρκία να εποφθαλμιά ουσιαστικά το FIR Αθηνών και μια 
αδυναμία εκ μέρους μας λόγω των απεργιών να μπορέσουμε να εναρμονιστούμε με τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις 
όσον αφορά τα θέματα πτήσεων. 

 Το όλο θέμα ξεκίνησε σταδιακά από το καλοκαίρι και φούντωσε το χειμώνα με τις αποκοπές ουσιαστικά 
από όλους τους εργαζόμενους.  Κάποιοι ήθελαν, και αυτοί είναι οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, να 
εξαιρέσουν τον εαυτό τους από αυτή τη συλλογική προσπάθεια να βοηθήσουμε την οικονομία του τόπου μας.  
Και δεν έφτανε αυτό, καθ’ οδόν ήρθαν και ένταξαν σωρεία άλλων αιτημάτων:  Να αλλαχθεί η κλίμακα εισδοχής 
στην υπηρεσία από Α8 σε Α9, να επεκταθούν οι άδειες ασθενείας, να επεκταθούν οι άδειες οι χρονιαίες, να 
αναβαθμιστούν άλλες κλίμακες, να εξαιρεθούν από την καταβολή του 3% στο Ταμείο Συντάξεων.  Σε μια 
περίοδο που η οικονομία της Κύπρου βάλλεται από παντού, σε μια περίοδο που άνεργοι γίνονται δεκάδες 
χιλιάδες, σε μια περίοδο που τα νοικοκυριά αδυνατούν να πληρώνουν τους λογαριασμούς, σε μια περίοδο που 
η κυπριακή οικογένεια αναγκάζεται να σταματήσει τις σπουδές των παιδιών της κάποιοι θέλουν να είναι οι 
πρίγκιπες ουσιαστικά της κυπριακής κοινωνίας.  Είναι με διάφορες εκκλήσεις μας που τους παρακαλέσαμε να 
συνετιστούν.  Είναι πολλές οι φορές που τους ζητήσαμε κατανόηση, να παν στο διάλογο και για όλα με το 
διάλογο θα εξευρεθούν λύσεις.  Δυστυχώς έχουν τεντώσει τόσο το σχοινί, που δε μένει χώρος στο διάλογο και 
δε μένει άλλο παρά να ψηφιστεί η συγκεκριμένη νομοθεσία, μια νομοθεσία που ουσιαστικά αποτελεί ένα μικρό 
απόσπασμα της πάγιας θέσης μας για νομοθετική ρύθμιση του δικαιώματος της απεργίας στις ουσιώδεις 
υπηρεσίες.   

 Η κυβέρνηση Κληρίδη μετά από δεκαοκτώ ολόκληρα χρόνια -το 1996 κατέθεσε τη συγκεκριμένη 
πρόταση- δικαιώνεται για το ότι απαιτείται νομοθετική ρύθμιση του δικαιώματος των απεργιών στις ουσιώδεις 
υπηρεσίες.  Θέλω να δηλώσω ότι η συντεχνία των ελεγκτών με επιστολή, στις 25 Ιουλίου του 2011, 
συμφωνούσε με τη συμφωνία των κοινωνικών εταίρων για ρύθμιση της απεργίας στις ουσιώδεις υπηρεσίες.  
Σήμερα, που έχει δικά της θέματα, αναιρεί την υπόσχεσή της, αναιρεί την υπογραφή της και δε δέχεται αυτή τη 
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σύμβαση.   

 Εμείς στηρίζουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, γιατί θέλουμε επιτέλους να πάψει να ταλαιπωρείται η 
κυπριακή οικονομία, να πάψει να ταλαιπωρείται ο Κύπριος που χρησιμοποιεί τα αεροδρόμια, να 
προστατεύσουμε τον τουρισμό μας, που ουσιαστικά είναι ο μόνος που έμεινε να μας δίνει θετικά πρόσημα 
όσον αφορά την ανάπτυξη, και να προσέξουμε και τις ξένες εταιρείες που υπάρχουν στην Κύπρο.   

 Από την άλλη, θέλουμε να δηλώσουμε ότι ως μέλη της επιτροπής Συγκοινωνιών της Βουλής έχουμε ήδη 
γράψει θέμα μαζί με τους υπόλοιπους συναδέλφους ότι θα δούμε το κεφάλαιο “Πολιτική Αεροπορία” βήμα 
προς βήμα και όπου χρειάζεται αναβάθμιση, όπου χρειάζεται στήριξη θα την έχει σύσσωμη από όλη την 
επιτροπή την κοινοβουλευτική και σίγουρα από το Δημοκρατικό Συναγερμό.  Από την άλλη όμως, δεν 
πρόκειται να ανεχτούμε η κυπριακή κοινωνία και η κυπριακή οικονομία να γίνει όμηρος εκατόν εργαζομένων.  
Για το καλό του συμφέροντος του τόπου μας ψηφίζουμε θετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Αντωνίου, που είναι και ο πρόεδρος της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με το νομοσχέδιο αυτό ρυθμίζεται το δικαίωμα της απεργίας στις υπηρεσίες διαχείρισης της ροής 
εναέριας κυκλοφορίας, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με τον Κανονισμό 255/10 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για καθορισμό κοινών κανόνων διαχείρισης της ροής εναέριας κυκλοφορίας, και 
παράλληλα διασφαλίζεται η διατήρηση της αεροπορικής σύνδεσης της Κύπρου με τις άλλες χώρες, αν λάβουμε 
υπόψη ότι η Κύπρος είναι ένα νησί και δεν έχει άλλους τρόπους να συνδεθεί με άλλες χώρες.   

 Εκφράζοντας τις θέσεις του Δημοκρατικού Κόμματος, θα πω πως αυτό που βιώσαμε το τελευταίο 
χρονικό διάστημα όσον αφορά την Υπηρεσία Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας δεν αφήνουν κανέναν 
ικανοποιημένο.  Δύο τετράωρες απεργίες τις τελευταίες δέκα μέρες, άλλες τρεις προγραμματισμένες απεργίες 
για τις επόμενες μέρες.  Θέλω να υπενθυμίσω πως η επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεδρία της, που 
έγινε στις 19 Ιανουαρίου του 2012, έκανε έκκληση και στις δύο πλευρές, στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων και στους ελεγκτές, να προσέλθουν σε ένα διάλογο, με στόχο να εξευρεθεί μια κοινά αποδεκτή λύση για 
όλα τα θέματα, για όλες τις διαφορές, για όλα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο Κλάδος Ελέγχου Εναέριας 
Κυκλοφορίας.  Γι’ αυτό το λόγο το υπουργείο είχε αποστείλει επιστολή στη συντεχνία των ελεγκτών ζητώντας 
να προσέλθουν σε διάλογο, για να συζητήσουν και το θέμα του τρόπου αποζημίωσης της υπερωριακής 
απασχόλησης και το θέμα του ελαχίστου ορίου υπηρεσίας, σύμφωνα με τη διαδικασία επίλυσης διαφορών σε 
ουσιώδεις υπηρεσίες, αλλά και τη μετάκληση του κ. Σουλτάνα, ανώτερου λειτουργού του EUROCONTROL, 
ώστε να βοηθήσει στο να ξεπεραστούν τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτός, καθώς και να 
συζητήσουν και το θέμα της στελέχωσης της υπηρεσίας.   Είτε έγινε διάλογος και δεν έφερε αποτελέσματα είτε 
δεν έγινε, το γεγονός παραμένει ένα. το αδιέξοδο δεν ξεπεράστηκε, η κρίση δυστυχώς δεν εκτονώθηκε.  Ως 
αποτέλεσμα είχαμε το κλείσιμο των δύο αεροδρομίων, είχαμε την ταλαιπωρία του επιβατικού κοινού, να 
πλήττεται η εικόνα της Κύπρου στο εξωτερικό, αλλά και την ίδια στιγμή είχαμε τις οικονομικές και άλλες 
συνέπειες αυτές τις δύσκολες ώρες που διέρχεται ο τόπος μας.  Η Κύπρος δεν μπορεί να μείνει εγκλωβισμένη, 
να μείνει απομονωμένη από τις υπόλοιπες χώρες και την ίδια στιγμή να επηρεάζονται εθνικά συμφέροντα της 
χώρας μας, αλλά και διεθνείς υποχρεώσεις της.  Σήμερα έχουμε ενώπιόν μας αυτό το νομοσχέδιο που ρυθμίζει 
το δικαίωμα στην απεργία, αλλά και διασφαλίζει τη σύνδεση της Κύπρου με άλλες χώρες.  

 Το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει το νομοσχέδιο αυτό, γιατί θεωρούμε πως τέτοιες συμπεριφορές που 
είχαμε τις τελευταίες ημέρες δεν πρέπει να επαναληφθούν.  Την ίδια στιγμή, όπως έχει αναφέρει και ο 
συνάδελφος, έχουμε γράψει για αυτεπάγγελτη εξέταση θέμα στην επιτροπή Συγκοινωνιών, για να συζητήσουμε 
τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, αλλά και εξειδικευμένα ο Τομέας Ελέγχου 
Εναέριας Κυκλοφορίας, γι’ αυτό, μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου, καλούμε όλες τις πλευρές σε διάλογο, για 
να ξεπεραστούν όλα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τομέας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Φακοντής, ο κ. Βαρνάβα και ο κ. Περδίκης. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ξεκινώντας θα ήθελα να κάμω μια γενική τοποθέτηση.  Το ΑΚΕΛ από θέση αρχής διαφωνεί με την 
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καθολική νομοθετική ρύθμιση απαγόρευσης του συνταγματικά κατοχυρωμένου δικαιώματος στην απεργία, 
καθώς και με την ποινικοποίησή της.  Αναφορικά με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, θέλουμε να επισημάνουμε 
και να τονίσουμε τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, η νομοθετική ρύθμιση αφορά αποκλειστικά και μόνο -και το τονίζουμε αυτό- το προσωπικό της 
Πολιτικής Αεροπορίας και ειδικότερα τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας και δεν επηρεάζει καθ’ οιονδήποτε 
τρόπο τις υπόλοιπες ουσιώδεις υπηρεσίες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ρωτήσω εγώ· δηλαδή δεν είναι σαφές μέσα στο νομοσχέδιο; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Είναι σαφές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Δεύτερον, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει υποχρέωση, σύμφωνα με τον Κανονισμό της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 255/2010, να διασφαλίζει τη συνεχή και απρόσκοπτη λειτουργία της διαχείρισης της ροής της εναέριας 
κυκλοφορίας.   

 Τρίτον, η Κύπρος είναι ένα νησιώτικο κράτος και επιβάλλεται κατ’ ελάχιστον η διατήρηση της μοναδικής 
σύνδεσης και αυτή σήμερα είναι μόνο η αεροπορική σύνδεση με τις άλλες χώρες. 

 Τέταρτον, η Τουρκία αμφισβητεί και θέτει σε διάφορα διεθνή σώματα την ικανότητα και δυνατότητα της 
Κύπρου να ελέγχει το FIR και ιδιαίτερα τώρα λόγω της κατάστασης που επικρατεί, πράγμα που επηρεάζει τα 
εθνικά συμφέροντα της χώρας μας. 

 Πέμπτον, η άρνηση της συντεχνίας των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας να αποδεχθούν τη συμφωνία 
που επιτεύχθηκε μεταξύ των κοινωνικών εταίρων το 2004 για τη διαδικασία επίλυσης εργατικών διαφορών στις 
ουσιώδεις υπηρεσίες. 

 Έκτον, θα ήθελα απλώς να ενημερώσω ότι παρόμοιες νομοθεσίες υπάρχουν και λειτουργούν και σε 
άλλες χώρες, όπως είναι η Γαλλία και η Αυστρία. 

 Τέλος, να προσθέσω κι εγώ ότι και ως ΑΚΕΛ έχουμε συμφωνήσει να εγγραφεί θέμα στην επιτροπή 
Συγκοινωνιών, για να δούμε πιο εξειδικευμένα τα προβλήματα που απασχολούν την Πολιτική Αεροπορία και 
τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, για να συμβάλουμε στο ξεπέρασμά τους. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου.  Έχουμε όμως, κύριε 
Πρόεδρε, και μια προφορική τροπολογία που, όταν μου δοθεί ο λόγος, θα ήθελα να την καταθέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε τώρα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Η προσθήκη είναι στη νέα παράγραφο 6, στο τέλος της.  Εκεί που τελειώνει η φράση «από το ελάχιστο 
όριο παροχής υπηρεσίας διαχείρισης της ροής εναέριας κυκλοφορίας» να προσθέσουμε «ή πιθανόν να 
επηρεάσει δυσμενώς την εθνική ασφάλεια». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως σοσιαλιστικό κίνημα διαχρονικά τασσόμασταν -και συνεχίζουμε να διατηρούμε την ίδια άποψη- 
αρνητικά σε σχέση με την ποινικοποίηση του δικαιώματος της απεργίας.  Παρά ταύτα όμως φαίνεται ότι η 
διαχείριση η οποία έγινε από πλευράς των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας του συγκεκριμένου ζητήματος μας 
ώθησε να εξετάσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί ενώπιον της Βουλής και βάσει 
αυτού του νομοσχεδίου να δούμε κατά πόσο μπορούμε να προχωρήσουμε στην απαγόρευση σε αυτή τη 
συγκεκριμένη ουσιώδη υπηρεσία του δικαιώματος της απεργίας.  



1534 

 Είναι πολύ καλά γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι οι απεργίες οι οποίες έχουν ήδη γίνει δεν έχουν επηρεάσει 
μόνο μια συγκεκριμένη υπηρεσία του κράτους· έχουν επηρεάσει γενικότερα το κράτος, την κυπριακή οικονομία, 
την κυπριακή κοινωνία και ταυτόχρονα μας έχουν αφήσει εκτεθειμένους στις υποχρεώσεις μας έναντι της ίδιας 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παρ’ όλες τις εκκλήσεις οι οποίες έγιναν και από το υπουργείο, από την ίδια την 
επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, από τις ίδιες τις πολιτικές δυνάμεις, ώστε οι ελεγκτές εναέριας 
κυκλοφορίας να κάνουν δεύτερες σκέψεις, να προσέλθουν στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και να 
εξευρεθεί διά μέσου αυτού του διαλόγου μια κοινή συνισταμένη, είδαμε ότι δεν υπήρξε θετική ανταπόκριση.  
Επειδή θεωρούμε πολύ ουσιώδη αυτή την υπηρεσία, δε θα επαναλάβω τα όσα έχουν πει οι συνάδελφοι, ότι, 
εκτός από οικονομικής άποψης επηρεασμού που τυγχάνει το κράτος μας και έκθεσής του στις συμφωνίες τις 
οποίες έχει, εδώ τίθεται και θέμα εθνικό.  Κάποιοι θα έπρεπε να το είχαν λάβει πολύ σοβαρά υπόψη.  Θεωρώ 
ότι η σημερινή επιστολή που έχουν στείλει οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας δεν μπορεί να διορθώσει την όλη 
εικόνα την οποία έχουν δημιουργήσει το τελευταίο χρονικό διάστημα απέναντι στην κυπριακή κοινωνία.  Αν 
ήθελαν, θα έπρεπε αυτή την κίνηση να την έκαναν προ μερικών ωρών, εικοσιτετραώρων, ώστε να δείξουν την 
καλή θέληση, αλλά όχι αμέσως μετά την κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου. 

 Ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ θα προχωρήσουμε και θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο το 
οποίο έχει κατατεθεί από πλευράς της κυβέρνησης, όμως υπογραμμίζω και δηλώνω ευθαρσώς ότι αυτή η 
υπερψήφιση δε σημαίνει ότι διαφοροποιούμαστε από την άποψη την οποία είχαμε διαχρονικά σε σχέση με την 
ποινικοποίηση στις υπόλοιπες ουσιώδεις υπηρεσίες.  Είναι μια μεμονωμένη πράξη, στην οποία 
υποχρεωνόμαστε να συγκατανεύσουμε.   

 Ως κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, έχουμε τοποθετηθεί θετικά, όμως ταυτόχρονα να πω ότι ο 
συναγωνιστής κ. Νικολαΐδης έχει διαφορετική άποψη, την οποία θα καταθέσει ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Κουτσού στη συνέχεια. 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχω και εγώ διαφορετική άποψη, κύριε Πρόεδρε, και θα προσπαθήσω πολύ σύντομα να την εξηγήσω, 
γιατί ως οικολόγοι είμαστε και εμείς ενάντια στον τρόπο που χειρίστηκαν το θέμα αυτό οι συνδικαλιστές των 
φίλων ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. Τους καλέσαμε και εμείς επανειλημμένα να σταματήσουν τα απεργιακά 
μέτρα, τους καλέσαμε να καταλάβουν τη σημασία που έχει η συγκεκριμένη εργασία που κάνουν, εταχθήκαμε 
υπέρ και τασσόμαστε υπέρ της διευθέτησης και του χειρισμού του θέματος της απεργίας σε αυτό το 
συγκεκριμένο χώρο.  Εντάξει;   Και μπορώ να σας πω ότι ως σήμερα το πρωί μπορεί να υποστήριζα και αυτό 
το νομοσχέδιο, αλλά απόψε δεν καταλαβαίνω ειλικρινά γιατί πρέπει να ψηφιστεί αυτός ο νόμος!  Οι άνθρωποι 
είπαν -αυτοί οι “λανθασμένοι” άνθρωποι που βρίσκονταν σε “λάθος θέσεις”- ότι σταματούν τα απεργιακά μέτρα!   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ε, μα, έπρεπε φτάσουμε ως εδώ; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ανοίγει ο δρόμος για διάλογο!  Ε, έπρεπε να φτάσουμε ως εκεί, λέει ένας συνάδελφος;  Ε, κακώς 
εφτάσαν ως εκεί!  Φταίουν!   Επειδή εχτές όλη μέρα πήραν ένα μάθημα πολιτικής, ότι η πολιτική δεν πρέπει να 
στηρίζεται πάνω σε λογικές εκδικητικές ή ρεβανσιστικές, ότι δεν πρέπει οι σωστοί πολιτικοί να συμπεριφέρονται 
«επειδή συμπεριφέρεσαι λάθος, θα συμπεριφερθώ και εγώ λάθος», κατά την άποψή μου, ανοίγεται ένα 
παράθυρο για μια σωστή διαχείριση του θέματος.  Προκύπτουν ζητήματα θεσμικά.  Επιβάλλουμε μέσα σε 
τέσσερις ώρες τους όρους εργοδοσίας μιας μικρής ομάδας εργαζομένων, σημαντικής ομάδας εργαζομένων.   

 Κάποιοι πριν λίγο καιρό μας είπαν ότι διαφωνούν στην εφαρμογή κάποιων συγκεκριμένων, πολύ 
σημαντικών θεμάτων που αφορούσαν την οικονομία, γιατί δε συζητήθηκαν με το συνδικαλιστικό κίνημα και 
ψήφισαν κατά.  Σήμερα ψηφίζουν υπέρ μιας νομοθεσίας που δε συζητήθηκε με το συνδικαλιστικό κίνημα.  
Καθόλου!  Ούτε λέξη!  Επιβάλλετέ τους με το ζόρι, με διαδικασίες εξπρές.   Λεν σταματούν τες.  Κακώς!  Πολλά 
κακώς εκάμαν την απεργία!  Πάρα πολύ κακώς εκάμαν την απεργία!  Πάρα πολύ κακώς!   Σταματούν την!  Τι 
μας πειράζει να ανοίξουμε διάλογο, να συζητήσουμε σε διαδικασίες ειρηνικές;  Μα, θα ξανακάνουν απεργία;  Ε, 
έν’ εκεί η νομοθεσία, ψηφίζουμέν την ό,τι ώρα θέλουμε!  Σε μια βδομάδα;  Σε δεκαπέντε μέρες;  Ό,τι ώρα 
θέλουμε!   

 Επαναλαμβάνω ότι επί της ουσίας μπορεί να διατηρώ κάποιες επιφυλάξεις, αλλά θέλω να το κάνω 
ξεκάθαρο, όπως ειπώθηκε και πριν˙ μιλούμε για μια εξειδικευμένη ουσιώδη υπηρεσία, για την οποία πρέπει να 
ρυθμιστεί το δικαίωμα της απεργίας.  Πρέπει και πρέπει να γίνει τώρα, αλλά όχι κατ’ ανάγκην απόψε, με 
διαδικασίες εξπρές και χωρίς να ακούσουμε και την άποψη των άμεσα ενδιαφερομένων, αυτών των “κακών”, 
των “λανθασμένων”.  Αν είναι κακοί και λανθασμένοι, δε χάνουν τα δικαιώματά τους.  Και αυτή η συμπεριφορά 
εμένα μου θυμίζει και μου μυρίζει ρεβανσισμό και εκδικητικότητα. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Ο κ. Νίκος Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Έχω ακούσει όλους τους συναδέλφους μέχρι τώρα με μεγάλη προσοχή και το θέμα είναι σημαντικό.  
Λυπούμαι να πω ότι -συμφωνώ με τη μειοψηφία-  δεν πρέπει να λειτουργήσουμε ως Βουλή ρεβανσιστικά, 
ανεξάρτητα για ποιους λόγους.  Εδώ είναι η δέσμευση των ελεγκτών ότι θα σταματήσουν την απεργία, θα 
σταματήσουν τα απεργιακά μέτρα, νομίζω ότι είναι ώρα για το διάλογο.   Γι’ αυτό εισηγούμαι να αποσυρθεί η 
τροπολογία που υποβλήθηκε και όλοι μας ως σύνολο, η Βουλή, να δώσουμε δικαίωμα παράτασης στο διάλογο 
και, εάν δε συγκατατεθούν οι ελεγκτές μετά και το σημερινό, νομίζω ότι θα είμαστε πλήρως απαλλαγμένοι, εάν 
ψηφίσουμε τη νομοθεσία.  Εάν όμως ψηφίσουμε απόψε τη νομοθεσία, πιστεύω -και συμφωνώ με το 
συνάδελφο το Γιώργο- ότι θα ενεργήσουμε ρεβανσιστικά, του τύπου «εκάμετε λάθος, να πληρώσετε, κύριοι», 
ό,τι μας λαλεί και δυστυχώς υιοθετείται από έναν αριθμό -δε θέλω όμως να πάω εκεί- η Τουρκία.  «Εκάμετε 
λάθος, να πληρώσετε!»  Όχι!  Εκάμαμε λάθος, διότι αναγνωρίσαμε και είδαμε τα προβλήματα τα οποία 
υπάρχουν, γι’ αυτό θέλουμε να δώσουμε μια προθεσμία.  Αφήνω τα άλλα τα οποία έχουν λεχθεί για τις 
απεργίες, για το ότι είναι εθνικό θέμα, για, για, για…   Και μπορεί να έχουμε λόγους, αλλά ως Βουλή δεν 
είμαστε όργανο ανώτερο από μία συντεχνία;  Νομίζω ότι είμαστε, γι’ αυτό πρέπει να σκεφτούμε και να 
αφήσουμε πίσω το ρεβανσισμό, να μελετήσουμε και να δώσουμε ευκαιρία να μας αποδείξουν την καλή θέληση 
οι ελεγκτές και η Βουλή έχει το δικαίωμα ανά πάσα στιγμή, μετά την παρέλευση της προθεσμίας που θα βάλει, 
να επανέλθει.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα μιλήσω βέβαια από μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, για να πω ότι σε καμιά περίπτωση 
δεν ενεργούμε ρεβανσιστικά.  Ο εκπρόσωπος της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, όταν πήρε το λόγο, για να 
εξηγήσει τη θέση μας, ξεκαθάρισε ότι τοποθετούμαστε με αυτό τον τρόπο κατ’ εξαίρεση ως κόμμα, παρ’ όλο 
που έχουμε θέσεις αρχής διαφορετικές, για λόγους εθνικού συμφέροντος και εθνικής ασφάλειας, γιατί η 
συγκεκριμένη ομάδα εργαζομένων παραβίασε την κοινωνική απόφαση την οποία είχαν εγκρίνει το 2004 και 
γιατί συμπεριφέρθηκε με τρόπο εντελώς διαφορετικό από το σοβαρό και υπεύθυνο τρόπο με τον οποίο 
συμπεριφέρεται το συνδικαλιστικό κίνημα κατά κανόνα στον τόπο μας.  Γι’ αυτό λοιπόν προχωρούμε στην 
υπερψήφιση της συγκεκριμένης νομοθεσίας και όχι για όποιους λόγους ρεβανσισμού.  Αυτό είναι το ένα που 
ήθελα να πω. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι εγώ χαιρετίζω το γεγονός ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων είπε «ελάτε, έστω και αν θα θεσπίσουμε αυτή τη νομοθεσία, να συζητήσουμε, για να 
δούμε πώς λύουμε τα προβλήματα τα οποία σας απασχολούν».  Δεν είπε «ψηφίζουμε τη νομοθεσία και δεν 
ασχολούμαστε με τα ζητήματα τα οποία αντιμετωπίζετε, τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζετε».  Είπε 
«ελάτε να τα συζητήσουμε, για να δούμε πώς τα επιλύουμε»,  δηλαδή υπάρχει η θετική διάθεση από τη Βουλή 
να γίνει ο διάλογος και να επιλυθούν τα προβλήματα.    

 Και το τελευταίο, έτσι για χάρη της ιστορίας, επειδή κάποιος συνάδελφος αρέσκεται να σηκώνεται και να 
ασκεί κριτική προς όλες τις κατευθύνσεις, χρησιμοποιώντας στρεβλωμένα γεγονότα όπως τα αντιλαμβάνεται ή 
όπως τα θυμάται, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το ΑΚΕΛ, όταν συζητούσαμε τη λήψη των τελευταίων μέτρων τον 
περασμένο Δεκέμβρη, είχε έντονες απόψεις για τη διαδικασία που ακολουθήθηκε,  γιατί δεν έγινε ο κοινωνικός 
διάλογος που, κατά την άποψή μας, είναι απαραίτητος, όταν λαμβάνονται τέτοια μέτρα.  Στο τέλος υπερψήφισε 
τα μέτρα όμως και δε θυμάται καλά ο συνάδελφος που λέει ότι τότε καταψηφίσαμε τα μέτρα, γιατί τάχατες δεν 
έγινε κοινωνικός διάλογος και σήμερα αλλάξαμε τη θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο κ. Στυλιανίδης, ο κ. Κουλίας, ο κ. Νικολαΐδης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα σταθώ στην υπεύθυνη θέση της κυβέρνησης, που, παρ’ όλον ότι είναι μια 
κυβέρνηση προερχόμενη από το κόμμα της αριστεράς, με τους παραδοσιακούς λόγους αρχής που ανέφερε και 
ο γενικός της γραμματέας κάνει αυτή την υπέρβαση, μια υπέρβαση που διασφαλίζει το δημόσιο συμφέρον και 
στέλνει ουσιαστικά ένα μήνυμα.  Όλοι σεβόμαστε το δικαίωμα των εργαζομένων για απεργία, αλλά για ασπίδα 
προστασίας των δικαιωμάτων τους και όχι να μετατρέπεται σε λόγχη στην καρδιά της οικονομίας, της 
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κοινωνίας και της εθνικής ασφάλειας, γι’ αυτό και αξίζουν διπλά συγχαρητήρια και στην κυβέρνηση και στο 
κόμμα της αριστεράς που παρά τις διαχρονικές θέσεις αρχής κάνει αυτή την ιστορική υπέρβαση! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Χρήστος Στυλιανίδης έχει το λόγο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να ακούσετε το συνάδελφό σας! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Συμφωνώ με αυτά που είπε ο συνάδελφος και τη συγχαίρω για τη στάση της.    

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, γίνεται μια παρανόηση.  Εδώ συζητάμε για ένα θέμα πολιτικής άποψης.  Δεν 
είναι θέμα ρεβανσισμού.  Η θέση είναι απλή:  Είτε έχουμε αυτούς τους συνδικαλιστές, αυτούς τους υπαλλήλους 
σε αυτή την υπηρεσία, οι οποίοι έκαναν αυτό το λάθος που έκαναν αυτές τις μέρες είτε όχι, δεν ενεργούμε εμείς 
προτείνοντας ή υποστηρίζοντας μια τέτοια τροποποίηση για ουσιώδη υπηρεσία, διότι έγιναν τα γεγονότα όπως 
έγιναν, αλλά γιατί αυτή η νομοθεσία έπρεπε να είχε γίνει εδώ και καιρό.  Αυτή είναι η διαφωνία μας, κύριε 
Περδίκη.  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σε δεκαπέντε μέρες κάμνετέ το! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Όχι!  Αγνοείτε το κόστος άλλης εξαγγελίας!  Εδώ εκαθυστέρησε μια τέτοια νομοθεσία ουσιωδών 
υπηρεσιών εδώ και χρόνια, έρχεται αυτή τη στιγμή εξαιτίας ενός γεγονότος, έστω και καθυστερημένα και, εάν 
καθυστερήσει και πάλι…  Εσείς λέτε ότι υπάρχει μια ρεβανσιστική αντίληψη της Βουλής προς υπαλλήλους. 
Προς Θεού!  Σε καμία περίπτωση!  Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να είναι διαχρονική αυτή η θέση περί ουσιωδών 
υπηρεσιών, όχι μια θέση η οποία έρχεται ως αντίδραση προς ό,τι έγινε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ.   

 Προηγείται… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έλα, κύριε Νικόλα, έχεις σειρά.  Εψήλωσες το χέρι σου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν είμαι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, δεν είσαστε; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, όχι!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου.  Συγγνώμη.   

 Παραχώρησε τη θέση του ο κ. Κουλίας.  Δεν υπάρχει πρόβλημα.  

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, σε αντίθεση με τον κ. Νεοφύτου δε θα συγχαρώ την κυβέρνηση γι’ αυτό 
το νομοσχέδιο, παρ’ ότι θα το ψηφίσουμε, γιατί βρισκόμαστε εδώ που βρισκόμαστε λόγω των λανθασμένων 
χειρισμών της κυβέρνησης.  Αυτή την περίοδο ακριβώς που προσπαθούσαμε να περάσουμε μέτρα περνούσαν 
κάποια συγκεχυμένα μηνύματα προς το συνδικαλιστικό κίνημα και ιδιαίτερα προς τους ελεγκτές εναέριας 
κυκλοφορίας, οι οποίοι θέλω να σημειώσω ότι έχουν και κάποια εύλογα αιτήματα μέσα στα πολλά τα οποία 
έχουμε συζητήσει και στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αλλά και σε άλλες επιτροπές της 
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Βουλής.  Σε κάποια φυσικά εγώ δε συμφωνώ μαζί τους και θεωρώ ότι δεν είναι θέσεις οι οποίες μπορούν να 
στηριχθούν με εύλογη επιχειρηματολογία, όμως θα ήθελα να σημειώσω ότι, πρώτον, δε χρειάζεται να προβούν 
σε απεργία οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, για να παραλύσουν τα αεροδρόμια.  Το μόνο που χρειάζεται να 
κάνουν είναι να μην προχωρούν και να μην αποδέχονται να πηγαίνουν σε υπερωρίες και θα έχουμε ακριβώς 
τα ίδια αποτελέσματα και θα συμμορφωθούν πλήρως και με αυτή τη νομοθεσία που θα ψηφίσουμε σήμερα και 
με όλες τις υποδείξεις τις σχετικές του νομοθετικού σώματος.   

 Δεύτερον, γιατί περιορίζεται αυτή η ασφαλιστική δικλίδα μόνο στους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας;  
Έχουμε και άλλες ουσιώδεις υπηρεσίες.  Ποιες είναι οι αντίστοιχες θέσεις του Υπουργού Υγείας, του Υπουργού 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργού Άμυνας, οι άλλες ουσιώδεις υπηρεσίες;  Άκουσα 
προηγουμένως τον κ. Φακοντή και θα συμφωνήσω μαζί του ότι υπάρχει μία συμφωνία του συνδικαλιστικού 
κινήματος για τις ουσιώδεις υπηρεσίες, του 2004 νομίζω, επί διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου.  Εάν 
συμφωνήσουμε όλοι, εκείνη τη συμφωνία να την περάσουμε σε νόμο και να γνωρίζουμε όλοι ότι ακριβώς αυτά 
τα ζητήματα ρυθμίζονται νομοθετικά, για να μην υπάρχει πουθενά καμία ασάφεια, καμία αβεβαιότητα και να μη 
μεταχειριζόμαστε με δυσμενή τρόπο τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, επειδή ακριβώς βρίσκονται σε μια 
εργασία η οποία, ναι, όταν εκείνοι απεργήσουν έχουμε κάποια δυσανάλογα δυσάρεστα αποτελέσματα και 
επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία.  Αυτό είναι δεδομένο, αλλά είναι δικαίωμα απεργίας.  Το έχουν, το 
ασκούν, δεν είναι εν αδίκω, επειδή το ασκούν, μπορεί να είναι εν αδίκω, επειδή το ασκούν για λανθασμένους 
λόγους.  Αυτό δε θα το κρίνουμε εμείς, αλλά, αν είναι να εφαρμοστεί αυτός ο περιορισμός, πρέπει να 
εφαρμοστεί σε όλες τις ουσιώδεις υπηρεσίες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στην επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων είμαι από τότε που ήρθα στη Βουλή, από το ’99.  Πρώτη φορά 
δημιουργήθηκε τέτοια δύσκολη και απαράδεκτη κατάσταση και μάλιστα εν μέσω αυτών των ημερών που διάγει 
ο τόπος.   

 Μια πολύ κρίσιμη υπηρεσία, όπως είναι οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, που για τους οποίους 
ειρήσθω εν παρόδω έχω να πω ότι πάρα πολλές φορές που έτυχε να επισκεφθεί η επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων τη δουλειά που κάμνουν… Είναι μια ευαίσθητη και δύσκολη δουλειά.  Είναι οι άνθρωποι που διακινούν 
πάρα πολλά εκατομμύρια κόσμο στον αέρα και κρατούν τις τύχες τους με την προσοχή τους ή τα λάθη τους.  
Και εγώ έχω ιδιαίτερη εκτίμηση στο έργο τους, όμως, όταν μια μικρή ομάδα ανθρώπων έχει αυτή την εξουσία, 
όταν ασκεί το δικαίωμα της απεργίας, πρέπει να είναι διπλά και τριπλά προσεκτική.  Εκάμαν το μια, εκάμαν το 
άλλη μια, εκάμαν το πέντε-έξι φορές!  Όταν άκουσα προχθές ότι στην Πάφο -που αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα- εκλείσαν το αεροδρόμιο μια νύχτα, γιατί αρρώστησαν δύο, εν νομίζω κανένας κοινός λογικός 
άνθρωπος σε τούντον τόπο να πίστεψε ότι πράγματι αρρώστησαν!  Εγώ θα το πω κατά την καθομιλουμένη˙ 
εκάμαν το καταύτης!  Επροσπάθησα με διάφορους τρόπους να εξηγήσω στους κυρίους ότι αυτός ο τρόπος δεν 
είναι ο σωστός.  Ασφαλώς τούτη η κυβέρνηση δε φημίζεται για τις μεγάλες της ικανότητες στην επίλυση 
προβλημάτων.  Έν’ κοινά αποδεκτό ότι δεν τους περνά τους ανθρώπους, αλλά εν πάση περιπτώσει λέω ότι 
παρά ταύτα δε σημαίνει ότι πρέπει να κάμουν αυτό που εκάμαν κατά τον τρόπο που το εκάμαν.  Και επειδή 
ελέχθη από συναδέλφους ότι κάμνουμέν το εκδικητικά, νομίζω  ότι σε τούντη χώρα στο συνδικαλισμό, 
ανεξάρτητα αν είμαστε δεξιοί, κεντρώοι ή σοσιαλιστές, επηγαίναμέν τα καλά, είχαμε ένα σεβασμό προς το 
συνδικαλισμό και υπήρχε μια ευταξία.   

 Δεν είναι μόνο τούτο που αντιμετωπίζουμε με τους ελεγκτές˙ στην Πολιτική Αεροπορία αντιμετωπίζουμε 
και άλλα σύνθετα προβλήματα.  Νομίζω ότι το σώμα τούτο έχει μια θητεία, είναι στην πρώτη του χρονιά, έχει 
χρόνια.  Αν αντιληφθούν όλοι ότι παν καλά τα πράγματα…  Δε λέω ότι θα ενεργούμε ρεβανσιστικά όπως 
ελέχθη, αλλά εδώ είμαστε να αλλάξουμε το θεσμικό πλαίσιο.  Επειδή όμως το εκάμαν κατ’ επανάληψη, έν’ 
σωστό;  Αφού το αιτείται η κυβέρνηση -και δε νομίζω η κυβέρνηση παρά τις δυσκολίες της που έχει να χειριστεί 
ζητήματα το κάμνει εκδικητικά- να δώσουμε το θεσμικό πλαίσιο στην κυβέρνηση, ο Υπουργός Συγκοινωνιών να 
προσπαθήσει να επιλύσει τα προβλήματα και η υπόσχεση που μπορεί να δώσει το σώμα είναι να καταργήσει 
αυτό το θεσμικό πλαίσιο ή να το επεκτείνει σε όλες τις ουσιώδεις υπηρεσίες κατ’ ανάλογο και δίκαιο τρόπο, 
όπως είναι τα νοσοκομεία ή άλλες υπηρεσίες.  Άρα, έν’ καλόπιστα που ενεργεί νομίζω το σώμα.  

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ.    

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Παρακαλώ, αν θέλει ο κ. Κατσουρίδης να μιλήσει, του παραχωρώ τη θέση μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη.   

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία που μου δίνετε να εκφράσω την προσωπική 
μου άποψη, η οποία δεν ταυτίζεται πλήρως με αυτή της κοινοβουλευτικής μου ομάδας.  Θέλω να μου επιτραπεί 
-και ευχαριστώ που μου επιτρέπεται- να εκφράσω κάποιες προσωπικές επιφυλάξεις για το νομοσχέδιο αυτό.   

 Το θέμα του ελέγχου των υπερπτήσεων και γενικότερα του ελέγχου της εναέριας κυκλοφορίας είναι ένα 
θέμα το οποίο έχει διαστάσεις τεράστιες.  Ελέχθη από πολλούς συναδέλφους -και συμφωνώ- ότι το θέμα των 
υπερπτήσεων αγγίζει ιδιαίτερα ζωτικά και εθνικά συμφέροντα της πατρίδας μας.   

 Θα περιοριστώ σε κάποια ζητήματα που μπορούν να λεχθούν σε μια ανοικτή συζήτηση, έχοντας την 
πεποίθηση ότι θα διαβάσετε ανάμεσα στις λέξεις και ανάμεσα στις γραμμές αυτών που θα πω.   

 Συμφωνώ με όλους τους συναδέλφους οι οποίοι είπαν ότι η μέχρι σήμερα συμπεριφορά των ελεγκτών 
εναέριας κυκλοφορίας ήταν σε αντιδιαστολή και σε αντίθεση με το περί δικαίου αίσθημα του κόσμου και ότι 
έκαμναν κακή χρήση του ιερού δικαιώματος για απεργία.  Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο πρέπει να πούμε ότι 
βρίσκεται σε αρμονία με αυτό το περί δικαίου αίσθημα του κόσμου, με αυτό το περί δικαίου αίσθημα όλων μας.  
Υπάρχει όμως ένα ουσιώδες ερώτημα το οποίο πρέπει να απαντήσομε:  Το νομοσχέδιο αυτό λύει το πρόβλημα 
ή δεν το λύει;  Λύει το πρόβλημα ή ενδεχομένως θέτει τις βάσεις για μεγαλύτερα προβλήματα;   

 Έχω δύο επιφυλάξεις τις οποίες θέλω να μοιραστώ μαζί σας.  Η πρώτη επιφύλαξη, ελέχθη, αφορά το 
θέμα των καθυστερήσεων και το κατά πόσο το νομοσχέδιο αυτό θα συμβάλει στην επίλυση αυτού του θέματος, 
αυτού του μείζονος θέματος. Η Κύπρος, σε ό,τι αφορά τις καθυστερήσεις στον έλεγχο των υπερπτήσεων, είναι 
η χειρότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση!  Η χειρότερη!  Το 2010 είχε ένα εκατομμύριο λεπτά καθυστερήσεις.  
Αυτό, μεταφραζόμενο σε κόστος, υπερβαίνει τα €80 εκατομ., τα οποία φορτώθηκαν οι αεροπορικές εταιρείες.  
Ειρήσθω εν παρόδω ότι αυτό είναι και το πιο σημαντικό, το κύριο επιχείρημα που έχουν οι εχθροί μας, που 
επιβουλεύονται την εθνική μας κυριαρχία σε ό,τι αφορά τον έλεγχο εις το FIR.   

 Η δεύτερη επιφύλαξη που έχω είναι κατά πόσο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο θα συμβάλει γενικότερα 
στη βελτίωση του τομέα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας και γενικότερα του τομέα των αερομεταφορών.  
Εκφράζω ένα φόβο και θέλω να τον εκφράσω ενώπιον της Βουλής.  Ο φόβος αυτός είναι ότι αυτό το 
νομοσχέδιο δε θα συμβάλει προς την κατεύθυνση της επίλυσης του προβλήματος των καθυστερήσεων ούτε 
της επίλυσης των άλλων ουσιαστικών και σημαντικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει η Πολιτική Αεροπορία, 
αλλά ότι κινείται προς την αντίθετη κατεύθυνση∙  αυτός είναι ο φόβος μου.  Εύχομαι, κύριε Πρόεδρε, να 
διαψευσθώ.  Και το λέω με κάθε ειλικρίνεια.   

 Θέλω, τελειώνοντας, να κάμω μια έκκληση προς τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας κατά κύριο λόγο, 
αλλά και προς το υπουργείο, να μπουν επιτέλους σε έναν ουσιαστικό διάλογο των ουσιαστικών προβλημάτων 
που αντιμετωπίζουν οι αερομεταφορές σήμερα στην Κύπρο, γιατί μέσα από έναν ουσιαστικό διάλογο θα 
μπορέσουν να βελτιώσουν τις συνθήκες σε αυτό τον πολύ σημαντικό τομέα, σ’ έναν τομέα που άπτεται 
εθνικών συμφερόντων μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ, και ο κ. Μητσόπουλος στη συνέχεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, πόσοι εννά μιλήσουν πάνω στο θέμα;  Δέκα άνθρωποι;  Αν δε θα μιλήσει, να κάτσω.  Εάν 
δεσμεύεται να μεν μιλήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας έδωσα το λόγο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εάν δεσμεύεται να μεν μιλήσει ο κ. Μητσόπουλος, να καθίσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, διότι έχει μετατραπεί ένα θέμα σε δεν ξέρω τι…  Τέλος πάντων! 

 Καταρχάς να παρακαλέσω τον κ. Κουλία να μας περιλαμβάνει τζι εμάς.  Είπε «δεξιοί, κεντρώοι, 
σοσιαλιστές».  Υπάρχει και αριστερά.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Γελώντας) 

 Έχω σας αδυναμία στα συνδικαλιστικά ζητήματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεύτερον, τι πάει να κάνει το νομοσχέδιο, για το οποίο, ας είμαστε ειλικρινείς, υπήρξε προδιαβούλευση.  
Δεν πάει να επιλύσει ως διά μαγείας όλα τα προβλήματα, μόνο το συγκεκριμένο πρόβλημα.  Και εγώ θεωρώ 
ότι, αν η Βουλή αρχίσει τωρά «άλλαξε το άλφα, άλλαξε το βήτα, πήαιννε στο παρακάτω και στο άλλο», η εικόνα 
που θα δώσουμε τζιαι η εντύπωση είναι ότι τζι εμείς ενεργούμε αναλόγως ανεύθυνα. 

 Τώρα εγώ θέλω να…  Με τον εαυτό μου διερωτήθηκα πολύ πριν καταλήξω.  Έγινε διάλογος;  Δηλαδή 
διάλογος είναι μόνο οι τρεις ή οι τέσσερις συναντήσεις που γίνονται στα πλαίσια τεσσάρων τοίχων;  Ότι έχει 
δύο μήνες που διεξάγεται διάλογος από κάθε μέσο και από κάθε βήμα δεν είναι διάλογος;  Δεν ακούσαμε τις 
απόψεις των πλευρών;  Δεν επήλθε συμφωνία;  Δεν εγέρθηκαν εκ νέου και εκ νέου νέα αιτήματα;  Γιατί να μη 
διερωτηθώ για το ότι κάποιος ουσιαστικά δεν ήθελε να υπάρχει κατάληξη;   

 Η πρόταση του κ. Παπαδόπουλου θα μας απασχολήσει μετά.  Εξάλλου, εγώ το καταλαβαίνω -μπορεί να 
κάμνω λάθος βέβαια- ότι το προσωπικό ασφαλείας στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι το ισοδύναμο που θα 
εξασφαλίζει το 75% της ροής που απαιτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και μετά όλα τα άλλα θέλουν προσοχή:  Είναι 
ουσιώδης υπηρεσία η υγεία;  Είναι ουσιώδεις υπηρεσίες τα δάση, τα νερά, ο ηλεκτρισμός, η παιδεία, η 
αστυνομία;  Τζιαι να σταματήσω, να μεν πάω παρακάτω.  Κατά συνέπεια, πρέπει να προχωρήσουμε τωρά με 
το άμεσο και τα υπόλοιπα να τα συζητήσουμε με την άνεση χρόνου που θα έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να διευκρινίσω ότι η τοποθέτηση του Δημοκρατικού Συναγερμού στο 
σημερινό συγκεκριμένο νομοσχέδιο δεν υπαγορεύεται από αισθήματα ρεβανσισμού, όπως λέχθηκε 
προηγουμένως από συναδέλφους.  Υπαγορεύεται από μια πάγια πολιτική θέση αρχής, η οποία είναι 
κατατεθειμένη και διατυπωμένη με τρόπο σαφή και κατηγορηματικό εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Εξού και ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός, πολύ πριν έρθει η συγκεκριμένη πρόταση νομοθεσίας στο κοινοβούλιο σήμερα, με 
τη μορφή του κατεπείγοντος, είχε καταθέσει από την προηγούμενη Πέμπτη πρόταση νόμου η οποία 
περιλαμβάνει τη ρύθμιση του δικαιώματος απεργίας σε ουσιώδεις υπηρεσίες, συνεκτιμώντας ακριβώς το 
τεράστιο κόστος που δημιουργείται για την κυπριακή κοινωνία, για την κυπριακή οικονομία, σε μια εξαιρετικά 
δύσκολη περίοδο, μέσα από συμπεριφορές καταχρηστικές ομάδων οι οποίες κατέχουν μέσα στον ευρύτερο 
κρατικό μηχανισμό μία κυρίαρχη θέση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έχει εξαντληθεί η συζήτηση.   

 Θα θέσω πρώτα σε ψηφοφορία την τροπολογία που έχει καταθέσει ο συνάδελφος ο κ. Φακοντής.  Στην 
παράγραφο 6, αν έχω σημειώσει σωστά, να υπάρξει προσθήκη της φράσης «…ή πιθανόν να επηρεάζεται 
δυσμενώς η εθνική ασφάλεια».  Έτσι είναι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 250 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να δικαιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου από τον κ. Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τήρησα αποχή, γιατί πραγματικά, όπως τα μελέτησα και όπως τα άκουσα, ό,τι και να κάνουμε είναι 
λάθος.  Και δεν είναι λάθος, γιατί ρυθμίζουμε τα της συγκεκριμένης υπηρεσίας, αλλά γιατί δεν ακολουθούμε την 
προσέγγιση της ολικής ρύθμισης.  Είναι δηλαδή η άποψή μου κάθετα ενάντια σ’ αυτήν του ΑΚΕΛ, τη 
διαχρονική, παρ’ όλο που λίγες ελπίδες φάνηκαν από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, όταν είπε 
ότι είναι έτοιμοι να εξετάσουν το θέμα. 

 Ο δεύτερος λόγος που είναι λάθος ή που οδηγηθήκαμε και σ’ ένα δεύτερο λάθος, γιατί δε ρυθμίζουμε το 
θέμα ολικά, σε ένα θέμα αρχής να ρυθμίζουμε εργασιακές διαφορές διά νομοθεσίας…  Και θα γινόταν 
χειρότερο το λάθος, αγαπητέ Περδίκη, αν το αναβάλλαμε, για να δούμε την καλή θέληση και, αν δεν υπάρχει 
καλή θέληση, διά νομοθεσίας να ρυθμίσουμε το διάλογο.   

 Θέλω να πιστεύω ότι όσοι μίλησαν για αναβολή, για να δοθεί το περιθώριο στους εργαζόμενους, 
εκτιμώντας ότι η δήλωση των εργαζομένων έδειχνε καλή πίστη, δε θα διαψευσθούν από τους εργαζόμενους, 
χρησιμοποιώντας την προσέγγιση που εξήγησε ο κ. Παπαδόπουλος.  Διότι, αν έτσι έχουν τα πράματα, θα 
διαψευσθούν όσοι από τους συναδέλφους καλόπιστα έδειξαν πίστη στην ανακοίνωση των εργαζομένων και 
τότε, ναι, όλοι μαζί πρέπει να δούμε και για γενικά και για ειδικά παράπλευρα μέτρα πώς αντιμετωπίζουμε την 
παράλυση του κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή το θέμα είναι εξόχως σημαντικό και εξόχως κρίσιμο, νομίζω 
νομιμοποιούμαι από τη θέση του Προέδρου της Βουλής να απευθύνω μία έκκληση και προς την κυβέρνηση και 
κυρίως προς τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, να υπάρξει σωφροσύνη και να εξαντληθεί ο διάλογος.  
Καλούμε από μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων σε διάλογο εξαντλητικό για την επίλυση των 
προβλημάτων.  Τα προβλήματα που δημιουργούνται είναι τεράστια, είναι οικονομικά, είναι κοινωνικά, είναι 
θέματα ασφάλειας και είναι ακόμα και θέματα εθνικής ασφάλειας.  Συνεπώς, δε δικαιούται κανένας να παίζει με 
τις τύχες της πατρίδας και του λαού.  Ελπίζω να τείνουν ευήκοον ους εις όσα έχουν ακουστεί από όλους τους 
συναδέλφους σήμερα και από όσα εδώ προσπάθησα εγώ να ανακεφαλαιώσω.   

 Λοιπόν, προχωρούμε και στο τελευταίο θέμα της νομοθετικής εργασίας.  Είναι το θέμα για το οποίο 
αποφασίσαμε ότι θα προχωρήσομε σήμερα, δηλαδή το θέμα της αναπομπής από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας του περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2012.  Ερωτώ αν έχετε πάρει την έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επήρετε την έκθεση.  Και θεωρείται αναγνωσθείσα η έκθεση. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο 
περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 
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 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας επανεξέτασε αυθημερόν, έπειτα από απόφαση 
της ολομέλειας της Βουλής, τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
23 Φεβρουαρίου 2012 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στις 8 Μαρτίου 2012, κατ’ 
επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος. 

 Όπως είναι γνωστό, ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή υπό μορφή πρότασης νόμου με την 
οποία εσκοπείτο η τροποποίηση του περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) Νόμου. 
Αναλυτικά, οι σκοποί και οι επιδιώξεις του αναπεμφθέντος νόμου, όπως τελικά είχαν διαμορφωθεί, 
περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής, που κυκλοφόρησε στην ολομέλεια του σώματος στις 14 
Φεβρουαρίου 2012. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του νόμου, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της 
Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2012, αναφέρονται 
πιο κάτω αυτούσιοι: 

«1. Ο Νόμος περί Υδρογονανθράκων και οι σχετικοί κανονισμοί είχαν ψηφιστεί ομόφωνα από τη Βουλή το 
2007. Στη βάση αυτής της νομοθεσίας πραγματοποιήθηκε και ο πρώτος γύρος αδειοδότησης που κατέληξε 
στην αδειοδότηση της Noble Energy. 

 Αναφορικά με τη διαδικασία αξιολόγησης των αιτητών για αδειοδότηση, η νομοθεσία του 2007 προνοεί 
ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή Τεχνοκρατών αξιολογεί η ίδια τις αιτήσεις και συστήνει στον Υπουργό Εμπορίου 
τη μια αίτηση για κάθε τεμάχιο που η επιτροπή κρίνει βάσει κριτηρίων ότι είναι η καλύτερη.  Ο υπουργός 
διαπραγματεύεται με αυτόν τον αιτητή και, εφόσον συμφωνήσει, υποβάλλει την πρότασή του στο Υπουργικό 
Συμβούλιο.  

2. Οι υπουργικές εξουσιοδοτήσεις που είχαν δοθεί κατά τη διάρκεια του πρώτου γύρου αδειοδότησης 
συγκλίνουν στο συμπέρασμα ότι οι διαπραγματεύσεις είχαν ουσιαστικά γίνει από ένα μόνο άτομο, το διευθυντή 
της Υπηρεσίας Ενέργειας. 

 Ουσιαστικά θα έπρεπε ο αρμόδιος υπουργός να πλαισιώνεται κατά τις διαπραγματεύσεις από μια 
δυνατή ομάδα τεχνοκρατών και εμπειρογνωμόνων και να παίρνει τις προτεινόμενες αποφάσεις στην αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή προτού τις καταθέσει στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Με αυτό τον τρόπο σκόπευε να 
προχωρήσει και η σημερινή αρμόδια υπουργός. 

 Με αυτή την προσέγγιση εξασφαλίζεται τόσο η τεχνοκρατική επάρκεια των αποφάσεων όσο και η 
εναπόθεση της πολιτικής ευθύνης για τη λήψη αποφάσεων που αφορούν το μέλλον όλων των Κυπρίων στους 
πολιτικούς, οι οποίοι και κρίνονται από το λαό για τις αποφάσεις τους στις εκλογικές διαδικασίες που 
χαρακτηρίζουν μια δημοκρατία. 

3. Η εναπόθεση ολόκληρης της διαδικασίας -τόσο της αξιολόγησης όσο και της διαπραγμάτευσης- σε μια 
ομάδα τεχνοκρατών θέτει το τεράστιο κεφάλαιο της αξιοποίησης της ΑΟΖ της χώρας μας αποκλειστικά στα 
χέρια ανθρώπων που εκ της ιδιότητάς τους δε λογοδοτούν στο λαό.  Με την τροποποίηση δε που ψηφίστηκε οι 
συγκεκριμένοι τεχνοκράτες δε θα είναι υποχρεωμένοι να λογοδοτούν ούτε στους πολιτικούς τους 
προϊσταμένους.  Μετατρέπεται απλώς ο Υπουργός Εμπορίου σε όργανο που μεταφέρει τις αποφάσεις των 
τεχνοκρατών προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση ή απόρριψη.  Ούτε στο ίδιο το Υπουργικό Συμβούλιο 
δε δίνεται δικαίωμα διαφοροποίησης των αποφάσεων των τεχνοκρατών.   

4. Ως εκ των πιο πάνω, εκτιμώ ότι η τροποποίηση που έχει ψηφιστεί από τη Βουλή αφαιρεί από το λαό τη 
δυνατότητα να κρίνει αυτούς που παίρνουν τις αποφάσεις για το μέλλον του, αφού μεταθέτει την αρμοδιότητα 
πολιτικών αποφάσεων αποκλειστικά σε τεχνοκράτες. 

 Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι πιθανοί αιτητές για το δεύτερο γύρο αδειοδότησης, καθώς και 
πρέσβεις διάφορων χωρών έχουν αρχίσει να ερωτούν για το είδος των επιπτώσεων που η αλλαγή της 
νομοθεσίας μπορεί να έχει στην όλη διαδικασία. Και, παρόλο που στις απαντήσεις μας προσπαθούμε να 
είμαστε καθησυχαστικοί, έχει ήδη δυστυχώς πληγεί σε κάποιο βαθμό το περιβάλλον βεβαιότητας που είχε 
δημιουργηθεί τόσο με την ανακάλυψη στο τεμάχιο 12 όσο και με τις διαφανείς διαδικασίες που 
τροχοδρομήσαμε.». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της αναπομπής κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να αναφέρω ότι τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου επέδειξαν πρωτοφανή 
συνέπεια, παραμένοντας αμετακίνητοι στις αρχικές τους θέσεις για τον περί Υδρογονανθράκων Νόμο, και ως 
εκ τούτου συνάγεται ότι οποιαδήποτε περαιτέρω συζήτηση αποτελεί πλεονασμό για τούτο το θέμα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής του Προέδρου της Δημοκρατίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και καμία αποχή, η αναπομπή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας σε σχέση με τον περί Υδρογονανθράκων Νόμο απορρίπτεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ έχει ολοκληρωθεί η νομοθετική εργασία.   

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.537, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για το συνολικό αριθμό των εκδόσεων που 
έχουν επιχορηγηθεί από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κατά το 2011, 
καθώς και για το ύψος του κονδυλίου που έχει διατεθεί. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας δοθεί σχετικός κατάλογος με τις εκδόσεις που έχουν επιχορηγηθεί, καθώς 
και με το ύψος της επιχορήγησης που δόθηκε για την κάθε έκδοση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.538, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλά στρέμματα πευκόφυτης χαλίτικης γης κοντά στην περιοχή του 
φράγματος Κανναβιούς στην Πάφο άρχισαν να χαράσσονται από το Κτηματολόγιο, με σκοπό να κτιστεί 
καθολικό μοναστήρι.  Η υλοποίηση αυτών των σχεδίων θα επιφέρει μεγάλη περιβαλλοντική καταστροφή, αφού 
θα χρειαστεί να κοπούν πολλά δέντρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αληθεύουν αυτές 
οι πληροφορίες και, εάν ναι, αν έχει γίνει περιβαλλοντική μελέτη για το έργο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.539, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων νεολαίας και κατά πόσο η 
ίδρυση και λειτουργία τους εναπόκειται στην “καλή θέληση” των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης.  Παρακαλώ 
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επίσης όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς πληροφορήσει κατά πόσο προτίθεται να καταθέσει νομοσχέδιο, για να 
θεσμοθετήσει την ίδρυση και τον τρόπο λειτουργίας των δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων νεολαίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.540, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Βουλγαρία, μετά από δημόσιες διαμαρτυρίες και διαδηλώσεις υπέρ της 
προστασίας του περιβάλλοντος και της δημόσιας υγείας, έχει απαγορεύσει πρόσφατα την αμφιλεγόμενη 
μέθοδο εξόρυξης φυσικού αερίου με τη χρήση χημικών ουσιών, που είναι γνωστή ως “υδραυλική διάρρηξη” ή 
“fracking”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η υδραυλική 
διάρρηξη μπορεί να χρησιμοποιηθεί και σε υποβρύχιες γεωτρήσεις, ποια είναι η θέση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για τη χρήση της υδραυλικής διάρρηξης για την εξόρυξη φυσικού αερίου και ποιες είναι οι 
επιπτώσεις που έχει η μέθοδος αυτή στο περιβάλλον και στη δημόσια υγεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.541, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ιδέα για την καλλιέργεια αστικών δημοτικών λαχανόκηπων δεν είναι καινούρια, καθώς σε Ευρώπη 
και ΗΠΑ ακολουθείται για περισσότερο από 150 χρόνια.  Ξεχωριστή παράδοση στη διανομή γης διατηρεί η 
Αγγλία, όπου η τοπική αυτοδιοίκηση ή η Εκκλησία παραχωρούν μικρά αγροτεμάχια σε καλλιεργητές που είτε 
θέλουν να καλύψουν με την παραγωγή τις βιοποριστικές τους ανάγκες είτε απλώς να εξασφαλίσουν τα δικά 
τους βιολογικά προϊόντα.  Τα χωράφια, των οποίων το σύνηθες μέγεθος είναι περίπου 250 τ.μ., ενοικιάζονται 
στους δικαιούχους έναντι συμβολικού ποσού.  Τις περισσότερες φορές η τιμή ενοικίασης για ένα χρόνο 
κυμαίνεται από 20 έως 40 στερλίνες. Ωστόσο, η τιμή μπορεί να ξεκινά ακόμη και από 8 στερλίνες.  Ειδική 
κοστολόγηση, αλλά και δωρεάν διανομές προβλέπονται για συγκεκριμένες κοινωνικές ομάδες, όπως ανέργους 
και ηλικιωμένους.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι 
πρόθυμος να εντάξει μια τέτοια πολιτική στο πρόγραμμα του υπουργείου του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.542, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Ελεύθερη Ζώνη Εμπορίου παρά το Καλό Χωριό Λάρνακας παρουσιάζει εικόνα εγκατάλειψης, 
υποβάθμισης και υπολειτουργίας.  Απουσιάζουν έργα συντήρησης και βελτίωσης των υποδομών, καθώς και 
έργα εξωραϊσμού, γεγονός που όχι μόνο δεν προσελκύει νέες επιχειρήσεις, αλλά έχει οδηγήσει αρκετές από τις 
ήδη υπάρχουσες σε αναστολή της λειτουργίας τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα σχέδια που 
υπάρχουν, προκειμένου να αναζωογονηθεί η Ελεύθερη Ζώνη Εμπορίου και να πραγματοποιηθούν βελτιωτικά 
έργα που θα την καταστήσουν ελκυστική για ιδιωτικές επενδύσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.543, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη διάρκεια συζήτησης στη Βουλή των Aντιπροσώπων διατυπώθηκαν από όλες τις πλευρές 
επικριτικά σχόλια αναφορικά με την ανεπάρκεια των εγκαταστάσεων του Στρατιωτικού Νοσοκομείου Εθνικής 
Φρουράς, την παλαιότητα των υποδομών και του εξοπλισμού του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν σχέδια κατασκευής νέου στρατιωτικού νοσοκομείου και, εάν ναι, πότε θα υλοποιηθούν; 

2. Υπάρχουν σχέδια εκσυγχρονισμού και αναβάθμισης του εξοπλισμού και, εάν ναι, ποια είναι αυτά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.544, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστά τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η μαρίνα Λάρνακας, λόγω της απουσίας έργων 
συντήρησης που έχουν οδηγήσει στην κατάρρευση μεγάλου μέρους των αποβαθρών.  Οι ιδιοκτήτες σκαφών 
κλήθηκαν να μετακινήσουν τα σκάφη τους στην ξηρά, προκειμένου να αρχίσουν τα έργα επιδιόρθωσης, 
λαμβάνοντας διαβεβαιώσεις ότι μέχρι την έναρξη της θερινής περιόδου του 2012 τα έργα θα έχουν 
συμπληρωθεί.  Παρά τις διαβεβαιώσεις, τα έργα δεν έχουν δυστυχώς ξεκινήσει και οι ιδιοκτήτες δεκάδων 
σκαφών, ντόπιοι και ξένοι, οι οποίοι πληρώνουν τέλη ελλιμενισμού και συμβάλλουν στην τουριστική ανάπτυξη 
του τόπου, βρίσκονται σε απόγνωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πότε πρόκειται 
οριστικά να αρχίσουν τα έργα συντήρησης και αποκατάστασης των φθαρμένων αποβαθρών και πότε πρόκειται 
να ολοκληρωθούν, καθώς και για το προϋπολογιζόμενο ύψος της συγκεκριμένης δαπάνης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.545, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πρόγραμμα “Ο 
Παρατηρητής της Γειτονιάς” και συγκεκριμένα για την πρώτη αξιολόγηση των αποτελεσμάτων από τη 
λειτουργία του προγράμματος στην Κύπρο, για τον αριθμό των δήμων στους οποίους εφαρμόζεται το 
συγκεκριμένο πρόγραμμα και για τον αριθμό των πολιτών που εμπλέκονται στη λειτουργία και εφαρμογή του 
προγράμματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.546, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα σχέδια που 
υπάρχουν για την αξιοποίηση και αναβάθμιση του κτιρίου του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας, το οποίο 
αποτελεί ένα αρχιτεκτονικό στολίδι στον αστικό ιστό της πόλης και το οποίο δυστυχώς δεν έχει τύχει της 
κατάλληλης συντήρησης, ώστε να αναδειχθεί ως σημείο αναφοράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.547, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες 
ενέργειες προβαίνει για την υλοποίηση της απόφασης για ανακήρυξη της Λέμπας σε πολιτιστικό χωριό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.548, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χάρη Γεωργιάδη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.01.296, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2011, και επειδή 
δεν έχει ληφθεί ακόμη απάντηση, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο είναι στις προθέσεις της κυβέρνησης να ετοιμάσει και να καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδιο για 
θέσπιση συμφώνου συμβίωσης που θα ρυθμίζει και τις σχέσεις ατόμων ίδιου φύλου, λαμβάνοντας υπόψη το 
πνεύμα και το γράμμα των αποφάσεων και ψηφισμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης και των εκθέσεων της Πολιτικής Επιτροπής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και με δεδομένο ότι σε 
πλείστα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ανάλογο σύμφωνο συμβίωσης έχει ήδη θεσπιστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.549, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Εμπορική Συμφωνία κατά της Παραποίησης, γνωστή και ως “ACTA”, είναι πιθανό να περιορίσει σε 
σημαντικό βαθμό τις ελευθερίες στο διαδίκτυο, την ελευθερία της έκφρασης, καθώς και την ελεύθερη 
πρόσβαση σε φάρμακα στις αναπτυσσόμενες χώρες.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση και είκοσι δύο από τα κράτη μέλη 
της, συμπεριλαμβανομένης δυστυχώς και της Κύπρου, έχουν ήδη υπογράψει τη συμφωνία, αλλά υπάρχουν 
ακόμη περιθώρια παρέμβασης, καθώς η διαδικασία βρίσκεται στο κρίσιμο σημείο της ψηφοφορίας στο 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Η ACTA παραβιάζει κατάφωρα θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες και δημιουργεί 
ένα επικίνδυνο για τη δημόσια υγεία πλαίσιο σε ό,τι αφορά τον περιορισμό της ελεύθερης πρόσβασης σε 
φάρμακα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο απόσυρσης της υπογραφής της Κυπριακής Δημοκρατίας από την Εμπορική Συμφωνία κατά της 
Παραποίησης, η οποία περιορίζει και παραβιάζει θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.550, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με αφορμή αναφορές στον ελληνικό τύπο σχετικά με κρούσματα μη επαρκούς σίτισης μαθητών και 
έπειτα από κοινοβουλευτικό έλεγχο του ευρωβουλευτή της Νέας Δημοκρατίας κ. Γ. Παπανικολάου, ο 
Ευρωπαίος Επίτροπος για Θέματα Γεωργίας και Αγροτικής Ανάπτυξης ενημέρωσε για τις δυνατότητες 
εξασφάλισης επισιτιστικής βοήθειας σε μαθητές και άλλες ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την ενημέρωση του Ευρωπαίου επιτρόπου υπάρχουν οι εξής επιλογές: 

1. Το ευρωπαϊκό πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας για τα πλέον άπορα άτομα, που θα μπορούσε να 
βοηθήσει στη μείωση της επισιτιστικής ανασφάλειας για ευπαθείς ομάδες του κυπριακού πληθυσμού και 
φυσικά για τα παιδιά. 

2. Το σχέδιο προώθησης της κατανάλωσης φρούτων στα σχολεία.  Αυτό το σχέδιο απευθύνεται σε παιδιά 
που φοιτούν σε εκπαιδευτικά ιδρύματα, από νηπιαγωγεία μέχρι σχολεία δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης, και 
αντιλαμβάνομαι ότι ήδη λειτουργεί στην Κύπρο.  

3. Το ευρωπαϊκό πρόγραμμα διανομής γάλακτος στα σχολεία, όπου τα παιδιά μπορούν να λαμβάνουν 
επιδοτούμενα υγιεινά γαλακτοκομικά προϊόντα, που περιέχουν σημαντικές βιταμίνες και ιχνοστοιχεία.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γίνεται αξιοποίηση των συγκεκριμένων ευρωπαϊκών προγραμμάτων και, εάν ναι, σε ποιο βαθμό; 

2. Υπάρχει πρόθεση διεύρυνσης του κύκλου των δικαιούχων, ώστε να εξασφαλίζεται η σίτιση όχι μόνο των 
απόρων παιδιών στα σχολεία, αλλά και άλλων ευπαθών ομάδων του κυπριακού πληθυσμού που 
αντιμετωπίζουν πρόβλημα λόγω της οικονομικής ύφεσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.551, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις πλείστες ευρωπαϊκές χώρες προωθείται εντατικά σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης η 
εκμάθηση δεύτερης ξένης γλώσσας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει μια ολοκληρωμένη αξιολόγηση των αποτελεσμάτων της εκμάθησης ξένης γλώσσας στα 
δημόσια εκπαιδευτήρια και η μέθοδος διδασκαλίας κρίνεται επαρκής, για να προσφέρει στους μαθητές τα 
αναγκαία γλωσσικά εφόδια και γνώσεις; 

2. Ποια η πολιτική που ακολουθείται ως προς την εκμάθηση δεύτερης γλώσσας; 

3. Ποιες είναι οι γλώσσες που προωθούνται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.552, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε πιο στάδιο 
βρίσκεται η ειλημμένη απόφαση για επανασχεδιασμό του δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη, μετά τα 
πολιτικά προβλήματα που προέκυψαν από τον αρχικό σχεδιασμό μέσω της κοινότητας Δένειας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.553, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή του δρόμου Αστρομερίτη-Ατσά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.554, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά τις πρόσφατες βροχοπτώσεις μερικά σπίτια, όπως οι κατοικίες 31Α και 
32Α, στο συνοικισμό ΑΗΚ Δεκέλειας έχουν πλημυρίσει.  Το νερό εισρέει από το δάσος εντός των σπιτιών από 
την πίσω πλευρά των οικιών.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται η υλοποίησή 
τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.555, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει τη φορολογία σε πλαστικά προϊόντα οικιακής ή 
γεωργικής χρήσης που εισάγονται από τρίτες χώρες, π.χ. Κίνα, Ινδία, Ταϋλάνδη, Μαλαισία κτλ., από 1% μέχρι 
20%.  Αρκετές ευρωπαϊκές χώρες επιβάλλουν την ανώτατη φορολογία, δηλ. 20%, ενώ στην Κύπρο η 
φορολογία είναι μόνο 6%, με αποτέλεσμα από τη μια η αγορά να κατακλύζεται με πλαστικά κακής ποιότητας 
που επηρεάζουν την κυπριακή βιομηχανία και από την άλλη να παρατηρείται μείωση των θέσεων εργασίας.    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους δεν αυξάνει τη φορολογία στο ανώτατο επίπεδο, κατά πόσο προτίθεται να το πράξει και, εάν 
ναι, πότε, νοουμένου μάλιστα ότι οι τιμές δε θα επηρεαστούν εις βάρος του καταναλωτή λόγω της επάρκειας 
πλαστικών προϊόντων στην αγορά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.556, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
προγραμματίζεται η οργάνωση συγκεκριμένων πολιτιστικών προγραμμάτων με στόχο την πολιτική στήριξη της 
ομογένειας στην Αυστραλία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.557, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η μεγαλύτερη αλιευτική δραστηριότητα παρατηρείται από τις τέσσερις το απόγευμα μέχρι τις επτά το 
πρωί, ώρες κατά τις οποίες δεν εργάζεται το Τμήμα Αλιείας.  Αυτό δίνει την ευκαιρία σε διάφορους 



1547 

ασυνείδητους να παρανομούν, ψαρεύοντας σε μη επιτρεπόμενες περιοχές με τη χρήση παράνομων εργαλείων 
και με τη χρήση δυναμίτη.  Το φαινόμενο της παράνομης αλιευτικής δραστηριότητας έχει ως αποτέλεσμα τη 
μείωση του θαλάσσιου πλούτου μας και την εξαφάνιση πολλών ψαριών που παλαιότερα υπήρχαν στις 
θάλασσές μας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τον περιορισμό της παράνομης αλιευτικής δραστηριότητας που παρατηρείται από τις 
τέσσερις το απόγευμα μέχρι τις επτά το πρωί, δηλαδή ώρες εκτός ωραρίου της δημόσιας υπηρεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.558, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε επαφές που είχα με τους Κυπρίους αποδήμους στη Μελβούρνη κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου 
με τη διακομματική κοινοβουλευτική επιτροπή που συνόδευσε τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων 
στην Αυστραλία πληροφορήθηκα ότι οι απόδημοι στο Sunshine της Μελβούρνης προσπαθούν να 
οικοδομήσουν ένα πολυδύναμο κέντρο και ζητούν οικονομική στήριξη -από ό,τι αντιλήφθηκα περισσότερο για 
λόγους συμβολικούς- από την κυπριακή κυβέρνηση.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
παράσχει οικονομική στήριξη στους Κυπρίους αποδήμους της Μελβούρνης για την οικοδόμηση του 
πολυδύναμου αυτού κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.559, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει δαπανηθεί ένα μεγάλο ποσό για την κατασκευή τεχνητού υφάλου στην 
αρχαία Αμαθούντα με σκοπό τον εμπλουτισμό της θάλασσας και την ανάπτυξη του καταδυτικού τουρισμού.  
Δεν έχει τοποθετηθεί εντούτοις ούτε και μία σημαδούρα για τη σήμανση του υφάλου, με αποτέλεσμα το έργο να 
μην αξιοποιείται και ενδεχομένως να καταστρέφεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
προγραμματίζει, για να προωθήσει την ανάπτυξη του καταδυτικού τουρισμού στην περιοχή του τεχνητού 
υφάλου στην αρχαία Αμαθούντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.560, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε επαφές που είχα με τους Κυπρίους αποδήμους κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου με τη 
διακομματική κοινοβουλευτική επιτροπή που συνόδευσε τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων στην 
Αυστραλία πληροφορήθηκα για το μειωμένο ενδιαφέρον που δείχνει η κυπριακή κυβέρνηση για επέκταση των 
εμπορικών σχέσεων Κύπρου-Αυστραλίας.  Ζήτησαν για παράδειγμα περαιτέρω εμπλοκή της Κύπρου στην 
τοπική έκθεση κρασιών, ενεργειακή συνεργασία για θέματα φυσικού αερίου και ανάπτυξη σχεδίου για 
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από τον ήλιο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο περαιτέρω επέκτασης των εμπορικών σχέσεων Κύπρου-Αυστραλίας και πώς αντιμετωπίζεται το 
ενδεχόμενο περαιτέρω εμπλοκής της Κύπρου στους τομείς που ως παραδείγματα αναφέρονται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.561, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε επαφές που είχα με τους Κυπρίους αποδήμους στο Σύδνεϋ κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου με τη 
διακομματική κοινοβουλευτική επιτροπή που συνόδευσε τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων στην 
Αυστραλία διαπίστωσα ενδιαφέρον από πλευράς των Κυπρίων αποδήμων για δεντροφύτευση του λόφου της 
ΑΗΚ, όπου πέραν των 800 δέντρων καταστράφηκαν από την έκρηξη της 11ης Ιουλίου 2011. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σκοπεύει να έρθει 
σε επαφή με τους Κυπρίους αποδήμους στο Σύδνεϋ, για να υλοποιηθεί από κοινού η δεντροφύτευση στο λόφο 
της ΑΗΚ στο Μαρί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.562, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους σε 
παλαιότερη ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.01.122, που αφορούσε τα εργοστάσια Γεωργιάδη και ΒΙΟΧΡΩΜ 
στο Πέρα Χωριό Νήσου της επαρχίας Λευκωσίας, πληροφορήθηκα ότι ο αρμόδιος επιθεωρητής του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας επιθεώρησε τα υποστατικά της εταιρείας ΒΙΟΧΡΩΜ και διαπίστωσε παραβάσεις της 
νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία.  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας είχε εισηγηθεί τη 
λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της εταιρείας αυτής. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την ποινή που 
επιβλήθηκε στην εταιρεία ΒΙΟΧΡΩΜ μετά τη λήψη ποινικών μέτρων, καθώς και αν η εταιρεία “Α.Π. Γεωργιάδης 
Λτδ” έχει συμμορφωθεί με τις υποδείξεις του επιθεωρητή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.  Παρακαλώ 
επίσης τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για τον αριθμό των περιστατικών καρκίνου που έχουν 
εμφανιστεί στην περιοχή του Πέρα Χωριού Νήσου τα τελευταία δέκα χρόνια και αν διαπιστώθηκε αυξημένος 
αριθμός κρουσμάτων.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.079, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.009.05.01.079, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας με ημερομηνία 20/08/2010, και σας πληροφορώ 
για τα πιο κάτω: 

(α)  Στις Κοινότητες Σωτήρας, Λιοπέτρι, Φρέναρος και Αχερίτου έχουν αναδομηθεί είκοσι πέντε (25) νέες 
οικιστικές μονάδες, οι οποίες παραχωρήθηκαν σε δικαιούχους εκτοπισθέντες 

(β)  Στις υπό αναφορά Κοινότητες προγραμματίζεται όπως αρχές του τρέχοντος έτους κατεδαφιστούν 
συνολικά σαράντα οκτώ (48) οικιστικές μονάδες ως ακολούθως: 

 15 μονάδες στην κοινότητα Λιοπετρίου 

 16 μονάδες στην κοινότητα Φρέναρος  

 7 μονάδες στην κοινότητα Σωτήρας  

 10 μονάδες στην κοινότητα Αχερίτου 

(γ)  Μετά την κατεδάφιση των πιο πάνω κατοικιών, υπάρχει η δυνατότητα ανέγερσης πενήντα μίας (51) 
συνολικά νέων οικιστικών μονάδων ως ακολούθως: 

 17 μονάδες στην κοινότητα Λιοπετρίου  

 17 μονάδες στην κοινότητα Φρέναρος  

 12 μονάδες στην κοινότητα Σωτήρας 

  5 μονάδες στην κοινότητα Αχερίτου 

(δ)  Στον Προϋπολογισμό 2012 προνοείται η διάθεση των απαραίτητων πιστώσεων μόνο για την κατεδάφιση 
των υπό αναφορά κατοικιών και ως εκ τούτου το 2013 προγραμματίζεται η ανέγερση νέων οικιστικών 
μονάδων στην Επαρχία Αμμοχώστου. 

(ε)  Για την Επαρχία Αμμοχώστου υπάρχουν δέκα (10) εγκριμένες αιτήσεις δικαιούχων εκτοπισθέντων για 
την παραχώρηση οικιστικής μονάδας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.560, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η καταγγελία σχετικά με τις συνθήκες θανάτου του Λοΐζου Ττοφή Κκίμη εξετάστηκε και σύμφωνα με το 
πόρισμα του ερευνώντος λειτουργού δεν διαπιστώθηκε αμέλεια εκ μέρους των θεράποντων ιατρών κατά τη 
νοσηλεία του ασθενή. 

3. Περαιτέρω στάληκε απαντητική επιστολή στους συγγενείς του αποβιώσαντος Λοΐζου Ττοφή Κκίμη η 
οποία επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.574, ημερομηνίας  1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου   κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.009.05.574, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας με ημερομηνία 10/02/2011, και σας πληροφορώ ότι 
με βάση την ισχύουσα διαδικασία και πολιτική, αρμοδιότητα για τη δημιουργία των πάρκων σε Οικισμούς 
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Αυτοστέγασης ή/και σε Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων έχει το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με 
την Επαρχιακή Διοίκηση ή/και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αντίστοιχα, αλλά οι εργασίες συντήρησης, 
καθαρισμού ή/και αναβάθμισης των πάρκων εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των Τοπικών Αρχών, που στην 
προκειμένη περίπτωση είναι ο Δήμος Παραλιμνίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.02.022, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.02.022 και ημερομηνία 2 Δεκεμβρίου 2011, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες ως αρμόδια Υπηρεσία για τη εφαρμογή των προνοιών των περί 
Συμπληρωμάτων Διατροφής Κανονισμών του 2004 - 2006, το 2007 και 2008, είχαν λάβει και εξετάσει δύο 
αιτήσεις για εξασφάλιση άδειας κυκλοφορίας Συμπληρωμάτων Διατροφής συγκεκριμένου προϊόντος με την 
επωνυμία Li Da Daida hua Jiao NANG. 

 Στη συσκευασία του εν λόγω προϊόντος υπήρχε ισχυρισμός ότι η κατανάλωση του οδηγεί το χρήστη σε 
απώλεια βάρους. Παρόλο που στα συστατικά του δεν δηλωνόταν οτιδήποτε το απαγορευμένο, εντούτοις 
θεωρήθηκε ύποπτο και κρίθηκε σκόπιμο να υποβληθεί σε εργαστηριακές εξετάσεις στο Γενικό Χημείο του 
Κράτους, προτού δοθεί η σχετική άδεια κυκλοφορίας. 

 Τα αποτελέσματα των εξετάσεων κατέδειξαν την ύπαρξη σε αυτά της φαρμακευτικής ουσίας 
“sibutramine”, η οποία δεν επιτρέπεται να υπάρχει στα συμπληρώματα διατροφής. Ως εκ τούτου η αίτηση 
απορρίφθηκε και το εν λόγω προϊόν δεν εξασφάλισε άδεια κυκλοφορίας συμπληρώματος διατροφής στην 
Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Με αφορμή το πιο πάνω περιστατικό και σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες 
προέβησαν σε εκστρατεία εντοπισμού συμπληρωμάτων διατροφής στην αγορά με ισχυρισμό την απώλεια 
βάρους, με σκοπό τη λήψη δειγμάτων για έλεγχο ύπαρξης φαρμακευτικών ουσιών συμπεριλαμβανομένης και 
της sibutramine. 

 Τονίζεται ότι τέτοια σκευάσματα παρασκευάζονται σε τρίτες χώρες ιδιαίτερα στην Κίνα και ότι γνωρίζουν 
πολύ καλά οι έμποροι ότι η ουσία αυτή είναι απαγορευμένη στα συμπληρώματα διατροφής και για αυτό δεν την 
αναφέρουν στα συστατικά, ελπίζοντας ότι θα ξεγελάσουν τις αρμόδιες αρχές ελέγχου. 

 Το Υπουργείο Υγείας με σχετικές ανακοινώσεις στα ΜΜΕ και στην ιστοσελίδα των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών (αντίγραφο μερικών τέτοιων ανακοινώσεων επισυνάπτεται) ενημερώνει το καταναλωτικό κοινό για 
πιθανή κυκλοφορία τέτοιου είδους προϊόντων και για τον κίνδυνο που διατρέχουν οι καταναλωτές όταν γενικά 
χρησιμοποιούν συμπληρώματα διατροφής τα οποία αγοράζουν από το διαδίκτυο, αφού αυτά δεν 
υποβάλλονται σε ικανοποιητικό έλεγχο. 

 Σε ό,τι αφορά πληροφορίες για παράνομη κυκλοφορία του εν λόγω σκευάσματος σε κομμωτήρια και 
άλλα καταστήματα, σας πληροφορώ ότι δεν αποκλείεται να συμβαίνει κάτι τέτοιο και ότι έχουν διερευνηθεί στο 
παρελθόν παρόμοιες πληροφορίες με επιτόπου επισκέψεις σε διάφορα υποστατικά αλλά δεν εντοπίστηκε 
οτιδήποτε και ούτε είναι εύκολο να εντοπιστεί επειδή συνήθως αυτά τα σκευάσματα δεν εκτίθενται προς 
πώληση για ευνόητους λόγους. 

 Ανεξάρτητα όμως με τα πιο πάνω εάν έχετε πιο συγκεκριμένες πληροφορίες και μας τις διαβιβάσετε, σε 
συνεργασία με την Αστυνομία θα τύχουν άμεσης διερεύνησης. 

 Τέλος σας πληροφορώ ότι μέσα στα πλαίσια του ετήσιου εθνικού προγράμματος δειγματοληψίας 
τροφίμων έχουν συμπεριληφθεί και τα συμπληρώματα διατροφής, δείγματα των οποίων αποστέλλονται στο 
Γενικό Χημείο καθόλη τη διάρκεια του χρόνου για εξειδικευμένες εργαστηριακές εξετάσεις 
συμπεριλαμβανομένων και φαρμακευτικών ουσιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.094, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη με αρ. φακ. 2306.010.01.094 και ημερ. 19/09/11, σας ενημερώνω με βάση τη σχετική συνεισφορά του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) ότι η ανέγερση ποδοσφαιρικού γηπέδου από σωματείο της 
Λεμεσού δεν είναι ιδιόκτητο έργο του ΚΟΑ, αλλά ο Οργανισμός θα ενημερώσει το σωματείο για την προώθηση 
της σχετικής εισήγησης του έντιμου Βουλευτή, για εγκατάσταση φωτοβολταϊκής στέγης για παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας. 
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2. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.143, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 7/10/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παρατηρώ 
τα εξής: 

2. Σύμφωνα με τη νομοθεσία (Κ.Δ.Π. 214/2000 και Κ.Δ.Π. 295/2001) για το Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής 
Κατάρτισης Υποψηφίων Εκπαιδευτικών Μέσης Εκπαίδευσης κάθε χρόνο, κατά το πρώτο δεκαπενθήμερο του 
Μαρτίου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προβαίνει σε εκτίμηση των αναγκών σε νέο προσωπικό κατά 
ειδικότητα για μεθεπόμενη σχολική χρονιά. Ο υπολογισμός γίνεται με βάση τις αναμενόμενες ανάγκες σε 
προσωπικό κατά ειδικότητα και τις αναμενόμενες αφυπηρετήσεις. Με απόφαση του Υπουργού διαβιβάζεται 
εισήγηση στην Επιτροπή να προσκληθούν οι αντίστοιχοι αριθμοί υποψηφίων για παρακολούθηση του 
Προγράμματος. 

3. Η πρόσκληση αυτή και κατ’ επέκταση η επιτυχής παρακολούθηση του Προγράμματος δίνει την ευκαιρία 
στους εκπαιδευτικούς να διοριστούν στη Μέση Εκπαίδευση. Σε καμιά περίπτωση όμως δεν εξυπακούεται ότι η 
πρόσκληση για την παρακολούθηση του Προγράμματος δεσμεύει το ΥΠΠ για διορισμό των Υποψηφίων. 
Εξάλλου υπάρχει πιθανότητα κάποιοι υποψήφιοι να μην εξασφαλίσουν την επιτυχή παρακολούθηση του 
Προγράμματος. 

4. Το γεγονός ότι παραμένουν χωρίς διορισμό εκπαιδευτικοί που έχουν παρακολουθήσει το Πρόγραμμα τα 
τελευταία χρόνια οφείλεται κυρίως στη μείωση του αριθμού των μαθητών. Αυτό έχει ληφθεί υπόψη από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και για τη φετινή σχολική χρονιά έχουν κληθεί στο Πρόγραμμα για τη Μέση 
Γενική Εκπαίδευση μόνο 43 εκπαιδευτικοί και μόνο από ορισμένες ειδικότητες όπως Φιλολόγων (15), Φυσικών 
(10), Γεωγράφων (9) και Συμβουλευτικής (9) και για την Τεχνική Εκπαίδευση 59 από διάφορους κλάδους. 

5. Όσον αφορά τη Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση κατά την περσινή χρονιά (2010-2011) 
κλήθηκαν, για να παρακολουθήσουν το Πρόγραμμα 59 εκπαιδευτικοί. Από αυτούς αποδέχτηκαν μόνο 45 από 
διάφορες ειδικότητες (10 από τον κλάδο Ηλεκτρολογίας, 8 Μηχανολογίας, 6 Γραφικών Τεχνών, 1 
Διακοσμητικής, 4 Ξυλουργικής, 10 Πολιτικής Μηχανικής/Αρχιτεκτονικής και 6 Ξενοδοχειακών). Όλοι αυτοί οι 
εκπαιδευτικοί έχουν διοριστεί τη φετινή σχολική χρονιά 2011-2012. 

6. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει, προς το παρόν, τη δυνατότητα να προσφέρει διορισμό 
στους υπόλοιπους εκπαιδευτικούς που συμπλήρωσαν το Πρόγραμμα. 

7. Οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν με σύμβαση δεν εμπίπτουν στις διατάξεις του νόμου 98(I) του 2003, 
κατά συνέπεια δεν θεωρούνται «αορίστου χρόνου», σύμφωνα με σχετική γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας. 

8. Οι θέσεις των 31 (32 κατ’ ακρίβειαν) Φιλολόγων που διδάσκουν σε αλλόγλωσσους μαθητές δεν 
συγχρηματοδοτούνται πλέον από την Κυβέρνηση και την EE αλλά από τον Κρατικό Προϋπολογισμό. 

9. Κατά τη φετινή σχολική χρονιά φοιτούν σε σχολεία Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης 46.462 μαθητές 
κατανεμημένοι σε 2127 τμήματα (ΜΟ 21,8 ανά τμήμα). Από τα 2127 τμήματα μόνο 104 (ποσοστό 4,8%) έχουν 
25 μαθητές. Όπως αντιλαμβάνεστε δεν υπάρχει προς το παρόν σκέψη, για να μειωθεί ο αριθμός μαθητών ανά 
τμήμα από 25 σε 23.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.149, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.149, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας με ημερομηνία 5/10/2011, και σας πληροφορώ για τα 
πιο κάτω: 

(α)  Το υποστατικό που βρίσκεται στην οδό Αγίου Θεοδώρου με αρ. 14 στον Οικισμό Αυτοστέγασης 
Σωτήρας, χρησιμοποιήθηκε στο παρελθόν ως προδημοτικό σχολείο, αλλά στην παρούσα φάση έχει 
παραχωρηθεί στην ΠΕΟ Αμμοχώστου και ως εκ τούτου θα επιδιορθωθεί. 

(β) Αναφορικά με το δεύτερο υποστατικό που βρίσκεται στην οδό Αγίου Θεοδώρου με αρ. 16 στον Οικισμό 
Αυτοστέγασης Σωτήρας, επίσης, λειτουργούσε ως προδημοτικό σχολείο, αλλά λόγω της άσχημης 
κατάστασης που παρουσιάζει σήμερα, προγραμματίζεται όπως άμεσα κατεδαφιστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.235, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι δεν κατέστη δυνατό, 
μέχρι στιγμής να υλοποιηθούν τα έργα για ανάδειξη της ερειπωμένης μονής του Αγίου Σύλα στον Ύψωνα και 
τη δημιουργία θεματικού πάρκου στο χώρο αυτό, λόγω αφενός της υποστελέχωσης του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων και αφετέρου λόγω του αυξημένου όγκου εργασίας που το Τμήμα καλείται να διεκπεραιώσει, 
ώστε να είναι δυνατή η υλοποίηση αναπτύξεων. 

 Συγκεκριμένα, το υφιστάμενο προσωπικό του Τμήματος Αρχαιοτήτων στην Επαρχία Λεμεσού, αδυνατεί 
να αντεπεξέλθει στις αυξανόμενες απαιτήσεις ιδιωτών που επιθυμούν να αναπτύξουν τα τεμάχια τους και για τα 
οποία είναι αναγκαία η πραγματοποίηση διερευνητικών ανασκαφών, προτού δοθούν οι σχετικές άδειες. Το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων καλείται να προωθήσει την υλοποίηση των εργασιών/ανασκαφών και να δώσει 
προτεραιότητα σε αυτά που κρίνονται πιο αναγκαία και επείγοντα, αφού σε πολλές περιπτώσεις, αφορούν την 
υλοποίηση μεγάλων αναπτυξιακών έργων. 

 Σημειώνεται ότι, γίνονται προσπάθειες από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για προώθηση της 
διαδικασίας πλήρωσης των 16 κενών θέσεων Τεχνικών, η οποία, στα πλαίσια των μέτρων που εξαγγέλθηκαν 
για αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης, έχουν παγοποιηθεί. Με την ενίσχυση του Τμήματος Αρχαιοτήτων με 
το πιο πάνω προσωπικό, ενδεχομένως να είναι πιο εφικτή και η προώθηση έργων, όπως και αυτό της 
ερειπωμένης μονής του Αγίου Σύλα στον Ύψωνα. 

 Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις κρίνετε σκόπιμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.322, ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 2011, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.322 και ημερομηνία 17/1/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Κατά τη διερεύνηση περιστατικού βίας στην οικογένεια, ο Οικογενειακός Σύμβουλος μέσα στα πλαίσια 
άσκησης των καθηκόντων του, σύμφωνα με τους περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία 
Θυμάτων) Νόμους του 2002 και 2004, προβαίνει άμεσα σε όλες τις απαραίτητες διευθετήσεις για ιατρική και 
ψυχολογική εξέταση και στήριξη του παιδιού. 

 Στη συνέχεια, όμως, όταν κριθεί ότι το παιδί έχει ανάγκη από περαιτέρω ψυχολογική στήριξη και ο 
γονιός-θύτης, παρ’ όλες τις προσπάθειες του αρμόδιου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών που επιβλέπει την 
οικογένεια, δεν δίνει τη συγκατάθεσή του, τότε μπορεί ο άλλος γονιός να αποταθεί στο Οικογενειακό Δικαστήριο 
για να αναλάβει την άσκηση της γονικής μέριμνας του παιδιού σύμφωνα με τον περί Σχέσεων Γονέων και 
Τέκνων Νόμο του 1990, έτσι ώστε να εξασφαλιστεί η παροχή ψυχολογικής στήριξης στο παιδί. Στην 
περίπτωση που και οι δύο γονείς αρνούνται να δώσουν τη συγκατάθεση τους, τότε υπάρχει δυνατότητα, βάσει 
του άρθρου 18 του πιο πάνω Νόμου, η Διευθύντρια Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να υποβάλει αίτηση στο 
Οικογενειακό Δικαστήριο και να της ανατεθεί η άσκηση της Γονικής Μέριμνας του παιδιού στα θέματα που 
αφορούν την υγεία του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.324, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 12.01.2012 και σας πληροφορώ ότι μέχρι στιγμής δεν 
υπήρξε ενδιαφέρον από οποιονδήποτε τουρκοκύπριο ιδιοκτήτη γης που χρησιμοποιήθηκε για τη δημιουργία 
της Βιοτεχνικής Περιοχής Κιτίου για πώληση της ιδιοκτησίας του στο Κράτος. Η Κυβέρνηση αποφεύγει, ως 
θέμα γενικής πολιτικής, την απαλλοτρίωση τουρκοκυπριακής γης που χρησιμοποιείται για κοινωφελείς 
σκοπούς, εκτός εξαιρετικών περιπτώσεων που αφορούν έργα υποδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.325, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2011, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.325, ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίου 2011, 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση η οποία αφορά τις ποινικές ανακρίσεις για την επιστροφή των 59 
επικαλυμμένων στεντ και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο φάκελος της υπόθεσης συμπληρώθηκε και στις 18/5/2011 διαβιβάστηκε στη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας για μελέτη και οδηγίες ως προς τον παραπέρα χειρισμό της υπόθεσης. 

3. Στις 28/11/2011 δόθηκαν οδηγίες από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας προς την Αστυνομία, για 
άσκηση ποινικής δίωξης εναντίον διευθυντικού στελέχους της εταιρείας που είχε αναλάβει την επιστροφή των 
59 επικαλυμμένων στεντ. Το εν λόγω πρόσωπο κατηγορήθηκε γραπτώς και η υπόθεση διαβιβάστηκε στην 
Εισαγγελία Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.010.01.347, ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή της Βουλευτού Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Στέλλας 
Κυριακίδου ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 2011 και σας ενημερώνω ότι, η συσκευή λέιζερ η οποία ήταν σε 
αδράνεια, έχει μεταφερθεί στο Γ.Ν. Λευκωσίας και χρησιμοποιείται από τους Πλαστικούς Χειρούργους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.352, ημερομηνίας 22 

Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Ιανουαρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Ο Κανονισμός αφορά τα κράτη μέλη που συμμετέχουν στον ευρωπαϊκό μηχανισμό χρηματοοικονομικής 
σταθεροποίησης, σύμφωνα με τον Κανονισμό (EE) αρ. 407/2010 του Συμβουλίου, της 11ης Μαΐου 2010 
(Ελλάδα, Ιρλανδία, Πορτογαλία), καθώς επίσης και τα κράτη μέλη που δεν έχουν υιοθετήσει το ευρώ και 
συμμετέχουν στο μηχανισμό μεσοπρόθεσμης οικονομικής στήριξης του ισοζυγίου πληρωμών των κρατών 
μελών, σύμφωνα με τον κανονισμό (ΕΚ) αρ. 332/2002 του Συμβουλίου, της 18ης Φεβρουαρίου 2002 (Λεττονία 
και Ρουμανία). Η Κύπρος δεν εμπίπτει στις δύο πιο πάνω κατηγορίες. 

2. Επιπρόσθετα, η Κύπρος δεν έχει αιτηθεί τη συμπερίληψή της στον Κανονισμό αυτό, αφού δεν 
προβλέπεται η αύξηση του ποσού κοινοτικής χρηματοδότησης, αλλά η αύξηση του ποσοστού κοινοτικής 
χρηματοδότησης, σε συνδυασμό με τη μείωση του ποσοστού κρατικής χρηματοδότησης, με αποτέλεσμα τη 
μείωση του συνολικού ποσού δημόσιας δαπάνης. Συγκεκριμένα, στην περίπτωση του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013, η κοινοτική συνεισφορά ανέρχεται σε €164,5 εκ. Η Κύπρος εφαρμόζει 
ποσοστό συγχρηματοδότησης 50%, δηλαδή συνεισφέρει αντίστοιχο ποσό δημιουργώντας το συνολικό ποσό 
των €329 εκ. Στην περίπτωση όπου η Κύπρος εφάρμοζε ποσοστό συγχρηματοδότησης 95%, τότε η κρατική 
συνεισφορά θα ήταν μόνο 5%, δηλαδή €8,65 εκ., και ως εκ τούτου το σύνολο της δημόσιας δαπάνης του ΠΑΑ 
2007-2013 θα ήταν €173 εκ. αντί €329 εκ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.354, ημερομηνίας 22 

Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
12.01.12 σε σχέση με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.354, ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου, 2011 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη σχετικά με την προμήθεια πόσιμου νερού στις 
Βρετανικές Βάσεις στην Κύπρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος πωλεί 
νερό στις Βρετανικές Βάσεις στην Κύπρο από το Ενιαίο Σχέδιο Νοτίου Αγωγού. Όλα τα έξοδα για την 
εγκατάσταση της αναγκαίας υποδομής για την παροχή νερού έγιναν από τις Βρετανικές Βάσεις. 

 Κατά μέσο όρο παραχωρούνται 540 κυβικά μέτρα ανά ημέρα. Συγκεκριμένα παραχωρούνται 210 
κμ/ημέρα στην περιοχή Δεκέλειας και 330 κμ/ημέρα στην περιοχή Ακρωτηρίου. Αυτή η ποσότητα καλύπτει 
μέρος των αναγκών τους που δεν υπερβαίνει το 20% ενώ το υπόλοιπο καλύπτεται από δικές τους πηγές 
περιλαμβανομένων και δυο μικρών μονάδων αφαλάτωσης. Σημειώνεται ότι οι Βρετανικές Βάσεις παραχωρούν 
στην κοινότητα Ακρωτηρίου 260 κμ/ημέρα κατά μέσο όρο από τα δικά τους συστήματα. 

 Δεν κρίνεται σκόπιμο στο παρόν στάδιο να ζητηθεί από τις Βρετανικές Βάσεις να κατασκευάσουν άλλη 
μονάδα αφαλάτωσης. Το Ενιαίο Σχέδιο Νοτίου Αγωγού κατά μέσο όρο παρέχει 190.000 κμ/ημέρα που 
προέρχεται από τις Μονάδες Αφαλάτωσης Δεκέλειας, Λάρνακας και τα Διυλιστήρια νερού Λεμεσού, 
Τερσεφάνου και Κόρνου. Επίσης εντός του 2012 ολοκληρώνεται η κατασκευή της Μονάδας Αφαλάτωσης 
Λεμεσού που βρίσκεται μέσα στην περιοχή της Βρετανικής Βάσης Ακρωτηρίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.368, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.368 ημερομηνίας 
19 Ιανουαρίου, 2012, σε σχέση με την παραχώρηση κινήτρων στους φορολογούμενους για να πληρώνουν 
έγκαιρα τις διάφορες οφειλές τους στο Κράτος (φόρο εισοδήματος, φόρο προστιθέμενης αξίας κλπ) και σας 
πληροφορώ ως ακολούθως: 
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 Σε σχέση με τις οφειλές του φόρου εισοδήματος έχουν υιοθετηθεί τα πιο κάτω μέτρα από το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων: 

• Επιβολή πρόσθετου φόρου 5% στο κεφάλαιο φόρου που δεν έχει πληρωθεί έγκαιρα, 

• Επιβολή τόκου υπερημερίας 5% στο οφειλόμενο ποσό φόρου που δεν έχει πληρωθεί έγκαιρα, 

• Διαδικτυακή πληρωμή των οφειλόμενων ποσών φόρου με πιστωτικές κάρτες με την προϋπόθεση ότι οι 
πληρωμές γίνονται έγκαιρα και κάθε μια δεν ξεπερνά τα €1000. Με αυτό τον τρόπο ο πολίτης 
εξυπηρετείται χωρίς να χρειάζεται να προσέλθει στα γραφεία του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων. Με 
την υπηρεσία των διαδικτυακών πληρωμών, στο παρόν στάδιο, ο φορολογούμενος μπορεί να πληρώνει 
φορολογίες παρακράτησης φόρων και αυτοφορολογίες για εργαζόμενους και νομικά πρόσωπα. 

 Ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας είναι φόρος ο οποίος δεν επιβαρύνει τις επιχειρήσεις. Οι επιχειρήσεις 
καλούνται να εισπράξουν τον φόρο από τους πελάτες τους και να τον καταβάλουν στο Κράτος. Μέσω της 
διαδικασίας αυτής επωφελούνται οι ίδιες οι επιχειρήσεις οι οποίες κατακρατούν το ΦΠΑ για περίοδο μέχρι και 4 
μήνες πριν να το καταβάλουν στο Κράτος. Συνεπώς, δεν κρίνεται σκόπιμη η παραχώρηση οποιωνδήποτε 
κινήτρων για καταβολή του ΦΠΑ, που ούτως ή άλλως, όπως ανέφερα ήδη, οι επιχειρήσεις εισπράττουν από 
άλλα πρόσωπα για να τον καταβάλουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας  6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.388, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 25 
Ιανουαρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Καθεστώς Ενίσχυσης της Μεταποίησης Εσπεριδοειδών στην Κύπρο, εφαρμόστηκε το 2004 μέχρι και 
το 2008 και προέβλεπε την παροχή ενίσχυσης με βάση τις παραδοθείσες ποσότητες εσπεριδοειδών για 
μεταποίηση. Με την αναθεώρηση της σχετικής Κοινής Οργάνωσης Αγοράς το 2008 και την αποσύνδεση των 
ενισχύσεων από την παραγωγή, οι ενισχύσεις για τη μεταποίηση εσπεριδοειδών για μία μεταβατική περίοδο 
μέχρι και το 2012 χορηγούνται εκταρικά. Η διευθέτηση αυτή έγινε με σκοπό να παρασχεθεί στον τομέα της 
μεταποίησης ο αναγκαίος χρόνος για να προσαρμοστεί στις νέες συνθήκες, αφού από το 2013 και μετά, θα 
καταργηθούν οι συνδεδεμένες με την παραγωγή ενισχύσεις. 

2. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους σχετικούς Κοινοτικούς Κανονισμούς, είναι σαφές ότι η εν λόγω 
ενίσχυση των €4 εκ. περίπου μπορεί να χορηγείται μέχρι και το 2012, αφού αποτελεί μία μεταβατική ενίσχυση. 
Εντούτοις, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αναγνωρίζοντας τα προβλήματα που 
θα προκαλέσει στους εσπεριδοκαλλιεργητές η κατάργηση της πιο πάνω ενίσχυσης και η μεταφορά των 
πιστώσεων στον γενικό φάκελο της Κύπρου για τις άμεσες ενισχύσεις, έθεσε αίτημα για τη συνέχιση του εν 
λόγω Καθεστώτος, στη Σύνοδο του Συμβουλίου Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
που πραγματοποιήθηκε στις 15 και 16 Δεκεμβρίου 2011. 

 Συγκεκριμένα, κατά τη συζήτηση του θέματος στην πιο πάνω Σύνοδο, υπογραμμίσαμε τη σημασία του 
τομέα για την κυπριακή οικονομία στο σύνολο της, τη γεωργική παραγωγή και το περιβάλλον, σημειώνοντας τα 
ιδιαίτερα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο κλάδος τα τελευταία χρόνια, ιδιαίτερα λόγω της παρατεταμένης 
ανομβρίας. Επίσης, επισημάνθηκε ότι ο τερματισμός της ενίσχυσης θα σημάνει την εγκατάλειψη πολλών 
εσπεριδοκαλλιεργειών, με σημαντικές κοινωνικές και περιβαλλοντικές επιπτώσεις στον τόπο. Ως απάντηση στο 
αίτημα, ο Επίτροπος Γεωργίας και Αγροτικής Ανάπτυξης συνέστησε τον χειρισμό του θέματος στα πλαίσια των 
μέτρων αγροτικής ανάπτυξης. Ως εκ τούτου, το αίτημα της Κύπρου για παράταση του Καθεστώτος Ενίσχυσης 
της Μεταποίησης Εσπεριδοειδών, δεν έχει γίνει αποδεκτό. 

3.  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, σας διαβεβαιώνω ότι, στις προθέσεις του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι, κατά τη διαμόρφωση του νέου Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
2014-2020, να διερευνηθεί η δυνατότητα εφαρμογής συγκεκριμένου μέτρου που να αφορά τον τομέα της 
εσπεριδοκαλλιέργειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.409, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
6.2.2012, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η προσφορά για την εκπόνηση Σχεδίου Διαχείρισης για Οικιακά και Παρομοίου Τύπου Απόβλητα έχει 
κατακυρωθεί και υπογραφεί στις 6.10.2011. Η μικρή καθυστέρηση που έχει παρατηρηθεί για τη διεξαγωγή 
Δημόσιας Διαβούλευσης οφείλεται στο ότι υπήρχε ανάγκη για επικαιροποίηση κάποιων ποσοτικών στοιχείων 



1554 

για τα οικιακά και παρομοίου τύπου απόβλητα, ώστε να γίνει σωστή εκτίμηση δεδομένων, για 
αποτελεσματικότερη διαχείριση των αποβλήτων αυτών. Η Δημόσια Διαβούλευση εκτιμάται ότι θα 
πραγματοποιηθεί στα μέσα Μαρτίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.435, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 2012, σχετικά με ερώτηση Ερ. 
23.06.010.01.435 που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, για το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω ότι: 

2. Σχετικά με το ερώτημα 1, στο Υπουργείο Υγείας έχει αρχίσει η προσπάθεια ενημέρωσης και καταγραφής 
των Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών (ΑΕΑ), από τις αρχές του 2011. Μέχρι σήμερα έχουν δηλωθεί γύρω 
στους 400 ΑΕΑ που έχουν τοποθετηθεί από διάφορες υπηρεσίες τόσο στον κρατικό τομέα όσο και στον 
ιδιωτικό τομέα. Στο ειδικό Μητρώο του Υπουργείου Υγείας όπου καταγράφονται όλοι οι Αυτόματοι Εξωτερικοί 
Απινιδωτές, δεν καταγράφεται κατά πόσο έχουν εγκατασταθεί εθελοντικά ή υποχρεωτικά. Βάσει του Άρθρου 4, 
όσοι έχουν εγκαταστήσει εθελοντικά ΑΕΑ, υποχρεούνται να τηρούν τις διατάξεις της εν λόγω Νομοθεσίας. 

3. Αναφορικά με το ερώτημα 2, το Υπουργείο Υγείας έχει στείλει ενημερωτικές επιστολές σε όλη τη 
Δημόσια Υπηρεσία, Συνδέσμους και Οργανισμούς που υπέχουν ευθύνη εγκατάστασης ΑΕΑ, με θετική 
ανταπόκριση. Έχουν τοποθετηθεί ΑΕΑ σε Αεροδρόμια, Λιμάνια, πύργους ναυαγοσωστών, Ξενοδοχεία κλπ. Εκ 
μέρους του Υπουργείου Υγείας γίνεται μια συνεχής προσπάθεια ενημέρωσης σε όσους υπέχουν ευθύνη 
υποχρεωτικής τοποθέτησης ΑΕΑ και ιδιαίτερα σε οργανωμένους χώρους άθλησης που η πιθανότητα 
καρδιοπνευμονικής ανακοπής είναι ιδιαίτερα αυξημένη. 

4. Αναφορικά με το ερώτημα 3, οι έλεγχοι καθορίζονται βάσει Κανονισμών. Οι Κανονισμοί της εν λόγω 
Νομοθεσίας έχουν συνταχθεί και είναι σε επεξεργασία με τους εμπλεκόμενους φορείς. Αυτή τη στιγμή 
διενεργούνται έλεγχοι σε μη τακτά χρονικά διαστήματα, περίπου σε εβδομαδιαία βάση, όμως με τη ψήφιση των 
Κανονισμών οι έλεγχοι αυτοί θα γίνουν πιο εντατικοί. 

5. Αναφορικά με το ερώτημα 4, η εκπαίδευση του προσωπικού θα καθορίζεται από τους Κανονισμούς. 
Έρευνες συνιστούν την επανεκπαίδευση του προσωπικού κάθε χρόνο. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή/και διευκρινήσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.443, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας προς τον Γενικό Διευθυντή 
Υπουργείου Οικονομικών με αρ. φακ. 23.06.010.01.443 ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι λόγω των στενών δημοσιονομικών πλαισίων του κράτους δεν κατέστη δυνατή η 
συμπερίληψη κονδυλίων για την ανέγερση της νέας Αστυνομικής Διεύθυνσης Λάρνακας και του νέου 
Πυροσβεστικού Σταθμού Λάρνακας στον Προϋπολογισμό του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
για το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2012-2014. 

2. Περαιτέρω αναφέρεται ότι τα υπό αναφορά έργα είχαν χωροθετηθεί σε απαλλοτριωθέντα τεμάχια, για τα 
οποία υποβλήθηκαν Προσφυγές, οι οποίες έχουν επιτύχει και το Ανώτατο Δικαστήριο, με αποφάσεις του ημερ. 
14.7.2010 και 11.11.2010, διέταξε την επαναμεταβίβαση των επηρεαζόμενων τεμαχίων στους ιδιοκτήτες τους. 
Ως εκ τούτου, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει αναλάβει τη διαδικασία επαναμεταβίβασης των 
τεμαχίων στους ιδιοκτήτες τους. 

3. Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως εντόπισε νέα τεμάχια στην 
Επαρχία Λάρνακας, για την ανέγερση των υπό αναφορά έργων τα οποία έχουν επιθεωρηθεί και κριθεί 
κατάλληλα από εκπροσώπους της Αστυνομίας, της Πυροσβεστικής και του Τμήματος Δημοσίων Έργων. Το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως αναμένει τις απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
για την καταλληλότητα των τεμαχίων, ούτως ώστε να προωθήσει τη διαδικασία για εκχώρηση των υπό 
αναφορά τεμαχίων από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.470, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό ερώτησης 23.06.010.01.470 ημερομηνίας 21/02/2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τα κάτωθι: 
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 Το Υπουργείο Υγείας μέσω της Σχολιατρικής Υπηρεσίας εφαρμόζει στην πρώτη Λυκείου σε όλα τα 
δημόσια σχολεία Παγκύπρια Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας για το AIDS και τα σεξουαλικά 
μεταδιδόμενα νοσήματα για την δημιουργία πυρήνων επιμόρφωσης. 

 Το πρόγραμμα αποσκοπεί στην δημιουργία ατόμων με υγιείς στάσεις και συμπεριφορές. 

 Λειτουργοί της Σχολιατρικής Υπηρεσίας, σχολίατροι και επισκέπτριες υγείας έχουν ειδικά εκπαιδευτεί για 
την εφαρμογή αυτού του τρόπου βιωματικής μάθησης στα παιδιά. 

 Το πρόγραμμα βρίσκεται κάτω από τον έλεγχο του τομέα Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας και 
αξιολογείται με σχετικό ερωτηματολόγιο που δίνεται στους μαθητές και το οποίο συμπληρώνουν προ και μετά 
την εφαρμογή του προγράμματος. 

 Μέσα από την διαχρονική εφαρμογή αυτού του προγράμματος που άρχισε σταδιακά από το 1997 
φαίνεται η θετική ανταπόκριση των νέων τόσο στο γνωσιολογικό τομέα όσο και στον τομέα της αποδοχής 
ατόμων με AIDS. 

 Παράλληλα από το 2011 εφαρμόζεται πρόγραμμα αγωγής Υγείας για την πρόληψη του AIDS και τους 
μαθητές της Δημοτικής Εκπαίδευσης με περιεχόμενο ανάλογο με την ηλικιακή τους ομάδα. 

 Σχετικά εγχειριδίων διαβιβάζονται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεδομένου ότι δε θα μπούμε σήμερα σε συζήτηση επί θέματος του Κεφαλαίου Τέταρτου, φτάσαμε στο 
τέλος της σημερινής συνεδρίασης.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Μαρτίου 2012, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.009-2012). 

 2.  Ο περί Δασών Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.165-2011). 

 3.  Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.013-2012). 

 4.  Ο περί της Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.047-2011). 

 5.  Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.012-2012). 

 6.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.052.072-2011). 

 7.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.002-2012). 

 8.  Ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας και Λοιπών 
Πόρων από τα Συνδεόμενα με την Ενέργεια Προϊόντα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.270-2011). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
του 2012 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.227-2011). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.009-2012). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2012 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.032-2012). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.010-2012). 

 13.  Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.053.013-2012). 

 14.  Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.006-2012). 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.042-2012). 

 16.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.013-2012).  

 17.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.014-2012). 

  18.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.016-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι προκλητικές δηλώσεις Βρετανών επισήμων  
και το μέλλον των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.001-2012). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για τα 
θέματα «Η εξέταση των διαδικασιών που ακολουθήθηκαν για την 
επιλογή συντονιστών οργανωτικών θεμάτων για τις ανάγκες της 
κυπριακής Προεδρίας» και «Ενημέρωση της επιτροπής 
αναφορικά με τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν για την 
πρόσληψη του επιστημονικού προσωπικού για τις ανάγκες της 
κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αρ.Φακ. 23.04.028.057-2011). 
(Αρ.Φακ. 23.04.028.056-2011). 

 Πριν κλείσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρακαλέσω να τοποθετηθείτε επί δύο αιτημάτων για 
εγγραφή θεμάτων στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης ζητεί την εγγραφή του θέματος «Η κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς 
στα κατεχόμενα και οι δυνατότητες διάσωσής της».   
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 Υπάρχει ένσταση να εγγραφεί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση, άρα εγγράφεται. 

 Από τον κ. Γιώργο Περδίκη ζητείται η εγγραφή του θέματος «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο».  

 Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή του; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση, άρα εγγράφεται. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με την άδειά σας, επειδή υπήρξε ταχύτητα εκ μέρους του προεδρείου και περάσαμε το Κεφάλαιο 
Δεύτερο, υπάρχει μια πρόταση νόμου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν περάσαμε το Κεφάλαιο Δεύτερο! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με ταχύτητα, εννοώ. 

  Υπάρχει μία πρόταση νόμου από το συνάδελφο τον Αβέρωφ Νεοφύτου και από τον υποφαινόμενο η 
οποία είναι για την επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Επειδή το θέμα συζητήθηκε εξαντλητικά και 
στην επιτροπή Εμπορίου, αν δεν υπάρχει ένσταση, να γίνει από κοινού συνεδρίαση για την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση να γίνει από κοινού συνεδρίαση για την πρόταση νόμου; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει, άρα γίνεται δεκτή η εισήγηση. 

 Λοιπόν, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής  συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.03 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 
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Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καρογιάν Μάριος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Συζήτηση (Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κατσουρίδης, Ά. Βότσης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Άντρος Κυπριανού, 
Ν. Αναστασιάδης, Πρόεδρος) για την κήρυξη ως επείγοντος του αναπεμφθέντος νόμου «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο των πρώην βουλευτών Ανδρέα Φάντη και Κυριάκου 
Παπαδημητρίου και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

4. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 
και «Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»,  συζήτηση (Τ. Μητσόπουλος, 
Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Π. Παπαγεωργίου, Ν. Νικολαΐδης, Δ. Συλλούρης) και 
ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2012 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 Νόμος του 
2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2012 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 
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11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Ι. Νικολάου, Φ. Σαρίκας, Ν. Κωνσταντίνου, 
Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Ζ. Ζαχαρίου, Α. Αντωνίου, Α. Φακοντής, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Ν. 
Κουτσού, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Χρ. Στυλιανίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ζ. Κουλίας, Ν. 
Νικολαΐδης, Ν. Κατσουρίδης, Τ. Μητσόπουλος), ψήφισή του σε νόμο, δικαιολόγηση της αποχής από τον 
κ. Δημήτρη Συλλούρη και παρατηρήσεις του Προέδρου της Βουλής. 

15. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και εμμονή της Βουλής στην προηγούμενη 
απόφασή της. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επιχορήγηση εκδόσεων από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Κόψιμο δέντρων για το κτίσιμο 
καθολικού μοναστηριού στην περιοχή Κανναβιούς - Νομικό πλαίσιο για τα δημοτικά και κοινοτικά 
συμβούλια νεολαίας - Χρήση της υδραυλικής διάρρηξης για την εξόρυξη φυσικού αερίου - Δημιουργία 
αστικών δημοτικών λαχανόκηπων - Αναβάθμιση της Ελεύθερης Ζώνης Εμπορίου στο Καλό Χωριό 
Λάρνακας - Κατασκευή νέου νοσοκομείου Εθνικής Φρουράς - Έργα συντήρησης και αποκατάστασης 
αποβαθρών στη μαρίνα Λάρνακας - Λειτουργία του προγράμματος “Ο Παρατηρητής της Γειτονιάς” - 
Αξιοποίηση του κτιρίου του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας - Ανακήρυξη της Λέμπας σε πολιτιστικό 
χωριό - Σύμφωνο συμβίωσης για άτομα ίδιου φύλου - Απόσυρση της υπογραφής της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για την ACTA - Ευρωπαϊκά προγράμματα επισιτιστικής βοήθειας σε μαθητές και ευπαθείς 
ομάδες - Εκμάθηση δεύτερης γλώσσας στα σχολεία - Επανασχεδιασμός του δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-
Αστρομερίτη - Κατασκευή του δρόμου Αστρομερίτη-Ατσά - Αντιπλημμυρικά έργα στο συνοικισμό ΑΗΚ 
στη Δεκέλεια - Αύξηση φορολογίας πλαστικών προϊόντων από τρίτες χώρες - Πολιτιστικά προγράμματα 
για τη στήριξη των ομογενών στην Αυστραλία - Μέτρα κατά της παράνομης αλιείας - Οικονομική στήριξη 
για την ανέγερση πολυδύναμου κέντρου στη Μελβούρνη - Προώθηση του καταδυτικού τουρισμού στην 
περιοχή της αρχαίας Αμαθούντας - Επέκταση εμπορικών σχέσεων Κύπρου-Αυστραλίας - 
Δεντροφύτευση του λόφου της ΑΗΚ στο Μαρί από Κυπρίους αποδήμους της Αυστραλίας - Παραβάσεις 
της νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία από εργοστάσια στο Πέρα Χωριό Νήσου. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανέγερση προσφυγικών κατοικιών στην επαρχία Αμμοχώστου - Διερεύνηση συνθηκών θανάτου σε 
κρατικό νοσηλευτήριο - Εγκατάλειψη τριών πάρκων στο συνοικισμό Παραλιμνίου - Επικίνδυνα 
σκευάσματα αδυνατίσματος με σιβουτραμίνη - Χορηγία σε ποδοσφαιρικά σωματεία της Λεμεσού για 
ανέγερση γηπέδων χωρίς εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πλαισίων - Ερωτήματα και εισηγήσεις του 
Συνδέσμου Εκπαιδευτικών Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης - Κατεδάφιση εγκαταλειμμένων σπιτιών στη 
Σωτήρα - Δημιουργία θεματικού πάρκου και ανάδειξη της μονής του Αγίου Σύλα στον Ύψωνα - 
Ψυχολογική στήριξη σε παιδιά θύματα βίας στην οικογένεια - Απαλλοτρίωση της γης στη Βιοτεχνική 
Περιοχή Κιτίου - Έρευνα της αστυνομίας για τα επικαλυμμένα στεντ - Μη αξιοποίηση συσκευής λέιζερ 
στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου - Μη χρηματοδότηση της Κύπρου για έργα αγροτικής ανάπτυξης από την 
ΕΕ - Δημιουργία μονάδας αφαλάτωσης στις βρετανικές βάσεις - Παροχή κινήτρων στους 
φορολογουμένους για έγκαιρη εξόφληση των οφειλών τους - Αντισταθμιστικά μέτρα για τους 
εσπεριδοκαλλιεργητές - Σχέδιο Διαχείρισης για Οικιακά και Παρομοίου Τύπου Απόβλητα - Λειτουργία 
απινιδωτών σε χώρους εργασίας - Νέα κτίρια Αστυνομικής Διεύθυνσης και Κεντρικού Πυροσβεστικού 
Σταθμού Λάρνακας - Πρόγραμμα ενημέρωσης στα σχολεία για σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα. 

18. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς στα 
κατεχόμενα και οι δυνατότητες διάσωσής της», έπειτα από εισήγηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

19. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη. 

 

 

 

Τιμή: €3,50 


